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SEANCE DU JEUDI 12 JUIN 1986
VERGADERING VAN DONDERDAG 12 JUNI 1986

ASSEMBLEE

PLENAIRE VERGADERING

SOMMAIRE:

CONGES :
Page 1358.

PROPOSITIONS DE LOI (Priseen considération):
Pages 1358 et 1391.

M. Valkeniers et consorts. - Proposition de loi modifiant la loi
spéciale du 8 août 1980 de réformes institutionnelles et portant
des mesures d'économie quant au nombre des membres des
exécutifs et des membres de leur cabinet.

Mme L. Gillet et consorts. - Proposition de loi étendant l'assurance-
indemnités au conjoint-aidant, dans le régime d'assurance contre
l'incapacité de travail en faveur des travailleurs indépendants.

MM. Langendries et Flagothier. - Proposition de loi instaurant la
consultation des citoyens d'une commune.

M. Gryp et consorts.- Proposition de loi interdisant la construction
sur le territoire belge de centrales nucléaires, d'usines de retraite-
ment et de surrégénérateurs à neutrons rapides.

M. Hismans.- Proposition de loi modifiant l'article 147bis du Code
électoral relatif au vote par procuration.

M. Vandermarliere c.s.- Proposition de loi complétant l'article67
de la loi électorale communale.

M. Henrion. - Propostion de loi déterminant, en exécution des
articles 90 et 134 de la Constitution, les cas de responsabilité
pénale des ministres du fait des actes accomplis dans l'exercice
de leurs fonctions.

M. Vervaet et consorts. - Proposition de loi instaurant la prestation
de services en remplacement de la peine privative de liberté.
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INHOUDSOPGAVE:

VERLOF:
Bladzijde 1358.

VOORSTELLEN VAN WET (Inoverwegingneming):
Bladzijden 1358en1391.

De heer Valkeniers c.s.- Voorstel van wer tot wijziging van de
bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot hervorming der instellin-
gen, houdende bezuinigingsmaatregelen inzake het aantal leden
van de executieven en hun kabinetten.

Mevrouw L.Gillet c.s.- Voorstel van wet strekkende om, in
de verzekering tegen arbeidsongeschiktheid ten voordele van de
zelfstandigen, de uitkeringsverzekering uit te breiden tot de
echtgenoot-helper.

De heren Langendries en Flagothier.- Voorstel van wet tot het
instellen van de raadpleging van de gemeentebevolking.

De heer Gryp c.s. - Voorstel van wet houdende het verbod om
kerncentrales, opwerkingsfabrieken en snelle kweekreactors te
bouwen op Belgisch grondgebied.

De heer Hismans. - Voorstel van wet houdende wijziging van artikel
147bis van het Kieswetboek met betrekking tot de stemming bij
volmacht.

De heer Vandermarliere c.s.- Voorstel van wet totaanvullingvan
artikel 67 van de gemeentekieswet.

De heer Henrion.- Voorstel van wet strekkende om, ter uitvoering
van de artikelen 90 en 134 van de Grondwet, te bepalen inwelke
gevallen de ministers strafrechtelijk verantwoordelijk zijn voor
de handelingen verricht bij de uitoefening van hun ambt.

De heer Vervaet c.s. - Voorstel van wet tot invoering van de
dienstverlening als alternatief voor de vrijheidsstraf.

5 feuilles/vellen 186
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M. Vervaet et consorts.- Proposition de loi accordant une réduction
de tarif sur les transports publics aux familles qui comptentdeux
enfants ou plus.

Mme L. Gillet. - Proposition de loi modifiant la loi du 14 juillet
1976 relative aux droits et devoirs respectifs des époux et aux
régimes matrimoniaux.

M. Cerexhe et consorts. - Proposition de loi modifiant les articles
1410 et 1412 du Code judiciaire.

M. Conrotte et consorts. - Proposition de loi accordant le titre de
ville à la commune d'Herbeumont.

Mme Panneels-Van Baelen. - Proposition de loi abrogeant l'article
58 des lois coordonnées sur la collation des grades académiques
et leprogrammedes examens universitaires.

MM. A. Geens et Van Grembergen. - Proposition de loi portant
répartition des crédits du Fonds des communes.

M. Valkeniers et consorts.- Proposition de loi abaissant l'âge de
la pension des mères occupant un emploi et ayant une carrière
professionnelle.

M. C. De Clercq et consorts.- Proposition de loi améliorant
l'exercice du contrôle parlementaireen matièrebudgétaire.

DECES D'UN ANCIEN SENATEUR :
Page 1358.

MOTION D'ORDRE:
Orateur :M. Van In,p. 1358.

QUESTION ORALE DE M. COLLIGNON AU MINISTRE DES COM-
MUNICATIONS ET DU COMMERCE EXTERIEUR SUR « LES
CONSEQUENCES DU PLAN DE RESTRUCTURATION DE LA
LIGNE DE CHEMIN DE FER LIEGE-CHARLEROI»:
Orateurs: M. Collignon, M. De Croo, ministre des Communications

et du Commerce extérieur, p. 1358.

QUESTION ORALE DE M. VERVAET AU VICE-PREMIER MINIS-
TRE ET MINISTRE DE L'INTERIEUR, DE LA FONCTION
PUBLIQUE ET DE LA DECENTRALISATION, ET AU SECRE-
TAIRE D'ETAT A L'ENVIRONNEMENT ET A L'EMANCIPA-
TION SOCIALE SUR « L'INCIDENT SURVENU LE 21 MAI DER-
NIER AU REACTEUR NUCLEAIRE DE DOEL I» :

Orateurs:M. Vervaet, Mme Demeester-De Meyer, secrétaire d'Etat
à la Santé publique et à la Politique des Handicapés, adjoint au
ministre des Affaires sociales, p. 1359.

QUESTION ORALE DE M. VAN OOTEGHEM AU SECRETAIRE
D'ETAT A LA SANTE PUBLIQUE ET A LA POLITIQUE DES
HANDICAPES SUR « LES CONDITIONS DANS LESQUELLES VA
DEMARRER L'INSTITUT D'EXPERTISE VETERINAIRE »:
Orateurs : M. Van Ooteghem, Mme Demeester-de Meyer, secrétaire

d'Etat à la Santé publique et à la Politique des Handicapés,
adjoint au ministre des Affaires sociales, p. 1359.

QUESTION ORALE DE MME RIFFLET-KNAUER AU MINISTRE
DE L'EMPLOI ET DU TRAVAIL ET AU SECRETAIRE D'ETAT
A LA SANTE PUBLIQUE ET A LA POLITIQUE DES HANDICA-

PES SUR «LA RADIOACTIVITE CROISSANTE DES FILTRES
DES SYSTEMES D'AERATION ENSUITE DE L'ACCIDENT DE
TCHERNOBYL >>:

Orateurs: Mme Rifflet-Knauer, Mme Demeester-De Meyer, secré-
taire d'Etat à la Santé publique et à la Politique des Handicapés,
adjoint au ministre des Affaires sociales, p. 1360.

Deheer Vervaet c.s.- Voorstel van wet tot tariefvermindering voor
twee-of-meer-kinderen-gezinnenop hetopenbaarvervoer.

Mevrouw L.Gillet.- Voorstelvan wet totwijziging van de wet
van 14 juli 1976 betreffende de wederzijdse rechtenenverplichtin-
gen van echtgenoten en de huwelijksvermogensstelsels.

De heer Cerexhe c.s. - Voorstel van wet tot wijziging van de
artikelen 1410 en 1412 van het Gerechtelijk Wetboek.

De heer Conrotte c.s. - Voorstel van wet waarbij aan de gemeente
Herbeumont de titel van stad wordt verleend.

Mevrouw Panneels-Van Baelen. - Voorstel van wet tot opheffing
van artikel 58 van de gecoordineerde wetten op het toekennen
van de academische graden en het programma van de universitaire
examens.

De heren A. Geens en Van Grembergen. - Voorstel van wet hou-
dende verdeling van de kredieten van het Gemeentefonds.

De heer Valkeniers c.s.- Voorstel van wet tot verlaging van de
pensioenleeftijd voor werkende moeders meteen beroepsloop-
baan

De heer C. De Clercq c.s.- Voorstel van wet tot verbeteringvan
de parlementaire controle inzake begrotingsaangelegenheden.

OVERLIJDEN VAN EEN OUD-SENATOR :
Bladzijde 1358.

MOTIE VAN ORDE:
Spreker: de heer Van In, blz. 1358.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER COLLIGNON AAN DE
MINISTER VAN VERKEERSWEZEN EN BUITENLANDSE HAN-
DEL OVER «DE GEVOLGEN VAN HET HERSTRUCTURE-
RINGSPLAN VAN DE SPOORLIJN LUIK-CHARLEROI>>:

Sprekers : de heer Collignon, de heer de Croo, minister van Verkeers-
wezen en Buitenlandse Handel, blz. 1358.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VERVAET AAN DE VICE-
EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN BINNENLANDSE
ZAKEN, OPENBAAR AMBT EN DECENTRALISATIE, EN AAN
DE STAATSSECRETARIS VOOR LEEFMILIEU EN MAAT-
SCHAPPELIJKE EMANCIPATIE OVER «HET NUCLEAIR
ONGELUK OP 21 MEI JL. IN HET REACTORGEBOUW VAN
DOEL I»:
Sprekers: de heer Vervaet, mevrouw Demeester-De Meyer, staats-

secretaris voor Volksgezondheid en Gehandicaptenbeleid, toege-
voegd aan de minister van Sociale Zaken, blz. 1359.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VAN OOTEGHEM AAN
DE STAATSSECRETARIS VOOR VOLKSGEZONDHEID EN
GEHANDICAPTENBELEID OVER «DE OMSTANDIGHEDEN
WAARIN HET INSTITUUT VOOR VETERINAIRE KEURING
VAN STAPEL GAAT LOPEN » :
Sprekers: de heerVan Ooteghem, mevrouw Demeester-De Meyer,

staatssecretaris voor Volksgezondheid en Gehandicaptenbeleid,
toegevoegd aan de ministervan SocialeZaken.blz.1359.

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW RIFFLET AAN DE
MINISTER VAN TEWERKSTELLING EN ARBEID EN AAN DE
STAATSSECRETARIS VOOR VOLKSGEZONDHEID EN
GEHANDICAPTENBELEID OVER « DE STIJGENDE RADIOAC-
TIVITEIT IN DE FILTERS VAN DE VENTILATIESYSTEMEN
ALS GEVOLG VAN HET ONGEVAL TE TSJERNOBYL »:
Sprekers: mevrouw Rifflet-Knauer, mevrouw Demeester-De Meyer,

staatssecretaris voor Volksgezondheid en Gehandicaptenbeleid,
toegevoegd aan de minister van Sociale Zaken, blz. 1360.
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QUESTION ORALE DE M. CAPOEN AU MINISTRE DE LA
DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION

NAGE »:
BRUXELLOISE SUR « L'ACTIVITE DU SERVICE DE DEMI-

Orateurs: M. Capoen, M. le chevalier de Donnea, ministre de la
Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, p. 1360.

QUESTION ORALE DE M. LUYTEN AU VICE-PREMIER MINISTRE
ET MINISTRE DE L'INTERIEUR, DE LA FONCTION PUBLIQUE
ET DE LA DECENTRALISATION, SUR « UNE NOUVELLE VIO-
LATION DE SEPULTURE, A CARACTERE ANTIFLAMAND, AU
CIMETIERE D'OEREN-ALVERINGEM »:
Orateurs : M. Luyten, Mme Demeester-De Meyer, secrétaire d'Etat

à la Santé publique et à la Politique des Handicapés, adjoint au
ministre des Affaires sociales, p. 1361.

QUESTION ORALE DE M. VAN IN AU SECRETAIRE D'ETAT
AUX AFFAIRES EUROPEENNES ET A L'AGRICULTURE SUR
« L'EPUISEMENT, A BREVE ECHEANCE, DU QUOTA QUI

NOUS A ETE ATTRIBUE POUR LA PECHE DE SOLES » :
Orateurs : M. Van In, M. Coens, ministre de l'Education nationale,

p.1362.

QUESTION ORALE DE M. PATAER A M. COENS, MINISTRE DE
L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LES FOUILLES ARCHEO-
LOGIQUES DANS LA REGION GANTOISE » :
Orateurs: M. Pataer, M. Coens, ministre de l'Education nationale,

p. 1362.

QUESTION ORALE DE M. MOUTON A M. DAMSEAUX, MINIS-
TRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LA RATIONALI-
SATION DES INTERNATS DANS LE DISTRICT SOCIOPEDA-
GOGIQUE DE HUY-WAREMME»:
Orateurs : M. Mouton, M. le chevalier de Donnea, ministre de la

Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, p. 1363.

QUESTION ORALE DE MME DE PAUW-DEVEEN A M. COENS,
MINISTRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR «LA SUP-
PRESSION DE LA SECTION « BOUW » DANS LES ECOLES SUPE-
RIEURES INDUSTRIELLES » :
Orateurs : M. Pataer, M. Coens, ministre de l'Education nationale,

p. 1363.

POURSUITES A CHARGE D'UN MEMBRE DU SENAT :
Vote sur les conclusions de la commission de la Justice, p. 1364.

PROJETS ET PROPOSITION DE LOI (Votes) :
Proposition de loi allongeant le délai qui donne droit à une déduction

complémentaire des intérêts des emprunts hypothécaires, p. 1364.

Projet de loi ajustant le budget des services du Premier ministre de
l'année budgétaire 1985, p. 1365.

Projet de loi ajustant le budget de la Dette publique de l'année
budgétaire 1985, p.1365.

Projet de loi ajustant le budget des Pensions de l'année budgétaire
1985, p. 1365.

Projet de loi ajustant le budget du ministère de l'Agriculture de
l'année budgétaire1985,p.1365.

Projet de loi ajustant le budget du ministère des Classes moyennes
de l'année budgétaire 1985, p.1365.
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MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER CAPOEN AAN DE MINIS-
TER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN HET
BRUSSELSE GEWEST OVER « DE ACTIVITEIT VAN DE ONT-
MIJNINGSDIENST >>:

Sprekers: de heer Capoen, ridder de Donnea, minister van Landsver-
dediging en minister van het Brusselse Gewest,blz.1360.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER LUYTEN AAN DE VICE-
EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN BINNENLANDSE
ZAKEN, OPENBAAR AMBT EN DECENTRALISATIE, OVER
« DE NIEUWE ANTI-VLAAMSE GRAFSCHENNIS OP HET
KERKHOF VAN OEREN-ALVERINGEM » :
Sprekers: de heer Luyten, mevrouw Demeester-DeMeyer,staats-

secretaris voor Volksgezondheid en Gehandicaptenbeleid, toege-
voegd aan de minister van Sociale Zaken, blz. 1361.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VAN IN AAN DE STAATS-
SECRETARIS VOOR EUROPESE ZAKEN EN LANDBOUW
OVER «DE NAKENDE UITPUTTING VAN HET KWOTUM
VOOR TONGVANGST »:

Sprekers: de heer Van In, de heer Coens, minister van Onderwijs,
blz. 1362.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PATAER AAN DE HEER
COENS, MINISTER VAN ONDERWIJS,OVER « DE ARCHEO-
LOGISCHE OPGRAVINGSWERKEN IN HET GENTSE »:
Sprekers: de heer Pataer, de heer Coens, minister van Onderwijs,

blz. 1362.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER MOUTON AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER «DE
RATIONALISERING VAN DE INTERNATEN IN HET
SOCIAAL-PEDAGOGISCH DISTRICT HOEI-BORGWORM >>:

Sprekers : de heer Mouton, ridder de Donnea, minister van Landsver-
dediging en minister van het Brusselse Gewest,blz. 1363.

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW DE PAUW-DEVEEN
AAN DE HEER COENS, MINISTER VAN ONDERWIJS,OVER
« DE AFSCHAFFING VAN DE AFDELING « BOUW »> VAN DE
INDUSTRIELE HOGESCHOLEN »:
Sprekers: de heer Pataer, de heer Coens, minister van Onderwijs,

blz. 1363.

VERVOLGINGEN TEN LASTE VAN EEN LID VAN DE SENAAT:
Stemming over de conclusies van de commissie voor de Justitie,

blz. 1364.

ONTWERPEN EN VOORSTEL VAN WET (Stemmingen) :
Voorstel van wet tot verlenging van de termijn die recht geeft op een

bijkomende aftrek van de interesten van hypothecaire leningen,
blz. 1364.

Ontwerp van wet houdende aanpassing van de begroting van de
diensten van de Eerste minister voor het begrotingsjaar 1985,
blz. 1365.

Ontwerp van wet houdende aanpassing van de Rijksschuldbegroting
van het begrotingsjaar 1985, blz. 1365.

Ontwerp van wet houdende aanpassing van de begroting van Pensioe-
nen van het begrotingsjaar 1985, blz. 1365.

Ontwerp van wet houdende aanpassing van de begroting van het
ministerie van Landbouw voor het begrotingsjaar 1985, blz. 1365.

Ontwerp van wet houdende aanpassing van de begroting van het
ministerie van Middenstand van het begrotingsjaar 1985,
blz. 1365.
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Projet de loi abrogeant l'article 99 des lois sur la milice, coordonnées
par l'arrêté royal du 30 avril 1962, et l'article 264, dernier alinéa,
du Code pénal, p. 1365.

Projet de loi habilitant le Roi à coordonner les dispositions de la loi
communale et les dispositions qui les auraient expressément ou
implicitement modifiées, p. 1365.

Projet de loi modifiant le Code des droits d'enregistrement, d'hypo-
thèque et de greffe, p. 1366

Justification de vote : Orateur : M. Lepaffe, p. 1366.

Projet de loi contenant le règlement définitif des budgets des services
d'administration générale de l'Etat, des entreprises d'Etat et d'or-
ganismes d'intérêt public de l'année 1979 ou des années antérieu-
res, p. 1367.

Projet de loi contenant le règlement définitif des budgets des services
d'administration générale de l'Etat et d'organismes d'intérêt
public de l'année 1980 ou des années antérieures,p.1367.

Projet de loi modifiant l'article 25 du Code pénal, p. 1367.

INTERPELLATION DE M. VAN OOTEGHEM AU MINISTRE DE
LA DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION
BRUXELLOISE SUR « LA FABRICATION ET L'ENTREPOSAGE
DES ARMES CHIMIQUES»:
Orateurs: M. le Président, MM. Van Ooteghem, Van Grembergen,

Wyninckx, p. 1368

Vote sur l'amendement de M. Van Ooteghem sur la motion de
confiance, p. 1368.

Vote sur la motion de confiance, p. 1369.

Explications de vote: Orateurs: MM. Van Grembergen,
Wyninckx, Lallemand, Windels, p. 1369.

QUESTION ORALE DE M. TRUSSART AU SECRETAIRE D'ETAT
AUX PENSIONS SUR « LA GRATUITE DES SOINS MEDICAUX
ET PHARMACEUTIQUES AUX INVALIDES MILITAIRES DU
TEMPS DE PAIX »:
Orateurs: M. Trussart, M. Mainil, secrétaire d'Etat aux Pensions,

adjoint au ministre des Affaires sociales,p.1371.

QUESTION ORALE DE M. MOUTON A M. DAMSEAUX, MINIS-
TRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LE TRAITEMENT
DES AGENTS TEMPORAIRES EN FONCTION DE LA DATE DE
FIN DE L'ANNÉE SCOLAIRE 1985-1986 » :
Orateurs: M. Mouton, M. le chevalier de Donnea, ministre de la

Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise,p.1371.

QUESTION ORALE DE M. SONDAG A M. DAMSEAUX, MINISTRE
DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LES MESURES TRANSI-
TOIRES CONCERNANT L'OCTROI DU DIPLOME D'APTI-
TUDE A ACCEDER A L'ENSEIGNEMENT SUPERIEUR DANS
LE CADRE DES DISPOSITIONS PROVISOIRES PERMETTANT

D'EXECUTER L'ARTICLE 53 DE LA LOI DU 1er AOUT 1985 »:

Orateurs: M. Sondag, M. le chevalier de Donnea, ministre de la
Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, p. 1372.

QUESTION ORALE DE M. PATAER AU PREMIER MINISTRE SUR
« LA PRESENCE REMARQUEE DU VICE-PREMIER MINISTRE
ET MINISTRE DE LA JUSTICE ET DES REFORMES INSTITU-
TIONNELLES AUX ETATS GENERAUX DE LA MEDECINE QUI
SE SONT TENUS RECEMMENT » :
Orateurs: M. Pataer, M. le chevalier de Donnea, ministre de la

Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, p. 1372.

Ontwerp van wet tot opheffing van artikel 99 van de bij het koninklijk
besluit van 30 april 1962 gecoördineerde dienstplichtwetten en
van artikel 264, laatste lid, van het Strafwetboek, blz. 1365

Ontwerp van wet waarbij deKoning gemachtigdwordtdebepalingen
van de gemeentewet te coördineren met de bepalingen welkedeze
uitdrukkelijk of impliciet zoudengewijzigdhebben,blz.1365.

Ontwerp van wet tot wijziging van het Wetboek der registratie-,
hypotheek- en griffierechten, blz. 1366.

Stemverklaring : Spreker : de heer Lepaffe, blz. 1366.

Ontwerp van wet houdende eindregeling van de begrotingen van de
diensten van algemeen bestuur van de Staat, van de staatsbedrij-
ven en van instellingen van openbaar nut van het jaar 1979 of
voorgaande jaren,blz.1367.

Ontwerp van wet houdende eindregeling van de begrotingen van de
diensten van algemeen bestuur van de Staat en van instellingen

blz. 1367.
van openbaar nut van het jaar 1980 of voorgaande jaren,

Ontwerp van wet tot wijziging van artikel 25 van het Strafwetboek,
blz. 1367.

INTERPELLATIE VAN DE HEER VAN OOTEGHEM TOT DE
MINISTER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN
HET BRUSSELSE GEWEST OVER « DE AANMAAK EN OPSLAG
VAN CHEMISCHE WAPENS >> :
Sprekers : de Voorzitter, de heren Van Ooteghem, Van Grembergen,

Wyninckx, blz. 1368.

Stemming over het amendement van de heer Van Ooteghem op
de motie van vertrouwen, blz. 1368.

Stemming over de motie van vertrouwen, blz. 1369.

Stemverklaringen: Sprekers: de heren Van Grembergen,
Wyninckx, Lallemand,Windels,blz.1369.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER TRUSSART AAN DE
STAATSSECRETARIS VOOR PENSIOENEN OVER « DE KOSTE-
LOZE MEDISCHE EN FARMACEUTISCHE VERZORGING VAN
INVALIDE MILITAIREN IN VREDESTIJD »:
Sprekers: de heer Trussart, de heer Mainil, staatssecretaris voor

Pensioenen, toegevoegd aan de minister van Sociale Zaken,
blz. 1371.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER MOUTON AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER «DE
WEDDE VAN HET TIJDELIJK PERSONEEL GELET OP DE
DATUM WAAROP HET SCHOOLJAAR 1985-1986 EINDIGT » :
Sprekers : de heer Mouton, ridder de Donnea, minister van Landsver-

dediging en minister van het Brusselse Gewest, blz. 1371.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER SONDAG AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER « DE OVER-
GANGSMAATREGELEN BETREFFENDE DE TOEKENNING
VAN HET BEKWAAMHEIDSDIPLOMA DAT TOEGANG VER-
LEENT TOT HET HOGER ONDERWIJS IN HET KADER VAN
DE OVERGANGSBEPALINGEN DIE DE UITVOERING VAN
ARTIKEL 53 VAN DE WET VAN 1 AUGUSTUS 1985 MOGELIJK
MAKEN »:
Sprekers :de heer Sondag, ridder de Donnea, minister van Landsver-

dediging en minister van het Brusselse Gewest, blz.1372.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PATAER AAN DE EERSTE
MINISTER OVER « DE OPVALLENDE AANWEZIGHEID VAN
DE VICE-EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN JUSTITIE
EN INSTITUTIONELE HERVORMINGEN OP DE ONLANGS
GEHOUDEN STATEN-GENERAAL VAN DE GENEESHEREN » :
Sprekers : de heer Pataer, ridder de Donnea, minister van Landsverde-

diging en minister van het Brusselse Gewest, blz. 1372.
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QUESTION ORALE DE M.PECRIAUX AU MINISTRE DE LA
DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION
BRUXELLOISE SUR « LA PRIVATISATION DES SERVICES DE
SURVEILLANCE A L'AEROPORT NATIONAL »:
Orateurs : M. Pécriaux, M. le chevalier de Donnea, ministre de la

Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, p. 1373.

INTERPELLATIONS (Discussion):
Interpellation de M. de Wasseige au ministre des Affaires économi-

ques sur « les arrêtés d'exécution de la loidu 22 juillet 1985 sur
la responsabilité civile dans le domaine de l'énergie nucléaire ».

Orateurs : MM. de Wasseige, A. Geens, M. Maystadt, ministre
des Affaires économiques, p. 1373.

Interpellation de M. Vervaet à M. Coens, ministre de l'Education
nationale, sur « l'ampleur injustifiée du train de mesures d'écono-
mie dans l'enseignement ».

Orateurs :MM. Vervaet, Seeuws, Luyten, Pataer, M.Coens,
ministre de l'Education nationale, p. 1383.

PROJET DE LOI (Discussion) :
Projet de loi relatif à l'etablissement d'élevages industriels.

Discussion générale.- Orateurs: MM. Smeers, rapporteur, de
Clippele, Trussart, Pécriaux, Knuts, Sondag, M. De Keersmae-
ker, secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à l'Agricul-
ture, adjoint au ministre des Relations extérieurs, p. 1375.

Discussion et vote d'articles:
A l'article 3 : Orateurs : M. de Clippele, M. De Keersmaeker,

secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à l'Agricul-
ture, adjoint au ministre des Relations extérieures, MM.
Pécriaux, Trussart, p.1379

A l'article 5: Orateur :M. Trussart, p. 1381.

PRESIDENCE DE M. LEEMANS, PRESIDENT
VOORZITTERSCHAP VAN DE HEER LEEMANS, VOORZITTER

MM. Nicolas et Mouton, secrétaires, prennent place au bureau.
De heren Nicolas en Mouton, secretarissen, nemen plaats aan het bureau.

Le procès-verbal de la dernière séance est déposé sur le bureau.
De notulen van de jongste vergadering worden ter tafel gelegd.

La séance est ouverte à 15 h 10 m.
De vergadering wordt geopend te 15 u. 10 m.
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MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PECRIAUX AAN DE MINIS-
TER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN HET
BRUSSELSE GEWEST OVER « DE PRIVATISERING VAN DE
BEWAKINGSDIENSTEN OP DE NATIONALE LUCHT-
HAVEN »:
Sprekers : de heer Pécriaux, ridder de Donnea, minister van Landsver-

dediging en minister van het Brusselse Gewest, blz. 1373

INTERPELLATIES (Bespreking) :
Interpellatie van de heer de Wasseige tot de minister van Economische

Zaken over « de uitvoeringsbesluiten van de wetvan22 juli1985
betreffende de wettelijke aansprakelijkheid op het gebiedvan de
kernenergie ».

Sprekers: de heren de Wasseige, A. Geens, de heer Maystadt,
minister van EconomischeZaken,blz.1373.

Interpellatie van de heer Vervaet tot de heer Coens, ministervan
Onderwijs, over « het onverantwoord groot pakket besparingen
in het onderwijs ».
Sprekers: de heren Vervaet, Seeuws, Luyten, Pataer, de heer

Coens, minister van Onderwijs,blz.1383.

ONTWERP VAN WET (Bespreking):

Ontwerp van wet betreffende de vestiging van industriële veeteelt-
bedrijven.
Algemene bespreking.- Sprekers : de heren Smeers, rapporteur,

de Clippele, Trussart, Pécriaux, Knuts, Sondag, de heer De
Keersmaeker, staatssecretaris voor Europese Zaken en Land-
bouw, toegevoegd aan de minister van Buitenlandse Betrek-
kingen, blz. 1375.

Beraadslaging en stemming over artikelen:
Bij artikel 3: Sprekers : de heer de Clippele, de heer deKeers-

maeker, staatssecretaris voor Europese Zaken en Land-
bouw, toegevoegd aan de minister van Buitenlandse
Betrekkingen, de heren Pecriaux, Trussart, blz. 1379.

Bij artikel 5: Spreker: de heer Trussart, blz. 1381.
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CONGES- VERLOF

Mmes Aelvoet et De Pauw-Deveen, en mission à l'étranger,
MM. Bourgois, pour des devoirs administratifs; Hismans, Dehousse et
Paque, pour d'autres devoirs; Mommerency, empêche; Vandenhove,
pour des raisons familiales, demandent d'excuser leur absence à la
réunion de ce jour.

Afwezig met bericht van verhindering: de dames Aelvoet en De Pauw-
Deveen, met opdracht in het buitenland; de heren Bourgois, wegens
bestuursplichten, Hismans, Dehousse en Paque, wegens andere plichten;
Mommerency, belet; Vandenhove, wegens familieaangelegenheden.

- Pris pour information.
Voor kennisgeving.

PROPOSITIONS DE LOI - VOORSTELLEN VAN WET

Prise en considération- Inoverwegingneming

M. le Président. - L'ordre du jour appelle la discussion sur la prise
en considération de propositionsde loi.

Aan de orde is thans de bespreking over de inoverwegingneming van
voorstellen van wet

Vous avez reçu la liste des différentes propositions de loi à prendre
en considération, avec indication des commissions auxquelles le bureau
envisage de les renvoyer.

U hebt de lijst van de verschillende in overweging te nemen voorstellen
van wet ontvangen, met opgave van de commissies waarnaar het bureau
voornemens isze teverwijzen.

Je prie les membres qui auraient des observations à formuler, de me
les faire connaître avant la fin de la séance.

Ik verzoek de leden die opmerkingen mochtenhebben,mijdievóór
het einde van de vergadering te doen kennen.

Sauf suggestion divergente, je considérerai les propositions de loi
comme prises en considération et renvoyées aux commissions indiquées
par le bureau.

Tenzij er afwijkende suggesties zijn, zal ik beschouwen dat die voor-
stellen van wet in overweging genomen zijn en verwezen naar de commis-
sies die door het bureau zijn aangeduid.

OVERLIJDEN VAN EEN OUD-SENATOR

DECES D'UN ANCIEN SENATEUR

De Voorzitter. - De Senaat heeft met groot leedwezen kennis geno-
men van het overlijden van de heer Antoon Breyne, gewezen gecoopteerd
senator.

Le Sénat a été peiné d'apprendre le décès de M. Antoon Breyne, ancien
sénateur coopté.

Uw Voorzitter betuigt het rouwbeklag van de vergadering aan de
familie van ons betreurd gewezen medelid.

Votre Président adresse les condoléances de l'assemblée à la famille
de notre regretté ancien collègue.

MOTIE VAN ORDE - MOTION D'ORDRE

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Van In voor een motie
van orde.

De heer Van In.- Mijnheer de Voorzitter, sta mij toe bij motie van
orde een opmerking te maken in verband met een bepaalde vermelding
in het Beknopt Verslag nopens de vergadering van gisteren, 11 juni.

Volgens dit verslag zou ik, onder meer, aan de vergadering hebben
medegedeeld dat ik van zins was een aantal leden van de regering te
interpelleren betreffende een bepaald probleem. Dit probleem wordt in
het Beknopt Verslag geformuleerd als volgt : « De dreigende afdankingen
bij La Brugeoise et Nivelles. »

Mijnheer de Voorzitter, wellicht hebt u bepaalde bekommeringen die
verband houden met incidenten die zich buiten dit halfrond onder leden
van de bedrijfswereld en van het Parlement hebben voorgedaan.

U hoeft die te mijnen opzichte zeker niet te hebben. Ikheb de titel
van mijn interpellatie geformuleerd als volgt: « De medeplichtigheid van
de Generale Bankmaatschappij van België - la Société générale de
Belgique- en de overheid ten aanzien van de toestand bijhet bedrijf
BN-Metaalconstructies en Spoorwegmaterieel.»

Ik sta erop, mijnheer de Voorzitter, dat deze formulering ook als
dusdanig in het Beknopt Verslag zou verschijnen. Bovendien vragen wij
dat in de toekomst, wanneer wijmondelinge vragen en/of interpellatie-
verzoeken indienen, men onze redactie zou respecteren. (Applaus op de
bankenvandeVolksunie.)

De Voorzitter.- Mijnheer Van In, de correctie zal worden aange-
bracht. Vergissen is menselijk.

QUESTION ORALE DE M. COLLIGNON AU MINISTRE DES COM-
MUNICATIONS ET DU COMMERCE EXTERIEUR SUR « LES
CONSEQUENCES DU PLAN DE RESTRUCTURATION DE LA
LIGNE DE CHEMIN DE FER LIEGE-CHARLEROI »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER COLLIGNON AAN DE
MINISTER VAN VERKEERSWEZEN EN BUITENLANDSE HAN-
DEL OVER «DE GEVOLGEN VAN HET HERSTRUCTURE-
RINGSPLAN VAN DE SPOORLIJN LUIK-CHARLEROI »

M. le Président.- L'ordredu jour appelle la question oralede
M.Collignon au ministre des Communications et du Commerce exté-
rieursur« lesconséquencesdu plan de restructuration dela ligne de
chemin de fer Liège-Charleroi ».

La parole est à M. Collignon.

M.Collignon.- Monsieur le Président, depuis la mise en place du
plan IC-IR, la halte de Java, qui n'est pas, comme vous pourriez le
croire, monsieur le ministre, la plus peuplée des îlesde la Sonde décrite
par Multatuli dans Max Havelaar, mais bien une bourgade située entre
Bas-OhaetSeilles, sur la lignedechemin de fer Liège-Charleroi, a été
supprimée.

Dans ces conditions, ce hameau appartenant à la commune de Wanze,
soit 80 maisons, est complètement dépourvu de transports en commun
et se trouve isolé par rapport aux deux centres de Huy et d'Andenne.

Actuellement, un seul service de bus SNCV assure le transport des
étudiants vers les agglomérations précitées.

Cette situation n'est pas satisfaisante; elle ne permet pas aux adultes
et surtout aux personnes âgées de rejoindre les centres urbains : hôpitaux
et grandes surfaces, ce qui les éloigne de toute vie culturelle et sportive.

Dans ces conditions, ne serait-il pas possible de modifier la ligne
SNCV Huy-Bas-Oha-Andenne et d'intensifier les passages à Java ?

Ne pourrait-on, à défaut, prévoir une série d'arrêts du train L, à savoir
le train omnibus, à l'ancienne gare de Java ?

Soyez assuré, monsieur le ministre,quesivousvoulezbien remédier
à cette situation inique, la population vous en sera reconnaissante.

M. le Président. - La parole est à M. De Croo, ministre.

M. De Croo, ministre des Communications et du Commerce extérieur.
- Monsieur le Président, comme vous le savez maintenant, Java se
trouve près de Bas-Oha. (Sourires.) La suppression de la desserte ferro-
viaire de Java est intervenue voici près de deux ans, le 3 juin 1984-vous étiez alors, monsieur Collignon, un excellent député-,à l'occasion
de la miseen œuvre du plan IC-IR.

Cette suppression a été motivée par un niveau très faible de fréquenta-
tion, l'un des plus faibles du réseau : du lundi au vendredi, 27 voyageurs
embarqués en moyenne par jour; le samedi, 15, et le dimanche, 7.

Il n'est pas possible pour la SNCB d'envisager le rétablissement d'arrêts
de trains à Java, le nombre de voyageurs escompté se situant loin en
dessous de toute norme raisonnable pour une desserte ferroviaire.

Il y a lieu, par ailleurs, d'observer que conjointement à la suppression
de la desserte ferroviaire, la SNCV a organisé, dès le3 juin 1984, un
service de bus lui paraissant susceptible de rencontrer la demande de
transport. Les déplacements scolaires étant apparus prépondérants ont
évidemment bénéficié de l'essentiel des moyens mis en œuvre.

Les habitants de Java ayant, cependant, dès juillet 1984, manifesté
leur insatisfaction vis-à-vis duservice propose par la SNCV, une réunion
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a été organisée à Huy, le 1er août, réunion à laquelle participaient des
fonctionnaires de la SNCV et de laSNCB.

Comme suite aux discussions intervenues au cours de cette réunion
entre les fonctionnaires SNCV et les habitants de Java, la desserte par
bus a été améliorée, notamment lesamedi

Après plusieurs mois d'observation, la SNCV a constaté que les
parcours nouveaux mis en œuvre avaient une fréquentation quasiment
nulle et ces parcours ont été supprimés début juin 1985.

Fin 1985, un nouveau contact a été établi entre la SNCB, la SNCV et
quelques Javanais et Javanaises suite à de nouvelles interventions de
personnes habitant Java.

La SNCV a confirmé à ce moment qu'il ne luiétait paspossible
d'envisager un renforcement de la desserte de Java, le niveau espéré de
trafic ne permettant pas de justifier une telle dépense.

Je vous engage donc à encourager la progression démographique dans
votre région. (Sourires.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VERVAET AAN DE VICE-
EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN BINNENLANDSE
ZAKEN, OPENBAAR AMBT EN DECENTRALISATIE, EN AAN
DE STAATSSECRETARIS VOOR LEEFMILIEU EN MAATSCHAP-
PELIJKE EMANCIPATIE OVER « HET NUCLEAIR ONGELUK OP
21 MEI JL. IN HET REACTORGEBOUW VAN DOEL I»

QUESTION ORALE DE M. VERVAET AU VICE-PREMIER MINIS-
TRE ET MINISTRE DE L'INTERIEUR, DE LA FONCTION PUBLI-
QUE ET DE LA DECENTRALISATION, ET AU SECRETAIRE
D'ETAT A L'ENVIRONNEMENT ET A L'EMANCIPATION
SOCIALE SUR « L'INCIDENT SURVENU LE 21 MAIDERNIER AU
REACTEUR NUCLEAIRE DE DOEL I»

De Voorzitter.- Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer
Vervaet aan de Vice-Eerste minister en minister van Binnenlandse Zaken,
Openbaar Ambt en Decentralisatie, en aan de staatssecretaris voor
Leefmilieu en Maatschappelijke Emancipatie over « het nucleair ongeluk
op 21 mei jongstleden in het reactorgebouw van Doel I ».

Het woord is aan de heer Vervaet.

De heer Vervaet. - Mijnheer de Voorzitter, op vrijdag 23 mei 1986,
lazen we in De Standaard dat op donderdag 22 mei 1986, een ploeg
technici in het reactorgebouw van Doel I een lek in de primaire kringloop
aanving te herstellen. Het lek, dat een debiet van 30 liter water per
minuut had, zou woensdagavond 21 mei 1986 omstreeks 18 uur, zijn
ontdekt nadat in het reactorgebouw verhoogde radioactiviteit was gere-
gistreerd.

In de Nederlandse krant De Volkskrant van dinsdag 20 mei 1986 lazen
we echter dat Van Mierlo, lijsttrekker van D'66, reeds op maandagavond,
19 mei 1986, verklaarde dat er in één van de kerncentrales in Doel
« erosie » is waargenomen. Hij legde deze verklaring afop een verkie-
zingsbijeenkomst in Nieuw-Namen in Zeeuwsch-Vlaanderen. Dus twee
dagen vóór de feiten.

Over deze zaak wil ik de minister en de staatssecretaris de volgende
vragen stellen;

1. Hoe is het te verklaren dat een Nederlands politicus tweedagen
voor de gebeurtenissen in Doel I reeds zijn ongerustheid hierover kon
uitspreken en dat onze bevolking ondertussen van niets afwist?

2. Bleef de radioactiviteit in het gebouw, of kwam deze ook inhet
milieu terecht?

3. Heeft u het Internationaal Atoombureau gewaarschuwd, vermits
dit nucleair ongeluk ook de Nederlandse bevolking zou hebben kunnen
treffen?

De Voorzitter.- Het woord is aan staatssecretaris Demeester.

Mevrouw Demeester-De Meyer, staatssecretaris voor Volksgezond-
heid en Gehandicaptenbeleid, toegevoegd aan de minister van Sociale
Zaken.- Mijnheer de Voorzitter, de heer Van Mierlo heeft waarschijn-
lijk allusie gemaakt op de corrosieverschijnselen in een van de stoomgene-
ratoren van de eenheid Doel II. Dit probleem zal tijdens de geplande
revisie van de zomer worden aangepakt.

Het incident dat zich op 21 mei heeft voorgedaan in de eenheid Doel
I heeft hiermee geen enkel verband. Op het ogenblik van dit incident
werd de eenheid Doel II in reserve - warme stilstand - gehouden
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wegens een te gering stroomverbruik, als gevolg van de seizoeninvloed
en vooral tengevolge van het niet in gebruik zijn van de waterkrachtcen-
trale te Coo - Trois-Ponts, die normaal de overproduktiepieken opvangt

De eenheid Doel II heeft trouwens de weggevallen produktie van de
eenheid DoelI tijdens de herstellingswerken overgenomen.

De verspreiding van het radioactieve water bleef beperkt tot het
reactorgebouw van de eenheid Doel I en werd afgevoerd naar de afvalbe-
handelingsinstallaties. Er was bijgevolg geen invloed op de omgeving.

Er bestaat geen verplichting om onverwijld internationale instanties
tewaarschuwen. Het waarschuwen van de Nederlandse autoriteiten was
in dit geval eveneens overbodig aangezien er op geen enkel ogenblik
gevolgen voor de Nederlandse, noch voor de Belgische bevolking, te
verwachten waren.

Aangezien België deelneemt aan het Incident Reporting System van de
OESO, zalhet incidentongetwijfeldhetonderwerpuitmaken van een
technisch verslag.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VAN OOTEGHEM AAN
DE STAATSSECRETARIS VOOR VOLKSGEZONDHEID EN
GEHANDICAPTENBELEID OVER «DE OMSTANDIGHEDEN
WAARIN HET INSTITUUT VOOR VETERINAIRE KEURING
VAN STAPEL GAAT LOPEN »

QUESTION ORALE DE M. VAN OOTEGHEM AU SECRETAIRE
D'ETAT A LA SANTE PUBLIQUE ET A LA POLITIQUE DES
HANDICAPES SUR « LES CONDITIONS DANS LESQUELLES VA
DEMARRER L'INSTITUT D'EXPERTISE VETERINAIRE »

DeVoorzitter.- Aandeorde isde mondelinge vraag van de heer
Van Ooteghem aan de staatssecretaris voor Volksgezondheid en Gehan-
dicaptenbeleid over « de omstandigheden waarin het Insituut voor veteri-
naire keuring van stapel gaat lopen ».

Het woord is aan de heer Van Ooteghem.

De heer Van Ooteghem.- Mijnheer de Voorzitter, mijn vraag gaat
overhet Instituut voor veterinaire keuring.

Nog enkele dagen scheiden ons van 1 juli 1986, datum waarop het
Instituut voor veterinaire keuring moet starten, en bij de kandidaat-
keurders heersen verwarring, onzekerheid en demotivatie. Mag ik de
staatssecretaris dan ook verzoeken mij een volledig antwoord te willen
verstrekken op volgendevragen.

Ten eerste, waarom worden slechts 165 keurders-ambtenaren
benoemd in plaats van de bepaalde 250?

Ten tweede, hoeveel keurders worden in de wervingsreserve opge-
nomen?

Ten derde, welke uurvergoeding zal aan die mensen worden toege-
kend?

Ten vierde, bestaat er nog geen plan voor werkverdeling, vermits de
inspecteurs nog steeds informeren naar het aantalgepresteerde uren
in slachthuizen, uitsnijderijen enzovoorts. Wanneer zal het plan voor
werkverdeling klaar zijn?

Ten vijfde, kan de staatssecretaris garanderen dat er geen enkele
politieke benoeming zal gebeuren, dat de inkomenscoëfficiënten het enige
criterium zullen zijn en dat er geen keurders van na 1981 zullen worden
tussengeschoven ?

Ten zesde, zal aan die keurders, die hun praktijk moeten overlaten,
hiervoor de nodige tijd worden gegund ?

Ten zevende, zullen vanaf 1 juli de nodige middelen en laboratoria
beschikbaar zijn om de hormonenplaag drastisch te bestrijden en zullen
er onderrichtingen in die zin worden verstrekt?

De Voorzitter.- Het woord is aan staatssecretaris Demeester.

Mevrouw Demeester-De Meyer, staatssecretaris voor Volksgezond-
heid en Gehandicaptenbeleid, toegevoegd aan de minister van Sociale
Zaken.- Mijnheer de Voorzitter, ziehier het antwoord op de door de
heer Van Ooteghem gestelde vragen.

Ten eerste, het getal 250 is het maximumaantal ambtenaren-keurders
dat bepaald is in de personeelsformatie. De regering heeft uit voorzichtig-

heid beslist met 165 ambtenaren-keurders te starten. Het definitief aantal
ambtenaren-keurders kan later worden vastgesteld, op grond van de
opgedane ervaring.
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Ten tweede, in verband met het aantal gemeentelijke keurders dat
momenteel zal worden opgenomen en hoeveel er nog zullen blijven in
de werfreserve, kan ik antwoorden dat er bij prioriteit, op basis van
artikel 34, 38 keurders zullen worden opgenomen. De overige keurders
zullen worden aangeworven volgens de rangorde die door hen is bepaald
op basis van datgene wat ze hebben opgegeven als verhouding tussen
privaat werk en keurderswerk. Het aantal geldige kandidaturen blijft
volgens artikel 36, 464 eenheden. De overigen en diegenen die momenteel
geen effectief kandidaat zijn zullen worden opgenomen in een bijzondere
reserve.

Ten derde, de uurvergoeding voor de contractuele dierenartsen moet
nog definitief worden bevestigd. Bij het opstellen van de begroting werd
rekening gehouden met een bedrag van 1 000 frank per uur, alle kosten
inbegrepen. Aan de heer Van Ooteghem kan ik zeggen dat daarover al
een akkoord bestaat, maar dat dit nog moet worden bevestigd doorde
Ministerraad. Ik kan dus niet met absolute zekerheid zeggen dat het
inderdaad 1 000 frank zal zijn.

Ten vierde, zijn de nodige schikkingen genomen opdat dekeuringsacti-
viteiten ononderbroken kunnen worden voortgezet. De werkverdeling
zalop elk ogenblik aan de behoeften, namelijk het werkvolume in de
keuringskring,moeten worden aangepast. De contractuele dierenartsen
zullendusdeeneweek wat meerwerkhebben dan de andere.

Ten vijfde, werd de rangorde, die gebaseerd is op het inkomen van
de keurders, opgemaakt door de administratie. De kandidaten worden
in kennis gesteld van het gecontroleerd percentage van hun inkomen dat
uit de keuring voortvloeit. De namen, zowel van degenen die onmiddellijk
benoemd worden als degenen die in de werfreserve worden opgenomen,
zullen zo snel mogelijk in het Staatsblad verschijnen.

Ten zesde, weten de huidige keurders reeds lang dat zij geen eigen
praktijk mogen behouden indien zij kiezen voor het ambtenarenstatuut.
Daarvan zal niet worden afgeweken.

Ten zevende, zal het onderzoek naar hormonen in de slachthuizen
worden voortgezet op basis van nieuwe instructies. Wat het toezicht
op de bedrijven betreft, zal ik de regering voorstellen het instituut in
samenwerking met het departement van Landbouw te belasten met
controles van synthetische preparaten, zodra de onvermijdelijke inrijpe-
riode van het instituut voorbij is.

Ik kan u garanderen, mijnheer Van Ooteghem, dat wij de voorbije
weken samen met de administratie en met degenen die in de toekomst
ook deel zullen uitmaken van de administratie van dit instituut, alle
mogelijke inspanningen hebben geleverd om het werk zo vlot mogelijk
op 1 juli te laten starten.

QUESTION ORALE DE MME RIFFLET-KNAUER AU MINISTRE
DE L'EMPLOI ET DU TRAVAIL ET AU SECRETAIRE D'ETAT A
LA SANTE PUBLIQUE ET A LA POLITIQUE DES HANDICAPES

SUR « LA RADIOACTIVITE CROISSANTE DES FILTRES DES SYS-
TEMES D'AERATION ENSUITE DE L'ACCIDENT DE TCHER-
NOBYL >>

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW RIFFLET-KNAUER AAN
DE MINISTER VAN TEWERKSTELLING EN ARBEID EN AAN
DE STAATSSECRETARIS VOOR VOLKSGEZONDHEID EN
GEHANDICAPTENBELEID OVER « DE STIJGENDE RADIOAC-
TIVITEIT IN DE FILTERS VAN DE VENTILATIESYSTEMEN ALS
GEVOLG VAN HET ONGEVAL TE TSJERNOBYL»

M. le Président. - L'ordre du jour appelle la question orale de Mme
Rifflet au ministre de l'Emploi et du Travail et au secrétaire d'Etat à la
Santé publique et à la Politique des Handicapés sur « la radioactivité
croissante des filtres des systèmes d'aération ensuite de l'accident de
Tchernobyl.»

La parole est à Mme Rifflet.

Mme Rifflet-Knauer.- Monsieur le President, ma question a trait
aux suites de l'accident de Tchernobyl.

Dans les laboratoires où l'on dispose de compteurs Geiger, on a pu
constater la radioactivité croissante des filtres des systèmes d'aération.

Ce phénomène s'étend évidemment à des milliers d'entreprises. Il ne
présente actuellement aucun danger pour les usagers des locaux avec
conditionnementd'air.

Mais un sérieux problème se posera au cours des prochains mois pour
les ouvriers qui procéderont au remplacement normal des filtres.

Je désirerais savoir si les ministres ont, des maintenant,pris toutes
les mesures d'information nécessaires pour assurer la sécurité de ces
travailleurset ladestructionadéquatedesfiltrescontaminés.

M. le Président.- La parole est à Mme Demeester, secrétaire d'Etat.

MmeDemeester-DeMeyer, secrétaired'Etat à la Santé publique età
la Politique des Handicapés, adjoint au ministre des Affaires sociales. -Monsieur le Président, en réponse à la question de notre honorable
collègue, j'ai l'honneur de lui faire savoir que l'élimination de filtres
radioactifs estunematière quine relèvepasdemescompétencesmais
de celles du secrétaire d'Etat à l'Environnementetà l'Emancipation
sociale, ainsi que du ministre de l'Emploi.

A présent, je réponds au nom de ces deux collègues.
Dès la communication des premières constatations d'une hausse de la

radioactivitédesfiltresàair, lesecrétaired'Etatà l'Environnementetà
l'Emancipation sociale et le ministre du Travail ont examiné l'opportu-
nité d'une information des entreprises concernées.

Leurs services respectifs, l'un compétent en matière de protection des
travailleurs, l'autreen matière de déchets radioactifs, ont calculé, à partir
de l'hypothèse la plus défavorable, qu'il n'y avait pas de risque pour la
santé des personnes qui ont manipulé de tels filtres depuis l'accident de
Tchernobyl, et que les filtres pouvaient êtreéliminés, dansdessacsen
plastique, par le circuit ordinaire des dechets.

M. Minet.- C'est incroyable!
M.deWasseige.- C'estscandaleux!
MmeDemeester-De Meyer, secrétaire d'Etat à la Santé publique et à

la Politique des Handicapés, adjoint au ministre des Affaires sociales. -Toutefois, comme certaines entreprises occupent du personnel dont la
mission principale consiste en l'entretien de systèmes de conditionnement
d'air,nous avons jugé nécessaire de recommander, par souci d'une
exposition minimale des personnes - même si la dose réglementaire
tolérée n'est pas atteinte-, le port d'un masque à poussière, de gants
et d'une coiffure de protection.

Cette recommandation a été communiquée par télex à l'agence Belga
le jeudi 22 mai.

Compte tenu de la grève des postes, à cette époque, il était en effet
impossible de pratiquer par la voie habituelle d'information, c'est-à-dire,
la communication écrite aux quelque trois cents médecins du travail de
notre pays.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER CAPOEN AAN DE MINIS-
TER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN HET
BRUSSELSE GEWEST OVER « DE ACTIVITEIT VAN DE ONTMIJ-
NINGSDIENST »>

QUESTION ORALE DE M. CAPOEN AU MINISTRE DE LA
DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION BRUXEL-
LOISE SUR « L'ACTIVITE DU SERVICE DE DEMINAGE »

De Voorzitter.- Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer
Capoen aan de minister van Landsverdediging en minister van het
Brusselse Gewest over « de activiteit van de ontmijningsdienst ».

Het woord is aan de heer Capoen.

De heer Capoen.- Mijnheer de Voorzitter,de specialisten van de
ontmijningsdienstmoetennog jaarlijksveleduizenden bommen, grana-
ten en andere springtuigen ophalenen onschadelijk maken.

Dit gebeurt vaak, om niet te zeggen altijd, in levensgevaarlijke omstan-
digheden, zoals nogmaals gebleken is op woensdag7 mei 1986, toen op
het domein van de ontmijningsdienst van de landmacht te Westrozebeke-
Houthulst, vier mensen het leven lieten bij het verhandelen van dergelijk
oorlogstuig.

Sedert het van-kracht-worden van de conventie van Oslo, die het
dumpen van munitie in zee verbiedt, is het behandelen van de zoge-
naamde gasmunitie een levensgevaarlijk probleem voor de mensen van
de ontmijningsdienst

In de bevoegde milieus vraagt men dan ook al sedert jaren naar veiliger
vernietigingsmethoden voor oorlogsmunitie.
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In dit verband hadden wij graag volgende vragen gesteld aan de
minister.

Eerste vraag. Kan er niet opnieuw worden onderhandeld om, mits
bepaalde voorwaarden in acht worden genomen, de toelating tot dumpen
in zee van gasmunitie te bekomen, aangezien dit volgens specialisten
veruit de veiligste vernietigingsmethode is, onder meer wegens het mini-
mum aan verhandelingen en menselijke tussenkomst?

Tweede vraag. Indien dumpen hoe dan ook verboden blijft, kan er
dan niet naar alternatieve en veiliger vernietigingsmethoden worden
gezocht, enzo ja,wanneerkunnen dezeworden toegepast?

Derde vraag. Hoe staat het met de wettelijke voorzieningen inzake
vergoedingen aan de nabestaanden vande slachtoffers?

Vierde vraag. Wordt een aanpassing van de gevarenpremie overwogen
voor demanschappen vandeontmijningsdienst ?

De Voorzitter. - Het woord is aan minister de Donnea.
Ridder de Donnea, minister van Landsverdediging en minister van het

Brusselse Gewest.- Mijnheer de Voorzitter, vooraf wil ik de Senaat
eraan herinneren dat het probleem van de ontmijning uitvoerig werd
besproken in de commissie voor de Landsverdediging van de Senaat.

De heer Capoen vroeg zich af of er niet opnieuw kan worden onderhan-
deld om, mits bepaalde voorwaarden in acht worden genomen, de
toelating tot dumpen in zee van gasmunitie te bekomen, aangezien dit
volgens specialisten veruit de veiligste vernietigingsmethode is, onder
meer wegens het minimum aan verhandelingen en menselijke tussen-
komst.

Volgens specialisten is het dumpen in zee van gasmunitie, na inbeton-
neren, de veiligste vernietigingsmethode. Daarom wordt, in nauwe
samenwerking met Leefmilieu, een technisch dossier opgesteld om van
de contracterende partijen van de conventie van Oslo een definitief
standpunt te bekomen. Zalhet dumpen in zee aldan niet worden
toegelaten en tegen welkevoorwaarden?

In verband met de tweede vraag kan ik het volgende zeggen. Wordt
het akkoord van de contracterende partijen van de conventie van Oslo
niet bekomen, dan moet men tot een ingewikkeldeoplossing overgaan,
namelijk afbraak van de chemische agentia en ontsmetting van de resi-
duele produkten via chemische weg of andere mogelijkheden.

De technische studie werd al gemaakt en werd mij in maart van
dit jaar overgezonden. Oplossingen bestaan, maar het hoofdprobleem,
namelijk een methode met het minste aantal manipulaties, wordt niet
opgelost.

Met die chemische aanpak gaan ten minste tien manipulaties gepaard
enhet isnaaraanleidingvan demanipulatiesdatergevaarbestaat.Het
is vandaag voorbarig over de realisatietermijn te praten, omdat wij nog
hopen op de toestemming van de contracterendepartijen van deconven-
tie van Oslo om de geïnbetonneerde munitie in zee te dumpen. De eerste
budgettaire raming bedraagt 100 miljoen Belgische frank.

Op de derde vraag van de heer Capoen over de wettelijke voorzienin-
gen inzake vergoedingen aan de nabestaanden van de slachtoffers, ant-
woord ik dat in de wet van 1 augustus 1985,artikel42,paragraaf1,een
bedrag van 2 059 050 frank werd ingeschreven. De uitvoeringsmaatrege-
len, die moeten worden genomen door de minister van Justitie, zijn nog
niet uitgevaardigd. Bovendien heb ik wel degelijk een brief verstuurd
aan de ministers van Justitie, Openbaar Ambt en Begroting om de
procedure te laten versnellen.

De vierde vraag handelde over de aanpassing van de gevarenpremie.
Die aanpassing werd door mij aangevraagd in december 1985 maar ik
heb nog steeds niet de nodige toelating bekomen van mijn terzake
bevoegde collega's.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER LUYTEN AAN DE VICE-
EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN BINNENLANDSE
ZAKEN, OPENBAAR AMBT EN DECENTRALISATIE, OVER « DE
NIEUWE ANTI-VLAAMSE GRAFSCHENNIS OP HET KERKHOF
VAN OEREN-ALVERINGEM »

QUESTION ORALE DE M. LUYTEN AU VICE-PREMIER MINISTRE
ET MINISTRE DE L'INTERIEUR, DE LA FONCTION PUBLIQUE
ET DE LA DECENTRALISATION, SUR « UNE NOUVELLE VIO-
LATION DE SEPULTURE, A CARACTERE ANTI-FLAMAND, AU
CIMETIERE D'OEREN-ALVERINGEM »
De Voorzitter.- Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer

Luyten aan de Vice-Eerste minister en minister van BinnenlandseZaken,
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Openbaar Ambt en Decentralisatie, over de « nieuwe anti-Vlaamse graf-
schennis op het kerkhof van Oeren-Alveringem ».

Het woord is aan de heer Luyten.

De heer Luyten.- Mijnheerde Voorzitter, ikhad verwachtdatde
Vice-Eerste minister en minister van Binnenlandse Zaken hier aanwezig
zou zijn omdat de militaire kerkhoven onder zijn bevoegdheid ressorte-
ren. Ik zou graag weten wie hem vervangt. Minister de Donnea ?

De heer Seeuws.- De regering.

De heer Luyten.- Juist, de regering.
Mijn vraag gaat over een nieuw- anti-Vlaamse grafschennis op het

kerkhof van Oeren-Alveringem.
Op dat kerkhof met gesneuvelden van de oorlog 1914-1918, bevindt

zich onder zerk nr. 430 de Vlaamse soldaat Louis Matheussen, geboren
te Turnhout op 24 maart 1894.

Bij zijn dood werd een Vlaams heldenhuldenzerkje AVV-VVK aange-
bracht door zijn vrienden-soldaten. Bij vernieuwing van de zerk bekwa-
men indertijd zijn ouders van koningin Elisabeth de toestemming het
heldenhuldezerkje te laten staan.

Nu blijkt deze zerk weggenomen te zijn en vervangen door een
grafsteen waarookde naam Turnhout isverdwenenen,het toppunt,op
de grafsteen van deze Vlaamse soldaat werden de woorden aangebracht :
« Mort pour la patrie »>. Deze grafschennis, schokkend voor de naastbe-
staandenenallebewusteVlamingen, is meer dansymbolisch. (Protesta-
tionsde MmeCoorens.)

Hebt u geen respect voor de Vlaamse doden, mevrouw? Indertijd
werdenhun gravenkapotgeslagen aan de IJzer vanuit de haat die toen
reeds tegenover hen werd georkestreerd.

U die altijd aankomt met « la patrie » als het in uw kraam past, zoudt
beter zwijgen over de Vlaamse IJzerdoden.

De Voorzitter.- Mijnheer Luyten, wilt u uw vraag voortlezen ?
DeheerLuyten.- Akkoord, maar ik vraag wel dat men in deze zaal

denodigepiëteit voor deVlaamse gesneuvelden opbrengt. (Applaus op
de banken van de Volksunie.)

M.Pécriaux.- Rappel au règlement, monsieur le Président. Ils'agit
d'une question orale et ilconvient de s'en tenir au texte de laquestion.

De heer Luyten.- Op dit kerkhof werd in februari 1918 de eerste
grafschennis op de heldenhuldezerken uitgevoerd. Inmei1925 werden
van hieruit tientallen Vlaamse zerken weggehaald en verbrijzeld voor
wegenwerken.Alsreactieontstond de IJzertoren.Dezeplaats iseen
geladensymboolvande Vlaamse IJzergeschiedenis.

Kan de minister mij meedelen :
1. Wie is verantwoordelijk voor deze nieuwe anti-Vlaamse graf-

schennis?
2.Wanneer isditgebeurd?
3.Kanhijnog vóór de komende IJzerbedevaart de toezegging doen dat

op staatskosten deze Vlaamse doden opnieuw onder een heldenhuldezerk
wordenbegraven?

De Voorzitter.- Het woord is aan staatssecretaris Demeester, die
namens de Vice-Eerste ministeren ministervan Binnenlandse Zaken,
Openbaar Ambt en Decentralisatie, op deze vraag antwoordt.

Mevrouw Demeester-De Meyer, staatssecretaris voor Volksgezond-
heid en Gehandicaptenbeleid, toegevoegd aan de minister van Sociale
Zaken. - Mijnheer de Voorzitter, namens Vice-Eerste minister
Nothomb lees ik het volgende antwoord voor op devraag van deheer
Luyten:

« Ik kan de heer Luyten geruststellen: wat de grafschendingen betreft
die de jongste tijd hebben plaatsgevonden op de militaire begraafplaats
van Oeren-Alveringem, is de toestand geheel anders dan die welke
bestond in de periode 1918-1925, toen de kruisen, « heldenhuldezerken »,
werden weggenomen op sommige militaire begraafplaatsen.

Mijn diensten hebben zich integendeel, tijdens de afgelopen jaren,
ingespannen om tegemoet te komen aan de wensen van het IJzerbede-

187
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vaartcomité dat klaagde over de slechte staat van onderhoud van deze
graven. De volledige lijst werd aan dit comité gevraagd en speciaal
aandacht werd besteed aan hun herstelling.

Wat meer speciaal soldaat Louis Matheussen betreft, kan ik mededelen
dat wijop 21 december 1966 de toestemming van zijn familie hebben
gekregen - de heer Stanislas Matheussen - opdat het gebroken kruis
dat bovenop zijn graf stond op onze kosten worde vervangen door een
nieuwe zerk van het traditioneel model.

Wanneer de heer Luyten mij toch nog nieuwe gegevens betreffende
deze aangelegenheid zou mededelen, dan zal ik het nodige doen om elke
toestand die niet voldoet, te verhelpen voor de volgende IJzerbedevaart. »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER VAN IN AAN DE STAATS-
SECRETARIS VOOR EUROPESE ZAKEN EN LANDBOUW OVER
« DE NAKENDE UITPUTTING VAN HET KWOTUM VOOR
TONGVANGST»

QUESTION ORALE DE M. VAN IN AU SECRETAIRE D'ETAT
AUX AFFAIRES EUROPEENNES ET A L'AGRICULTURE SUR

« L'EPUISEMENT, A BREVE ECHEANCE, DU QUOTA QUI NOUS
A ETE ATTRIBUE POUR LA PECHE DE SOLES »

De Voorzitter. - Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer
Van In aan de staatssecretaris voor Europese Zaken en Landbouw over
« de nakende uitputting van het kwotum voor tongvangst ».

Het woord is aan de heer Van In.

De heer Van In.- Mijnheer de Voorzitter, ik neem aan dat ook de
Waalse vrienden zullen instemmen met de vraag die ik thans wens te
stellen betreffende de nakende uitputting van het kwotum voor tong-
vangst.

Nog niet eens halfweg het jaar blijkt dat het aan onze vissers toege-
kende kwotum voor tongvangst nagenoeg isuitgeput.Van meetafaan
werd inditverbandopgemerktdathet toegewezen kwotum tekleinwas
en datonvoldoende rekeningwerd gehoudenmetdevangstspecialiteiten
van onze vissersvloot en met de aanwezigheid van sommigevissoorten.
Hieraan mag worden toegevoegd dat de klimatologische omstandigheden
bij het begin van dit jaar voor grote tongvangsten hebben gezorgdzonder
dat evenweldeprijswerdbeïnvloed.

Terwijl mag worden vastgesteld dat ondermeerdoorde tongvangst
een groot deelvan de rentabiliteitvan de vloot wordt gewaarborgd, en
aangenomen dat ook de consument met een evenwichtig aanbod is
gediend, ware het nuttig te vernemen of, bij uitputting van het aan onze
vissers toegekende kwotum van tong, ofwel door verschuiving binnen
de kwota, ofwel door ruil met de kwota van andere vissersvloten, enige
vangstbeperking ten laste van de Vlaamse vissers kanworden verhinderd.

De Voorzitter. - Het woord is aan minister Coens, die antwoordt
namens de staatssecretarisvoorEuropese Zaken en Landbouw.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - Mijnheer de Voorzitter,
ik was graag bereid namens mijn collega, de heer De Keersmaeker, op
deze vraag te antwoorden aangezien ik, zoals de heer Van In, van de
kuststreek ben.

Staatssecretaris De Keersmaeker deelt de bezorgdheid met betrekking
tot de stand van de tongvangsten in vergelijking met het ons toegewezen
kwotum. Na 5 maanden, dit wil zeggen einde mei, werd reeds, globaal
voor alle zones 66 pct. van het tongkwotum opgevist, met als uitschieters
voor het gebied van de Noordzee 81 pct. en voor het oostelijk deel van
het Engels Kanaal 78 pct.

Deze uitzonderlijk hoge tongvangsten tijdens de eerste maanden van
1986, die zonder twijfel met de koude wintermaanden te maken hebben
gehad, hielden het dreigend gevaar in, onder meer voor de zone van de
Noordzee, dat deze visserij te vroeg zou moeten worden stopgezet. Om
dat te voorkomen- voor minder belangrijke visgronden hebben wedat
zelfs niet kunnen vermijden - werden met ingang van 1 juni tot 15
september vangstbeperkingen opgelegd. Deze beperkingen hebben tot
doel de grote druk op de tongkwota in de Noordzee tijdens de zomer-
maanden te verminderen, de kleine visserij de mogelijkheid te bieden om
actief te blijven en de grotere vaartuigen de gelegenheid te geven om in
het najaar terug op tong te vissen in de nabije visgronden.

De bewering van het geachte lid dat deze toestand te wijten zou zijn
aanhet feit datBelgië onvoldoende tongqwotum zou hebben gekregen

moet ik tegenspreken. Bij de totstandkoming van het gemeenschappelijk
visserijakkoord in 1983 werd aan België een aandeel in de totale toegela-
ten vangsten,Tac,gegevendatbijnaéén vierdegroterwasdan watop
basis vanhistorische vangsten had kunnen wordenverkregen.

Voor 1986 werden de tongkwota trouwens opgevoerd. België kreeg in
1986 in totaal 4 510 ton tegenover 3 900 ton in 1985.

Ik kan het geachte lid tenslotte verzekeren dat net zoals vorig jaar
ernaarzalworden gestreefd om via kwotaruil met andere lid-staten onze
kwota voor alle vissoorten zo oordeelkundig mogelijk aan te wenden.

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PATAER AAN DE HEER
COENS, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER « DE ARCHEOLO-
GISCHE OPGRAVINGSWERKEN IN HET GENTSE »

QUESTION ORALE DE M. PATAER A M. COENS, MINISTRE DE
L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LES FOUILLESARCHEOLO-
GIQUES DANS LA REGION GANTOISE »

De Voorzitter.- Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer
Pataeraan de heer Coens, minister van Onderwijs, over « de archeologi-
sche opgravingswerken in het Gentse».

Het woord is aan de heer Pataer.

De heer Pataer.- Mijnheer de Voorzitter, op de plaats waar op dit
ogenblik werken worden uitgevoerd voor de opbouw van de hallen van
FlandersExpo teSint-Denijs-Westrem,agglomeratie Gent,werdenzeer
interessante zonietunieke sporen ontdekt van vroegereRomeinse en
middeleeuwse nederzettingen, voor geschiedeniswetenschap van onschat-
bare waarde.

Het seminarie voor archeologie van de Gentse rijksuniversiteit verricht
op het ogenblik opgravingswerken die normaal verschillende jaren zou-
den duren. De onderzoekers beschikken nu slechts over anderhalve
maand.Zijdoen dan ook een soort race against the time waaruit ze
onvermijdelijk als verliezer zullen komen. De plaats van de opgravingen
zal immers weldra voor parkingdoeleinden worden bedekt met een
ondoordringbare laag beton. De strijd tussen de betonmolen en de met
blote handen werkende archeologen iswelzeerongelijk.

Naar verluidt zijn er in het buitenland - Duitse Bondsrepubliek,
Nederland, Zweden en Denemarken - wetten en reglementen die het
mogelijk maken werken te laten stilleggen opdat wetenschappelijk onder-
zoek voorrangzoukrijgenopopenbarewerken.

Welke maatregelen overweegt de minister opdat dit opgravingswerk
in optimale omstandigheden kan worden voortgezet en om te redden
watnogkan worden gered ?

De Voorzitter.- Het woord is aan minister Coens.

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Mijnheer de Voorzitter,
het probleem dat door de heer Pataer aan de orde wordt gebracht, is
uiteraard van grootbelang.De regeringhoudt zich sinds geruime tijd
bezig met deze problematiek, niet alleen naar aanleiding van de opgravin-
gen in hetGentse.

Ik zal in drie punten antwoorden.
Ten eerste, in België bestaat inderdaad geen wetgeving die onsde

mogelijkheidgeeft om werken te laten stilleggen ten einde het archeolo-
gischpatrimonium te beschermen.

Ten tweede, sinds enkele maanden maken wij een vergelijkende studie
overdezewetgeving in de ons omringende landen en, zoals trouwens
terecht werd gevraagd, met het opstellen van een ontwerp van wet tot
bescherming van het archeologisch patrimonium. Dit is een zaak van
algemeen en groot belang.

Ter derde, wat meer speciaal de situatie in het Gentse betreft, heb ik
de Nationale Opgravingsdienst verzocht de nodige noodopgravingen
te doen in samenwerking met het seminarie voor archeologie van de
rijksuniversiteit van Gent.

Ik kan u verzekeren dat wij deze zaak volgen en dat wij bereid zijn in
de bevoegde commissie, of hoe de Senaat het zou wensen, daarover
verslag uit te brengen.
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QUESTION ORALE DE M. MOUTON A M. DAMSEAUX, MINIS-
TRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LA RATIONALISA-
TION DES INTERNATS DANS LE DISTRICT SOCIOPEDAGOGI-
QUE DE HUY-WAREMME »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER MOUTON AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS,OVER «DE RATIO-
NALISERING VAN DE INTERNATEN IN HET SOCIAAL-PEDA-
GOGISCH DISTRICT HOEI-BORGWORM »

M. le Président. - L'ordre du jour appelle la question orale de
M. Mouton à M. Damseaux, ministre de l'Education nationale, sur« la
rationalisation des internats dans le district sociopédagogique de Huy-
Waremme ».

La parole est à M. Mouton.

M. Mouton. - Monsieur le Président, ma question orale s'adresse à
M. Damseaux qui est en vacances, j'imagine. Elle concerne la rationalisa-
tion des internats qui ne comptent pas un minimum de trente élèves.

Une des très nombreuses décisions du conclave de Val-Duchesse vise,
en effet, la rationalisation de ces internats.

Je souhaiterais connaître la situation precise de chacun des internats
de l'Etat situés dans le district sociopédagogique de Huy-Waremme, en
ce qui concerne le nombre d'élèves inscrits et présents au 1er octobre
1985 ainsi qu'au 15 mai 1986.

Par ailleurs, est-il exact que la liste des internats de ma région qui
seront supprimés pour la prochaine rentrée scolaire aurait déjà été
arrêtée? Parmi ceux-ci figurerait l'internat du centre d'enseignement
secondaire de l'Etat d'Hannut où 33 élèves sont cependant inscrits et
présents au 15 mai 1986.

Je suis persuadé que M. de Donnea, qui répondra à la place de M. le
ministre Damseaux, ne manquera pas de me rassurer en démentant
formellement cette information répandue dans le milieu PRL hannutois
par des proches collaborateurs du ministre Damseaux.

M. le Président.- La parole est au chevalier de Donnea, ministre de
la Défense nationale et ministre de la Région bruxelloise, qui répondra
en lieu et place de M. Damseaux.

M. le chevalier de Donnea, ministre de la Défense nationale et ministre
de la Région bruxelloise.- Monsieur le Président, M. Damseaux, retenu
par d'autres devoirs ...

M. Collignon.- M. Damseaux manifeste !
M. le chevalier de Donnea, ministre de la Défense nationale et ministre

de laRégion bruxelloise. - ... m'a chargé de donner la réponse suivante
à M. Mouton.

A. La situation précise des internats de l'Etat situés dans le district
socio-pédagogique de Huy-Waremme en ce qui concerne le nombre
d'élèves inscrits et présents au 1er octobre 1985, ainsi qu'au 15 mai 1986
est la suivante :

Internat annexé à l'athénée royal d'Hannut :
Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 32;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 33.
Internat annexé à l'athénée royal de Marchin :
Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 49;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 46.
Internat annexé à l'athénée royal Saint-Georges:
Chiffre de population au 1er octobre 1985: 27;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 25.
Home pour enfants de bateliers à Tihange
Chiffre de population au 1er octobre 1985: 105;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 103.
Internat annexé à l'athénée royal de Waremme :
Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 29;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 31.
Internat global de Huy/garçons:
Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 174;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 159.
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Cesdernierschiffresappellentune remarque: leHomepourétudiants
de l'institutsupérieur industrielde Huy est hébergé et inclus dans cet
internat. L'apport de ce home dans les chiffres precites est le suivant:Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 50;

Chiffre de population au 15 mai 1986 : 41.
Internat global de Huy/filles:
Chiffre de population au 1er octobre 1985 : 63;
Chiffre de population au 15 mai 1986 : 54.
En réponse à votre deuxième question, monsieur Mouton, je peux, au

nom de M. Damseaux, vous dire qu'il n'est pas exact que le gouverne-
ment ait deja arrête les normes de maintien des internats qui seraient
supprimés pour la prochaine rentree scolaire dans cette région ou dans
une autre.

Le ministre Damseaux ne peut, dès lors, vous dire si l'internat annexé
à l'athénée royal d'Hannut figurera dans une liste éventuelle.

Nous n'avons pas ete informes par les milieux PRL de ce qu'un des
proches collaborateurs de M. Damseaux aurait répanduune information
erronée.

MONDELINGE VRAAG VAN MEVROUW DE PAUW-DEVEEN
AAN DE HEER COENS, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER
« DE AFSCHAFFING VAN DE AFDELING « BOUW >> VAN DE
INDUSTRIELE HOGESCHOLEN »

QUESTION ORALE DE MME DE PAUW-DEVEEN A M. COENS,
MINISTRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LA SUPPRES-
SION DE LA SECTION « BOUW »> DANSLESECOLESSUPERIEU-
RES INDUSTRIELLES »

De Voorzitter.- Aan de orde is demondelingevraagvanmevrouw
De Pauw-Deveen aan deheer Coens,ministervanOnderwijs, over « de
afschaffing van de afdeling « Bouw » van de industriële hogescholen».

Het woord is aan de heer Pataer, die de vraag stelt namens mevrouw
De Pauw

De heer Pataer.- Mijnheer de Voorzitter, ik heb de eer namens
mevrouw De Pauw een vraag te formuleren gericht aan de minister van
Onderwijs.

Naar verluidt heeft de minister van Onderwijs beslist de afdelingen
« Bouw » van de industriele hogescholen af te schaffen,metuitzondering
van twee: een in het vrij onderwijs en één in het rijksonderwijs. Beide
afdelingen zouden in Gent behouden blijven. Waarom?

Gelet op de situatie van het rijksonderwijs te Brussel en gelet op het
feit dat het behoud van elke Vlaamse aanwezigheid in de hoofdstad een
noodzaak is,vraagtmevrouw De Pauw de minister de ene afdeling
« Bouw » in het rijksonderwijs in de industriele hogeschool te Brussel te
behouden.

Ik neem aan dat iedereen waardering zal opbrengen niet alleen voor
mijn collegialiteit, maar ook voor mijn regionale onthechting, aangezien
Gent de stad is waar ik verondersteld word te leven, te wonen en te
werken.

M. de Voorzitter. - Het woord is aan minister Coens.

De heer Coens, minister van Onderwijs.- MijnheerdeVoorzitter,
het getuigt van een merkwaardige solidariteit dat iemand uit Gent het
behoud vraagt van de afdeling « Bouw >> aan de industriele hogeschool
te Brussel. Ik zal echter ter zake antwoorden.

Momenteel werd daaromtrent nog geen beslissing genomen,maarer
liggen voorstellen voor waarover de regering zich eerstdaags - en
ik bedoel dit letterlijk - zou moeten uitspreken in verband met de
rationalisatie en programmatie in het hoger onderwijs, in concreto de
rationalisatie van de afdeling « Bouw »> in de opleiding industrieel inge-
nieur.

De norm tot instandhouding werd reeds vastgelegd in een wet die op
18 februari 1977 door het Parlement werd goedgekeurd. Deze norm heeft

geleid tot de opheffing van twee afdelingen « Bouw ». Deze afschaffing
is dus niet het gevolg van het spaarplan, maar van de bepalingen van de
wet van 1977. Dez gang van zaken is niet verwonderlijk wanneer we de
evolutie nagaan van de studentenbevolking van deze afdeling sinds
1980-1981, schooljaar waarop de overgang van technisch ingenieur naar
industrieel ingenieur volledig werd gerealiseerd.
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In 1980-1981 waren er 510 studenten in de afdeling « Bouw »>, Neder-
landstalig onderwijs. Dit aantal is stelselmatig gedaald en dit jaar werd
slechts een totaal van 177 studenten bereikt. Wanneer we het aantal in
1980-1981 gelijkstellen met 100, werd dit jaar in verhouding slechts een
totaal van 34 bereikt. Deze spectaculaire daling van het aantal studenten
in de afdeling « Bouw » van de industrielehogescholen isdan ook een
niet te verwaarlozen gegeven.

Vermits het aantal studenten in zes jaar tijd van 3 op 1 is teruggevallen,
kan niet worden verwacht dat alle afdelingen « Bouw » verder kunnen
blijven bestaan.

Hiermee wordt tevens aangetoond dat de norm dringend moet worden
aangepast. Immers ondanks de drastische verlaging van het studen-
tenaantal zijn tot op heden slechts twee afdelingen weggevallen. Om te
vermijden dat de studiebegeleidingskost voor deze studenten te hoog zou
oplopen, zal het ondermijdelijk zijn het aantal scholen te beperken waar
een afdeling « Bouw »> kan worden georganiseerd.

We moeten ons er trouwens goed van bewust zijn dat het hier gaat
over hoger onderwijs van het lange type, waarvan de wetgever heeft
gesteld dat het van universitair niveau is. Bijgevolg is het niet zo evident
dat we al deze richtingen, in elke provincie, voor elk net kunnen blijven
verzekeren, gezien de situatie waarvoor we nu staan.

Ik maak wel een onderscheid tussen dit onderwijs en bijvoorbeeld het
pedagogisch onderwijs, maar ik herhaal dat het hier zeer uitdrukkelijk
gaat over het hoger onderwijs van het lange type en meer bepaald over
één concrete afdeling waarvan we in de algemene context de crisis
onderkennen, wat niet wil zeggen dat er in deze sector geen hogere
opleiding meer dient te worden verzekerd. Waar het moet en hoe het kan
zullen we in het overleg verder uitwerken. Er zal zeker geen overhaaste
beslissing worden genomen.

Ik durf mij vandaag niet concreet uitspreken over het al dan niet
voortbestaan van de afdeling « Bouw >> van de rijksindustriele hogeschool
te Brussel. Wij moeten erwelvoorwaken datwijeen voldoende vrije
keuze ter zake kunnen garanderen en dat wijhet wetenschappelijk
potentieel van deze vorming kunnen blijven verzekeren in elk taalstelsel.
Wij zullen daarmee rekening houden bij de verdere behandeling van dit
dossier.

POURSUITES A CHARGE D'UN MEMBRE DU SENAT
Vote sur les conclusions de la commission

de la Justice

VERVOLGINGEN TEN LASTE VAN EEN LID VAN DE SENAAT
Stemming over de conclusies van de commissie

voor de Justitie
M. le Président.- Nous avons à nous prononcer sur les conclusions

de la commission de la Justice tendant à la suspension des poursuites à
charge d'un membre du Sénat

Wij moeten ons nu uitspreken over de conclusies van de commissie
voor de Justitie welke vraagt dat de vervolgingen ten laste van het
betrokken lid van de Senaat zouden worden geschorst.

Je mets aux voix ces conclusions.
Ikbreng deze conclusies in stemming.
- Ces conclusions, mises aux voix par assis et levé, sont adoptées.
Deze conclusies, bij zitten en opstaan in stemminggebracht, worden

aangenomen.
M. le Président. - Je communiquerai la décision du Sénat au procu-

reurgénéraletau ministre de la Justice
Ik zal de beslissing van de Senaat zonder verwijl mededelen aan de

procureur-generaal en aan de ministervan Justitie.

PROPOSITION DE LOI ALLONGEANT LE DELAI QUI DONNE
DROIT A UNE DEDUCTION COMPLEMENTAIRE DES INTE-
RETS DES EMPRUNTS HYPOTHECAIRES

Rejet

VOORSTEL VAN WET TOT VERLENGING VAN DE TERMIJN
DIE RECHT GEEFT OP EEN BIJKOMENDE AFTREK VAN DE
INTERESTEN VAN HYPOTHECAIRE LENINGEN

Verwerping
M. le Président.- Le Sénat doit se prononcer maintenant sur la

proposition de loi allongeant le delai qui donne droit à une deduction

complémentaire des intérêts des emprunts hypothécaires, dont la com-
mission propose le rejet.

De Senaat moet zich nu uitspreken over het voorstel van wet tot
verlenging van de termijn die recht geeft op een bijkomende aftrek
van de interesten van hypothecaire leningen, waarvan de commissie de
verwerping voorstelt.

Conformément à l'article 47 de notre règlement, je mets aux voix les
conclusionsde la commission.

Overeenkomstigartikel47vanons reglementbreng ikdeconclusies
van de commissie in stemming.

- Ilest procédé au vote nominatif
Er wordt tot naamstemming overgegaan.

156 membres sont présents.
156 leden zijn aanwezig.
91 votent oui.
91 stemmen ja.
62 votent non.
62 stemmen neen.

3 s'abstiennent.
3 onthouden zich.

Enconséquence, lesconclusionsde la commission sont adoptées et la
proposition de loi vient à tomber.

Derhalve zijn de conclusies van de commissie aangenomen en vervalt
het voorstel van wet.

Ont votéoui:Hebben ja gestemd
MM. Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine, Aubecq, Bas-

cour, Bataille, Bens, Bock, Boël, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buch-
mann, Mme Buyse, MM. Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close,
Cooreman, Dalem, De Bondt, De Clercq, de Clippele, De Cooman,
Dehaene, De Kerpel, Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde,
MM. Demuyter, Deneir, Deprez, Descamps, De Seranno, Mme D'Hondt-
Van Opdenbosch, MM. Didden, Doumont, Evers, Falise, Flagothier, G.
Geens, J. Gillet, Mme L. Gillet, M. Glibert, Mme Godinache-Lambert,
MM. Hansenne, Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsens,
MM. Kelchtermans, Langendries, Laverge, Lenfant, Lutgen, Mme Maes-
Vanrobaeys, MM. Mainil, Nicolas, Noerens, Ottenbourgh, M
Panneels-Van Baelen, MM. Pede, Peetermans, Remacle, Saulmont,
Smeers, Mme Smitt,M.Sondag, Mmes Staels-Dompas,Tyberghien-
Vandenbussche, MM. Van Daele, Van den Broeck, Vandenhaute, Mme
Van den Poel-Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vandermarliere, Van-
dersmissen, J. Van Eetvelt, V. Van Eetvelt, Vanhaverbeke, Van houtte,
Van Nevel, Vannieuwenhuyze, Van Rompaey, Waltniel, Weckx, Willem-
sens, Windels, Wintgens et Leemans.

Ont voté non :
Hebben neen gestemd:

MM. Adriaensens, Basecq, Belot, Boel, Borremans, Capoen, Colli-
gnon, Content, Mme Coorens, MM. De Baere, De Bremaeker, Delcroix,
De Smeyter, de Wasseige, Deworme, De Wulf, Donnay, Egelmeers,
Eicher, Flandre, A. Geens,Grosjean, Gryp,Guillaume,Hofman,Hols-
beke, Hotyat, Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand, Leclercq, Lepaffe,
Luyten, Matthys, Meyntjens, Minet, Moureaux, Mouton, Pataer,
Pécriaux, Pinoie, Poulain, Mme Rifflet-Knauer, MM. Seeuws, Smitz,
Somers, Taminiaux, Mme Thiry, M. Toussaint, Mme Truffaut, MM.
Trussart, Vaes, Valkeniers, Van Grembergen, Van In, Vanlerberghe,
Van Ooteghem, Van Overstraeten, Mme Van Puymbroeck, MM. Ver-
schueren et Vervaet.

Se sont abstenus:
Hebben zich onthouden:

Mme Lieten-Croes, MM. Op't Eynde et Wyninckx.

De Voorzitter. - Ik verzoek de leden die zich hebben onthouden, de
reden van hun onthouding mede te delen.

De heer Wyninckx.- Ik ben afgesproken met de heer Gijs, mijnheer
de Voorzitter.

De heer Op 't Eynde. - Ik ben afgesproken met de heer Vangeel,
mijnheer de Voorzitter. Dat geldt ook voor de volgende stemmingen.
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ONTWERP VAN WET HOUDENDE AANPASSING VAN DE
BEGROTING VAN DE DIENSTEN VAN DE EERSTE MINISTER
VOOR HET BEGROTINGSJAAR 1985

ONTWERP VAN WET HOUDENDE AANPASSING VAN DE RIJKS-
SCHULDBEGROTING VAN HET BEGROTINGSJAAR 1985

ONTWERP VAN WET HOUDENDE AANPASSING VAN DE
BEGROTING VAN PENSIOENEN VAN HET BEGROTINGSJAAR
1985

ONTWERP VAN WET HOUDENDE AANPASSING VAN DE
BEGROTING VAN HET MINISTERIE VAN LANDBOUW VOOR
HET BEGROTINGSJAAR 1985

ONTWERP VAN WET HOUDENDE AANPASSING VAN DE
BEGROTING VAN HET MINISTERIE VAN MIDDENSTAND
VAN HET BEGROTINGSJAAR 1985

Stemming

PROJET DE LOI AJUSTANT LE BUDGET DES SERVICES DU PRE-
MIER MINISTRE DE L'ANNÉE BUDGETAIRE 1985

PROJET DE LOI AJUSTANT LE BUDGET DE LA DETTE PUBLIQUE
DE L'ANNÉE BUDGETAIRE 1985

PROJET DE LOI AJUSTANT LE BUDGET DES PENSIONS DE L'AN-
NEE BUDGETAIRE 1985

PROJET DE LOI AJUSTANT LE BUDGET DU MINISTERE DE
L'AGRICULTURE DE L'ANNEE BUDGETAIRE 1985

PROJET DE LOI AJUSTANT LE BUDGET DU MINISTERE DES
CLASSES MOYENNES DE L'ANNEE BUDGETAIRE 1985

Vote

De Voorzitter.- Ik stel de Senaat voor een enkele stemming te
houden over dezeontwerpen van wet inhungeheel.

Je propose au Sénat de se prononcer par un seul vote sur l'ensemble
de ces projets de loi. (Assentiment.)

De stemming begint.
Le vote commence.

- Er wordt tot naamstemming overgegaan over de ontwerpen van
wet in hun geheel.

Il est procédé au vote nominatif sur l'ensemble des projets de loi.
155 leden zijnaanwezig
155 membres sont présents.
91 stemmen ja.
91 votent oui.
62 stemmen neen.
62 votent non.
2 onthouden zich.
2 s'abstiennent.

Derhalve zijn de ontwerpen van wet aangenomen.
En conséquence, les projets de loi sont adoptés.

Het eerste zal aan de Kamer van volksvertegenwoordigers worden
overgezonden.

Le premier sera transmis à la Chambre des représentants.

Het 2e, 3e, 4e en 5e zullen aan de Koning ter bekrachtiging worden
voorgelegd.

Les 2e, 3e, 4e et 5e seront soumis à la sanction royale.
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Hebben ja gestemd :
Ontvotéoui:

MM. Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine, Aubecq, Bas-
cour, Bataille, Bens, Bock, Boël, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buch-
mann, Mme Buyse, MM. Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close,
Cooreman, Dalem, De Bondt, De Clercq, de Clippele, De Cooman,
Dehaene, De Kerpel, Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde,
MM. Demuyter, Deneir, Deprez, Descamps, De Seranno, Mme D'Hondt-
Van Opdenbosch, MM. Didden, Doumont, Evers, Falise, Flagothier, G.
Geens, J. Gillet, Mme L. Gillet, M. Glibert, Mme Godinache-Lambert,
MM. Hansenne, Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsens,
MM. Kelchtermans, Langendries, Laverge, Lenfant, Lutgen, Mme Maes-
Vanrobaeys, MM. Mainil, Nicolas, Noerens, Ottenbourgh, Mme
Panneels-Van Baelen, MM. Pede, Peetermans, Remacle, Saulmont,
Smeers, Mme Smitt, M. Sondag, Mmes Staels-Dompas, Tyberghien-
Vandenbussche, MM. Van Daele, Van den Broeck, Vandenhaute, Mme
Van den Poel-Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vandermarliere, Van-
dersmissen, J. Van Eetvelt, V. Van Eetvelt, Vanhaverbeke,Van Houtte,
Van Nevel, Vannieuwenhuyze, Van Rompaey,Waltniel,Weckx,Willem-
sens, Windels, Wintgens et Leemans.

Hebben neen gestemd :
Ont voté non

MM. Adriaensens, Basecq, Belot, Boel, Borremans, Capoen, Colli-
gnon, Content, Mme Coorens, MM. De Baere, De Bremaeker, Delcroix,
De Smeyter, de Wasseige, Deworme, De Wulf, Donnay, Egelmeers,
Eicher, Flandre, A. Geens, Grosjean, Gryp, Guillaume,Hofman,Hols-
beke, Hotyat, Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand, Leclercq,Lepaffe,
Mme Lieten-Croes, MM. Luyten, Matthys, Meyntjens, Minet, Mou-
reaux, Mouton, Pataer, Pecriaux, Pinoie, Poulain, Mme Rifflet-Knauer,
MM. Seeuws, Smitz, Somers, Taminiaux, Mme Thiry,M.Toussaint,
Mme Truffaut,MM. Trussart, Vaes, Valkeniers,Van Grembergen,
Vanlerberghe, Van Ooteghem, Van Overstraeten,Mme Van Puym-
broeck, MM. Verschueren et Vervaet.

Hebben zich onthouden :
Se sont abstenus

MM. Op 't Eynde et Wyninckx.

ONTWERP VAN WET TOT OPHEFFING VAN ARTIKEL 99 VAN
DE BIJ HET KONINKLIJK BESLUIT VAN 30 APRIL 1962
GECOORDINEERDE DIENSTPLICHTWETTEN EN VAN ARTI-
KEL 264, LAATSTE LID, VAN HET STRAFWETBOEK

ONTWERP VAN WET WAARBIJ DE KONING GEMACHTIGD
WORDT DE BEPALINGEN VAN DE GEMEENTEWET TE COOR-
DINEREN MET DE BEPALINGEN WELKE DEZE UITDRUKKE-
LIJK OF IMPLICIET ZOUDEN GEWIJZIGD HEBBEN

Stemming

PROJET DE LOI ABROGEANT L'ARTICLE 99 DES LOIS SUR LA
MILICE, COORDONNEESPAR L'ARRETEROYAL DU 30AVRIL
1962, ET L'ARTICLE 264, DERNIER ALINEA DU CODE PENAL

PROJET DE LOI HABILITANT LE ROI A COORDONNER LES
DISPOSITIONS DE LA LOI COMMUNALE ET LES DISPOSI-
TIONS QUI LES AURAIENT EXPRESSEMENT OU IMPLICITE-
MENT MODIFIEES

Vote

De Voorzitter. - Ik stel de Senaat voor een enkelestemming te
houden over deze ontwerpen van wet inhun geheel.

Je propose au Sénat de se prononcer par un seul vote sur l'ensemble
de ces projets de loi. (Assentiment.)

De stemming begint.
Le vote commence.
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- Erwordt tot naamstemming overgegaan over de ontwerpen van
wet in hun geheel.

Il est procédé au vote nominatif sur l'ensemble des projets de loi.
156 ledenzijn aanwezig.
156 membres sont présents.

Allen stemmen ja.
Tous votent oui.

Derhalve zijn de ontwerpen van wet aangenomen.
En conséquence, les projets de loi sont adoptés.

Het eerste zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd.
Le premier sera soumis à la sanction royale.

Het tweede zal aan de Kamer van volksvertegenwoordigers worden
overgezonden.

Le deuxième sera transmis à la Chambre des représentants.

Hebben aan de stemming deelgenomen :
Ont pris part au vote :

MM. Adriaensens, Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine,
Aubecq, Bascour, Basecq, Bataille, Belot, Bens, Bock, Boel, Boël,Borre-
mans, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buchmann, Mme Buysse, MM.
Capoen, Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close, Collignon, Content,
Cooreman, Mme Coorens, MM. Dalem, De Baere, De Bondt, De Bre-
maeker, De Clercq, de Clippele, De Cooman, Dehaene, De Kerpel,
Delcroix, Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde, MM.
Demuyter, Deneir, Deprez, Descamps, De Seranno, De Smeyter, de
Wasseige, Deworme, De Wulf, Mme D'Hondt-Van Opdenbosch, MM.
Didden, Donnay, Doumont, Egelmeers, Eicher, Evers, Falise, Flagothier,
Flandre, A. Geens, G. Geens, J. Gillet, Mme L. Gillet, M. Glibert,
Mme Godinache-Lambert, MM. Grosjean, Gryp, Guillaume, Hansenne,
Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsen, MM. Hofman,
Holsbeke, Hotyat, Kelchtermans, Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand,
Langendries, Laverge, Leclercq, Lenfant, Lepaffe, Mme Lieten-Croes,
MM. Lutgen, Luyten, Mme Maes-Vanrobaeys, MM. Mainil, Matthys,
Meyntjens, Minet, Moureaux, Mouton, Nicolas, Noerens, Op 'tEynde,
Ottenbourgh, Mme Panneels-Van Baelen, MM. Pataer, Pécriaux, Pede,
Peetermans, Pinoie, Poulain, Remacle, Mme Rifflet-Knauer, MM. Saul-
mont, Seeuws, Smeers, Mme Smitt, MM. Smitz, Somers, Sondag, Mme
Staels-Dompas, M. Taminiaux, Mme Thiry, M. Toussaint, Mme Truf-
faut, M. Trussart, Mme Tyberghien-Vandenbussche, MM. Vaes, Valke-
niers, Van Daele, Van den Broeck, Vandenhaute, Mme Van den Poel-
Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vandermarliere,Vandersmissen,J.
Van Eetvelt, V. Van Eetvelt, Van Grembergen, Vanhaverbeke, Van
houtte, Van In, Vanlerberghe, Van Nevel, Vannieuwenhuyze, Van Oote-
ghem, Van Overstraeten, Mme Van Puymbroeck, MM. Van Rompaey
Verschueren, Vervaet, Waltniel, Weckx, Willemsens, Windels, Wintgens,
Wyninckx et Leemans.

PROJET DE LOI MODIFIANT LE CODE DES DROITS D'ENREGIS-
TREMENT, D'HYPOTHEQUE ET DE GREFFE

Vote

ONTWERP VAN WET TOT WIJZIGING VAN HET WETBOEK DER
REGISTRATIE -, HYPOTHEEK- EN GRIFFIERECHTEN

Stemming

M. le Président. - Nous passons au vote sur l'ensemble du projet de
loi modifiant le Code des droits d'enregistrement, d'hypothèque et de
greffe.

Wij gaan over tot de stemming over het geheel van het ontwerp
van wet tot wijziging van het Wetboek der registratie -, hypotheek- en
griffierechten.

Le vote commence.
Destemmingbegint.

- Il est procédé au vote nominatif sur l'ensemble du projet de loi.
Er wordt tot naamstemming overgegaan over het ontwerp van wet in

zijn geheel.

156 membres sont présents.

156 leden zijn aanwezig.

153 votent oui.
153 stemmen ja.

3 s'abstiennent.

3 onthouden zich.

En conséquence, le projet de loi est adopté.

Derhalve is het ontwerp van wet aangenomen.

Il sera soumis à la sanction royale.

Het zal aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd.

Ont voté oui :
Hebben ja gestemd :

MM. Adriaensens, Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine,
Aubecq, Bascour, Basecq, Bataille, Belot, Bens, Bock, Boel, Boël, Borre-
mans, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buchmann, Mme Buyse, MM.
Capoen, Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close, Collignon, Content,
Cooreman, Mme Coorens, MM. Dalem,De Baere,DeBondt,DeBre-
maeker, De Clercq, de Clippele, De Cooman, Dehaene, De Kerpel,
Delcroix, Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde, MM.
Demuyter,Deneir,Deprez, Descamps,De Seranno, De Smeyter,de
Wasseige, Deworme, De Wulf, Mme D'Hondt-Van Opdenbosch, MM.
Didden, Donnay, Doumont, Egelmeers, Eicher, Evers, Falise, Flagothier,
Flandre,A. Geens, G. Geens, J.Gillet, Mme L. Gillet, M.Glibert,
Mme Godinache-Lambert, MM. Grosjean, Gryp, Guillaume, Hansenne,
Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsens, MM. Hofman,
Holsbeke, Hotyat, Kelchtermans, Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand,
Langendries, Laverge, Leclercq, Lenfant, Mme Lieten-Croes, MM.Lut-
gen,Luyten,MmeMaes-Vanrobaeys, MM. Mainil, Matthys, Meyntjens,
Minet, Moureaux, Mouton, Nicolas, Noerens, Ottenbourgh, Mme
Panneels-Van Baelen, MM. Pataer, Pécriaux, Pede, Peetermans, Pinoie,
Poulain, Remacle, Mme Rifflet-Knauer, MM. Saulmont, Seeuws, Smeers,
Mme Smitt, MM. Smitz, Somers, Sondag, Mme Staels-Dompas, M.
Taminiaux, Mme Thiry, M. Toussaint, Mme Truffaut, M.Trussart,
Mme Tyberghien-Vandenbussche, MM. Vaes, Valkeniers, Van Daele,
Van den Broeck, Vandenhaute, Mme Van den Poel-Welkenhuysen, MM.
Vanderborght, Vandermarliere, Vandersmissen, J. Van Eetvelt, V. Van
Eetvelt, Van Grembergen, Vanhaverbeke, Van houtte,Van In,Vanlerber-
ghe, Van Nevel, Vannieuwenhuyze, Van Ooteghem, Van Overstraeten,
Mme Van Puymbroeck, MM. Van Rompaey, Verschueren,Vervaet,
Waltniel, Weckx, Willemsens, Windels, Wintgens et Leemans.

Se sontabstenus:
Hebben zich onthouden:

MM. Lepaffe, Op 't EyndeetWyninckx.

M. le Président. - M. Lepaffe est prié de faire connaître les motifs
de son abstention.

M. Lepaffe.- Monsieur le Président, je me suis abstenu parce que
même si ce projet contient de bonnes réformes, je considère comme peu
raisonnable le rétablissement d'un privilège au bénéfice de l'Etat, mais
au détriment du justiciable de bonne foi qui aurait encouru unecondam-
nation.
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PROJET DE LOI CONTENANT LE REGLEMENT DEFINITIF DES
BUDGETS DES SERVICES D'ADMINISTRATION GENERALE DE
L'ETAT, DES ENTREPRISES D'ETAT ET D'ORGANISMES D'IN-
TERET PUBLIC DE L'ANNEE 1979 OU DES ANNEES ANTE-
RIEURES

PROJET DE LOI CONTENANT LE REGLEMENT DEFINITIF DES
BUDGETS DES SERVICES D'ADMINISTRATION GENERALE DE
L'ETAT ET D'ORGANISMES D'INTERET PUBLIC DE L'ANNEE
1980 OU DES ANNEES ANTERIEURES

Vote

ONTWERP VAN WET HOUDENDE EINDREGELING VAN DE
BEGROTINGEN VAN DE DIENSTEN VAN ALGEMEEN
BESTUUR VAN DE STAAT, VAN DE STAATSBEDRIJVEN EN
VAN INSTELLINGEN VAN OPENBAAR NUT VAN HET JAAR
1979 OF VOORGAANDE JAREN

ONTWERP VAN WET HOUDENDE EINDREGELING VAN DE
BEGROTINGEN VAN DE DIENSTEN VAN ALGEMEEN
BESTUUR VAN DE STAAT EN VAN INSTELLINGEN VAN OPEN-
BAAR NUT VAN HET JAAR 1980 OF VOORGAANDE JAREN

Stemming

M. le Président.- Je propose au Sénat de se prononcer par un seul
vote sur l'ensemble de ces projets de loi.

Ik stel de Senaat voor één enkele stemming tehouden over deze
ontwerpen van wet in hun geheel. (Instemming.)

Le vote commence.
De stemming begint.

- Il est procédé au vote nominatif sur l'ensemble des projets de loi.
Er wordt tot naamstemming overgegaan over de ontwerpen van wet

in hun geheel.

150 membres sont présents.
150 leden zijn aanwezig.
133 votent oui
133 stemmen ja.

10 votent non.
10 stemmen neen.
7 s'abstiennent
7 onthouden zich.

En conséquence, les projets de loi sont adoptés.
Derhalve zijn de ontwerpen van wet aangenomen.

Ils seront soumis à la sanction royale.
Zij zullen aan de Koning ter bekrachtiging worden voorgelegd.

Ont voté oui :
Hebben ja gestemd:

MM. Adriaensens, Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine,
Aubecq,Bascour, Basecq, Bataille, Belot, Bens, Bock, Boel, Boël, Borre-
mans, J .A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buchmann, Mme Buyse,MM.
Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close, Collignon, Content, Coore-
man, Mme Coorens, MM. Dalem, De Baere, De Bondt, De Bremaeker,
De Clercq, de Clippele, De Cooman, Dehaene, De Kerpel, Delcroix,
Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde, MM. Demuyter,
Deneir, Deprez, Descamps, De Seranno, De Smeyter, de Wasseige, De
Wulf, Mme D'Hondt-Van Opdenbosch, MM. Didden, Donnay, Dou-
mont, Egelmeers, Eicher, Evers, Falise, Flagothier, G. Geens, J. Gillet,
Mme L. Gillet, M. Glibert, Mme Godinache-Lambert, MM. Grosjean,
Guillaume, Hansenne, Hatry, Hazette, Henrion, Hofman, Holsbeke,
Hotyat, Kelchtermans, Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand, Langen-
dries, Laverge, Leclercq, Lenfant, Mme Lieten-Croes, M. Lutgen, Mme
Maes-Vanrobaeys, MM. Mainil, Matthys, Minet, Moureaux, Mouton,
Nicolas, Noerens, Ottenbourgh, Mme Panneels-Van Baelen, MM.
Pataer, Pécriaux, Peetermans, Pinoie, Poulain, Remacle, Mme Rifflet-
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Knauer, MM. Saulmont, Seeuws, Smeers, Smitz, Sondag, Mme Staels-
Dompas, M. Taminiaux, Mme Thiry, M. Toussaint, Mmes Truffaut,
Tyberghien-Vandenbussche, MM. Van Daele, Van den Broeck, Vanden-
haute, Mme Van den Poel-Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vander-
marliere, Vandersmissen, J. Van Eetvelt, V. Van Eetvelt, Vanhaverbeke,
Van houtte, Vanlerberghe, Van Nevel, Vannieuwenhuyze, Van Rom-
paey, Verschueren, Waltniel, Weckx, Willemsens, Windels, Wintgenset
Leemans.

Ont votenon:
Hebben neen gestemd :

MM. Capoen, A. Geens, Luyten, Meyntjens, Somers, Valkeniers, Van
In, Van Ooteghem, Van Overstraeten etVervaet.

Se sont abstenus:
Hebben zich onthouden :

MM. Flandre, Gryp, Op 't Eynde, Trussart, Vaes, Mme Van Puym-
broeck et M. Wyninckx.

ONTWERP VAN WET TOT WIJZIGING VAN ARTIKEL 25 VAN
HET STRAFWETBOEK

Stemming

PROJET DE LOI MODIFIANT L'ARTICLE 25 DU CODE PENAL

Vote

De Voorzitter.- Wij gaan over tot de stemming over het geheel van
het ontwerp van wet tot wijziging van artikel 25 van het Strafwetboek.

Nous passons au vote de l'ensemble du projet de loi modifiant l'article
25 du Code pénal.

De stemming begint.
Le vote commence.

- Er wordt tot naamstemming overgegaan.
Il est procédé au vote nominatif.

154 leden zijn aanwezig.
154 membres sont présents.

Allen stemmen ja.
Tous votent oui.

Derhalve is het ontwerp van wet aangenomen.
En conséquence, le projet de loi est adopté.

Het zal aan de Kamer van volksvertegenwoordigers worden overge-
zonden.

Il sera transmis à la Chambre des représentants.

Hebben aan de stemming deelgenomen :
Ont pris part au vote:

MM. Adriaensens, Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine,
Aubecq, Bascour, Basecq, Bataille, Belot, Bens, Bock, Boel, Boël, Borre-
mans, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buchmann, Mme Buyse, MM.
Capoen, Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close, Collignon, Content,
Mme Coorens, MM. Dalem, De Baere, De Bondt, De Bremaeker, De
Clercq, de Clippele, De Cooman, Dehaene, De Kerpel, Delcroix, Mmes
Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde, MM. Demuyter, Deneir,
Deprez, Descamps, De Seranno, De Smeyter, de Wasseige, Deworme,
De Wulf, Didden, Donnay, Doumont, Egelmeers, Eicher, Evers, Falise,
Flagothier, Flandre, A. Geens, G. Geens, J. Gillet, Mme L. Gillet, M.
Glibert, Mme Godinache-Lambert, MM. Grosjean, Gryp, Guillaume,
Hansenne, Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsens, MM.
Hofman, Holsbeke, Hotyat, Kelchtermans, Kenzeler, Knuts, Lafosse,
Lallemand, Langendries, Laverge, Leclercq, Lenfant, Lepaffe, Mme
Lieten-Croes, MM. Lutgen, Luyten, Mme Maes-Vanrobaeys, MM. Mai-
nil, Matthys, Meyntjens, Minet, Moureaux, Mouton, Nicolas, Noerens,
Op 'tEynde, Ottenbourgh, Mme Panneels-Van Baelen, MM. Pataer,
Pecriaux, Pede, Peetermans, Pinoie, Poulain, Remacle, Mme Rifflet-
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Knauer, MM. Saulmont, Seeuws, Smeers, Mme Smitt, MM. Smitz,
Somers, Sondag, Mme Staels-Dompas, M. Taminiaux, Mme Thiry, M.
Toussaint, Mme Truffaut, M. Trussart, Mme Tyberghien-Vandenbus-
sche, MM. Vaes, Valkeniers, Van Daele, Van den Broeck, Vandenhaute,
Mme Van den Poel-Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vandermar-
liere, Vandersmissen, J. Van Eetvelt, V. Van Eetvelt, Van Grembergen,
Vanhaverbeke, Van houtte, Van In, Vanlerberghe,Van Nevel,Vannieu-
wenhuyze, Van Ooteghem, Van Overstraeten, Mme Van Puymbroeck,
MM. Van Rompaey, Verschueren, Vervaet, Waltniel, Weckx,Willem-
sens, Windels, Wintgens, Wyninckx et Leemans.

INTERPELLATIE VAN DE HEER VAN OOTEGHEM TOT DE
MINISTER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN
HET BRUSSELSE GEWEST OVER « DE AANMAAK EN OPSLAG
VAN CHEMISCHE WAPENS >>

Stemming over de gemotiveerde motie van vertrouwen

INTERPELLATION DE M. VAN OOTEGHEM AU MINISTRE DE
LA DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION
BRUXELLOISE SUR «LA FABRICATION ET L'ENTREPOSAGE
DES ARMES CHIMIQUES »

Vote sur la motion de confiance motivée

De Voorzitter. - Dames en heren, tot besluit van de interpellatie van
de heerVan Ooteghem tot deminister van Landsverdediging en minister
van het Brusselse Gewest over « de aanmaak en opslag van chemische
wapens » werden twee moties ingediend

Mesdames, messieurs, deux motions ont ete deposees en conclusion
de l'interpellation de M. Van Ooteghem au ministre de la Défense
nationale et ministre de la Région bruxelloise sur « la fabrication et
l'entreposage des armes chimiques ».

De ene, de gemotiveerde motie van vertrouwen,doorde heerWindels
mevrouw Delruelle, mevrouw Herman en de heerLangendries, luidt:

« De Senaat,
Gehoord de interpellatie van de heer Van Ooteghem over de aanmaak

en de opslag van chemische wapensen hetantwoord van de Eerste
minister,

Zonder afbreuk te doen aan onze grondwettelijke bepalingen :
a) Houdt rekening met de historische gevoeligheden in ons land ten

aanzien van de chemische wapens, waardoor hetvoorde Belgische
regering onmogelijk is haar goedkeuring te hechten aan de installatie
van die wapens op ons grondgebied;

b)Onderschrijfthetstandpuntvande regeringwaarzeeropaandrong
dat alle lid-staten van het Bondgenootschap verder blijven ijveren voor
een akkoord inzake een volledig en controleerbaar verbod op chemische
wapens;

c) Is van oordeel dat België in ieder geval van zijn kant alles in het
werk moet stellen om het uiteindelijke doel te bereiken, met name het
uitschakelen van zowel de aanmaak alshetgebruik van allechemische
wapens;

d)Steltvastdathetnodig isaanonzepartnersindeNavoduidelijk
tezeggen datons land ondergeen enkelevoorwaardebereid isbinaire
ofanderechemische wapensop te slaan of onze troepen ermee uit te
rusten;

Spreekt zijn vertrouwen uit in de regering en gaat over totde orde
van de dag. »

«Le Sénat,
Ayant entendu l'interpellation de M. Van Ooteghem sur la fabrication

et l'installation des armes chimiques, et la réponse du Premier ministre,
Dans le respect des dispositions constitutionnelles:
a) Tientcompte des sensibilités historiques à l'égard des armes chimi-

ques en raison desquelles il est impossible au gouvernement belge d'ap-
prouver l'installation de ces armes sur notre territoire;

b) Souscrit au point de vue du gouvernement qui a insisté pour que
tous les Etats membres de l'Alliancecontinuentàœuvrerpourunaccord
sur l'interdiction complète et vérifiable des armes chimiques;

c) Est d'avis que la Belgique doit dans tous les cas, en ce qui la
concerne, toutmettreen œuvrepouratteindrecetobjectif,c'est-à-dire
mettre fin tanta la fabrication qu'à l'utilisation detoutes lesarmes
chimiques;

d) Constate qu'il est nécessairededireclairementànospartenaires
de l'Otan que notrepaysn'est prêt sous aucune condition à entreproser
des armes binaires ou d'autres armes chimiques, ou d'en équiper nos
troupes;

Exprime sa confiance au gouvernement et passe à l'ordredu jour.»
De andere motie, door de heren Vervaet, Van Grembergen en

Wyninckx, mevrouw Van Puymbroeck en de heren Trussart, de Wasseige
en Andre Geens, luidt:

« De Senaat,
Gehoord de interpellatie van de heer Van Ooteghem over de aanmaak

en opslag van chemische wapens en het antwoord van de Eerste minister,
Is gekant tegen scheikundige wapens, zowel tegen de aanmaak, het

opslaan als tegen het gebruik en de doorvoer ervan in om het even welke
omstandigheid. »

« Le Sénat,
Ayant entendu l'interpellation de M. Van Ooteghem sur la fabrication

et l'installation des armes chimiques et la réponse du Premier ministre,
S'oppose aux armes chimiques, aussi bien en ce qui concerne la

fabrication, l'entreposage que l'utilisation et le transport, dans n'importe
quelle circonstance. »

Overeenkomstig ons reglement moeten wijonsuitspreken overde
motie van vertrouwendiedevoorrangheeft.

De heren Van Ooteghem, Wyninckx, Lallemand, de Wasseige en
Trussart hebben op de motie van vertrouwen een amendement ingediend.

Het amendement luidt :
« Het tweede lid van de motie van vertrouwen te vervangen als volgt :
« Is gekant tegen scheikundige wapens, zowel tegen de aanmaak, het

opslaan als tegen het gebruik en de doorvoer ervan in om het even welke
omstandigheid. »

Het derde, vierde, vijfde en zesde lid te doen vervallen.»
De indieners verantwoorden het amendement als volgt:
« Het is de bedoelingvan dit amendement de tekstvan de motie van

vertrouwenvolledig te doen overeenstemmen met de tekstvan de motie
goedgekeurd op 1 juni 1986 te Antwerpen door het congres van de CVP.
Doorhet aanvaarden van die motie zou de meerderheid, naar de woorden
vankamerlid HubertVan Wambeke, ineenklankzijnmethetvolk.»

Een al dan niet gemotiveerde motie van vertrouwen heeft volgens ons
reglementdevoorrangbij destemming. Gegeven demotivering bij de
motievanvertrouwen,neem ikaandatereenamendementopdiemotie
kan worden ingediend.

Er isechtereenprobleem.Doordit amendement tracht men immers,
via een heelgrote bocht, over de doorde heer Vervaet en anderen
ingediendemotie tedoenstemmen,dan wanneer demotie van vertrou-
wen duidelijk de voorrang geniet.

De heer Wyninckx.- Er is toch het amenderingsrecht!

De Voorzitter.- Om een lange pro-formadiscussie te vermijden en
omdat ons reglement op dat stuk geen uitsluitsel geeft, stel ik voor dat
de Senaat eerst zou stemmen over het amendement en vervolgens over
de motie van vertrouwen.

Mijnheer Van Grembergen, u zult mijallicht antwoorden dathet
amendement meer omvat dan uw motie, en ik moet u daarin gelijk
geven. Voorts zegt u dat u met uw amendement niet het vertrouwen aan
de regering wilt schenken, wat ook begrijpelijk is. Derhalve stel ik voor
eerstoverhetamendement testemmen.

Het woord is aan de heer Van Ooteghem.

De heer Van Ooteghem.- Mijnheer de Voorzitter, mocht ons amen-
dement op de motie van vertrouwen worden aanvaard, dan zou die
motie luiden :
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« De Senaat,
Gehoord de interpellatie van de heer Van Ooteghem over de aanmaak

en opslag van chemische wapens en hetantwoordvan deEersteminister,
Is gekant tegen scheikundige wapens, zowel tegen de aanmaak,de

opslag ofhet gebruik en de doorvoer ervan in om het even welke
omstandigheid,

Spreekt zijn vertrouwen uit in de regering en gaat over totde orde
van de dag. »

Wij stellen dus voor in de motie van vertrouwen de zin in te lassen
die wij u hebben medegedeeld.

De heer De Seranno.- Zult u die motie dan goedkeuren ?

De heer Van Ooteghem.- We zullen ons eerst uitspreken overhet
amendement en daarna over de gemotiveerde motie van vertrouwen.

Mijnheer de Voorzitter, mag ik nog op een belangrijk feit wijzen ? De
meerderheid heeft een met redenen omklede motie ingediend. De opposi-
tie heeft de motie van het CVP-congres te Antwerpen letterlijk overgeno-
men, omdat wijdat een formidabel goede motie vinden. (Applaus op
verschillende banken.) Zoals gezegd in de interpellatie willen wij de
CVP-fractie de mogelijkheid bieden voor of tegendiemotie testemmen.
Wij willen de CVP de mogelijkheid bieden geloofwaardig over te komen
ten aanzien van haar achterban.

Maar er is meer. Mijnheer de Eerste minister, de motie van de meerder-
heid getuigt in elk geval niet van veel verbeeldingskracht. Voor de
zoveelste keer heeft de meerderheid in de Senaat zich aangesteldalseen
soort herkauwer van de teksten die in de Kamer worden voorgesteld.
Bij de overname van de Kamertekst werd echter over het hoofd gezien
dat in de Kamer de interpellatie werd beantwoord door minister de
Donnea, terwijl in de Senaat de interpellatie werd beantwoord door de
Eerste minister.

In haar motie verwijst de meerderheid naar het antwoord van de
minister, maar niet naar dat van de Eerste minister. De meerderheid
degradeert de Eerste minister dus tot een doodgewone minister.

De heer Windels. - Is hij misschien geen minister ?

De heer Van Ooteghem.- Mijnheer de Voorzitter, hierover wens ik
geen amendement in te dienen, maar ik stel voor ter zake toch een
tekstverbetering te aanvaarden. (Applaus op de banken van deVolksunie
enopsommigesocialistischebanken.)

De Voorzitter. - Wij stemmen nu over het amendement van de heer
Van Ooteghem c.s.

Nous passons au vote sur l'amendement de M. Van Ooteghem et
consorts.

- Er wordt tot naamstemming overgegaan.
Il est procédé au vote nominatif.

153 leden zijn aanwezig.
153 membres sont présents.
89 stemmen neen.
89 votent non.
62 stemmen ja.
62 votent oui.

2 onthouden zich.
2 s'abstiennent.

Derhalve is het amendement niet aangenomen.
En conséquence, l'amendement n'est pas adopté.

Hebben neen gestemd:
Ont voté non :

MM. Aerts, Akkermans, Anciaux, Anthuenis, Antoine, Aubecq, Bas-
cour, Bataille, Bens, Bock, Boël, J. A. Bosmans, J. H. Bosmans, Buch-
mann, Mme Buyse, MM. Cardoen, Cerexhe, Claeys, Clerdent, Close,
Cooreman, Dalem, De Clercq, de Clippele, De Cooman, Dehaene, De
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Kerpel, Mmes Delruelle-Ghobert, Demeulenaere-Dewilde, MM. Demuy-
ter, Deneir, Deprez, Descamps, De Seranno, Mme D'Hondt-Van Opden-
bosch, MM. Didden, Doumont, Evers, Falise, Flagothier, G. Geens, J.
Gillet, Mme L. Gillet, M. Glibert, Mme Godinache-Lambert, MM.
Hansenne, Hatry, Hazette, Henrion, Mme Herman-Michielsens, MM.
Kelchtermans, Langendries, Laverge, Lenfant, Lutgen, Mme Maes-Van-
robaeys, MM. Mainil, Nicolas, Noerens, Ottenbourgh, Mme Panneels
Van Baelen, MM. Pede, Peetermans, Remacle, Saulmont, Smeers, Mme
Smitt, M. Sondag, Mmes Staels-Dompas, Tyberghien-Vandenbussche,
MM. Van Daele, Van den Broeck, Vandenhaute, Mme Van den Poel-
Welkenhuysen, MM. Vanderborght, Vandersmissen, J. Van Eetvelt, V.
Van Eetvelt, Vanhaverbeke, Van houtte, Van Nevel, Vannieuwenhuyze,
Van Rompaey, Waltniel, Weck .., Willemsens, Windels, Wintgens et
Leemans.

Hebben ja gestemd :
Ontvoteoui

MM. Adriaensens, Basecq, Belot, Borremans, Capoen, Collignon,
Content, Mme Coorens, MM.DeBacre,DeBremaeker,Delcroix,De
Smeyter, de Wasseige, Deworme, De Wulf, Donnay, Egelmeers, Eicher,
Flandre, A. Geens, Grosjean, Guillaume, Hofman, Holsbeke, Hotyat,
Kenzeler, Knuts, Lafosse, Lallemand, Leclercq, Lepaffe, Mme Lieten-
Croes, MM. Luyten, Matthys, Meyntjens, Minet, Moureaux, Mouton,
Pataer, Pécriaux, Pinoie, Poulain, Mme Rifflet-Knauer, MM. Seeuws,
Smitz, Somers, Taminiaux, Mme Thiry, M. Toussaint, Mme Truffaut,
MM. Trussart, Vaes, Valkeniers, Van Grembergen, Van In, Vanlerber-
ghe, Van Ooteghem, Van Overstraeten, Mme Van Puymbroeck, MM.
Verschueren et Vervaet.

Hebben zich onthouden :
Se sont abstenus:

MM. Op 't Eynde et Wyninckx.

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Van Grembergen.

De heer Van Grembergen.- Mijnheer de Voorzitter, mag ik, gelet
op de uitslag van deze stemming, vragen de vergadering een tiental
minuten teschorsen.

DeVoorzitter.- Hetwoord isaandeheerWyninckx.

De heer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter, ik veronderstel dat de
heer Van Grembergen de meerderheid degelegenheidwilgevenaanwezig
tezijn.

Ik had een ander voorstel. Ik vraag dat de Senaat de eindstemming over
deze motie zou uitstellen gezien de verklaring van minister Tindemansdie
wij pas vandaag hebben vernomen, via de pers. Daaruitblijktdat de
regering mijn wetsvoorstel heeft overgenomen en naar Genève is getogen
om daar te gaan zeggen dat inderdaad de ontwikkeling, de produktie,
het bezit, het opslaan, de overdracht, de doortocht en het aanwenden
van chemische wapens zou moeten worden verboden.

De Voorzitter.- Er worden hier zoveel geschenken aangeboden.
Timeo Danaos et dona ferentes.

De heer Wyninckx.- Het zijn vergiftigde geschenken.

- De vergadering wordt geschorst te 16 u. 35 m.
La séance est suspendue à 16 h 35 m.
Ze wordt hervat te 16 u. 45 m.
Elle est reprise à 16 h 45 m.

De Voorzitter. - De vergadering is hervat.
La séance est reprise.
Het woord is aan de heer Van Grembergen.

De heer Van Grembergen.- Voorzitter, ik voelmij allesbehalve
gelukkig met het verloop van het incident. Ik weet wel hoe het soms
gaat in politieke milieus: cynisme, hooghartigheid en onverstand gaan
samen en u zal mij dan ook zeggen dat dit het gewone spelletje is van

188
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meerderheid en oppositie. Dit is voor wie het zo ziet, een foute visie.
Onze fractie heeft de teksten gelezen die op congressen van andere
partijen naar voren zijn gekomen enwe zijn er hoedanookvanuitgegaan
dat op het congres van de CVP te Antwerpen (samenspraken op de
banken van de CVP) een resolutie was goedgekeurd die waard was om
hier voorgelegd te worden.

Mag ik u vragen, collega's, mij niet in mijn betoog te onderbreken?
Wij weten dat in Vlaanderen het probleem van de chemische oorlog-

voering zeer gevoelig ligt vooral wegens de feitelijke omstandigheden
van vele jaren geleden, doch ook wegens de drama's die zich nu nog
steeds voordoen in een stukje West-Vlaanderen.

Wij waren van oordeel dat de tekst die was goedgekeurd op het
congres teAntwerpen, zelfs al kwam die van een politieke tegenstrever,
een behoorlijke tekst was die, zonder tot incidenten aanleiding te moeten
geven, hier kon worden overgenomen.

Men zal mij opwerpen dat wij dan ook vertrouwen aan de regering
moeten geven aangezien zulks besloten ligt in de geamendeerde motie.
Dat kunnen wij echter niet doen. Wij zouden ons bij de stemming over
de motie hebben onthouden. Onzehouding isbovendienkorrekt.Alsu
in uw motie ook het vertrouwen in de regering opneemt,magu aan de
oppositie niet vragen dat zij die motie zou aannemen. U hebt echter wel
het recht te vragen dat wijachter het motiverende deel van de tekst
zouden staan, tekst door de CVP-collega's ontworpen en bijlange niet
gevaarlijk. Waar blijft echter de geloofwaardigheid ?

Laten wij het toch zeggen zoals het is, collega's van de CVP, u maakt
zelf een tekst, u zorgt ervoor datdie evenwichtig wordtopgesteld,u
weet dat daarbij rekening moet worden gehouden met het standpunt
van de regering ten einde moeilijkheden te vermijden, u legt die tekst
voor op uw congres, u laat hem met applaus goedkeuren. Wij nemen
die tekst over en u veegt hem weg.

Woordkeus, inhoud, vormgeving, alles kwam van u, CVP-collega's,
en in één seconde de vuilbak in!

Geef toe dat dit de geloofwaardigheid van de politiek niet ten goede
komt. (Applaus op de banken van de Volksunie, van Agalev, van Ecolo
en op de socialistischebanken.)

Wij betreuren de gang van zaken. Wij konden ons akkoord verklaren.
Onze tekst was niet extreem; het was de uwe. Hij kon door iedereen
worden bijgevallen. De oppositie had hem ondertekend niet als test case
of om u in moeilijkheden te brengen maar als mogelijkheid tot een
algemeen aanvaarde tekst in deSenaat!

Wij betreuren het verloop van dit debat en van het incident. Dit
bewijst voor de zoveelste keer dat de oppositie zelfs niet op een verfijnde
wijze kan meewerken als de lijnen gelegd zijn en de verstarring is
ingetreden. (Applaus op de banken van de Volksunie, van Agalev,van
Ecolo en op de socialistischebanken.)

De Voorzitter.- Wij moeten ons nu uitspreken overde gemotiveerde
motie van vertrouwen.

Het woord is aan de heer Wyninckx voor een stemverklaring.

De heer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter, minister Dehaene
was in het Parlement nooit een gewoon lid en hijheeftdegewoonte
aangenomen het Parlement op een bijna onbeleefde wijze te behandelen
door weinig gepaste onderbrekingen. Ik houd geen rekening metzijn
onderbrekingen. Die gewoonte heb ik aangenomen

Mijnheer de Voorzitter, wij zijn in de eindfase van dit debat. Er is
allerlei gebeurd. Gisteren hebben wij gezien dat zelfs bepaalde leden van
de meerderheid de mond werd gesnoerd, met name de heer De Bondt
die afwezig was op het ogenblik dat de Eerste minister zich tot hem
richtte.

De heer Martens, Eerste minister. - Hij was aanwezig.

De heer Wyninckx. - Hij is later de zaal binnengekomen maar hij
heeft de argumenten van de Eerste minister niet gehoord, wat waarschijn-
lijk de aanleiding is waarom hij nu niet aanwezig is.

Dit debat is niet ten einde. Nauwelijks konden wij de pers inkijken,
of wij vernamen dat de minister van Buitenlandse Betrekkingen initiatie-
ven zal nemen inzake chemische en binaire wapens, die de oppositie zou
kunnen ondersteunen. Jammer genoeg heeft het Parlement, toen de
Eerste minister gisteren in het debat het woord voerde namens de
regering, niet vernomen dat minister Tindemans initiatieven zou nemen
in verband met de conferentie van Genève.

DeCVP neemtop haarcongreseen manhaftige houdingaan.Dat is
nietdeeerstekeer.Bepaaldevanhaarministersspreken manhaftige taal,
die laterwordt ingeslikt.Nietdeeerste keerstaanwijvooreen soorgelijke
stemming.

Welke ook de eindstemming moge zijn, wij hebben twee wetsvoorstel-
len ingediend,een in verbandmetdechemischeen binairewapensen
een in verband metde raketten.Wijzijn van oordeeldatwijaan de
eindstemming op geen enkele wijze kunnen deelnemen. Mijn fractie mag
niet worden beschuldigd van aanwezigheid tijdens een van de vele
stemmingen die ingevolge de dubbelzinnigheid van de CVP uitloopt op
houdingen die parlementair niet verdedigbaar zijn. Wij verlaten dan ook
de vergadering. (Applaus op de socialistische banken.- De SP-fractie
verlaatdezaalmetuitzondering van de heren Wyninckx en Op 'tEynde.)

M. le Président.- La parole est à M. Lallemand.

M.Lallemand.- Monsieur lePrésident, mon groupe aurait pu
souscrire à certaines dispositions de la motion de la majorité. Mais ilest
clair que le vote intervientdans unegrande ambiguïté.M.Van Grember-
gen l'a souligné. D'abord, la référence qui est faite, dans le texte de la
motion,au respect des dispositionsconstitutionnellespermetà un certain
nombredesénateurs,commece fut lecasà laChambre,de dégager le
gouvernementde touteobligation de refuser l'usage des armes chimiques
pendantlaguerre,alorsmêmeque laportée d'un tel texte n'a de sens
que pour le temps de guerre.

Si telle est la portée qu'on veut donner à la référence aux dispositions
constitutionnelles, nous ne pouvons souscrire à cette ambiguïté par un

vote,qu'ilsoit positifoud'abstention.
C'est la raison pour laquelle, dans le respect d'une certaine moralité

de la vie politique, nous refuserons de souscrire à ce texte.

M. Martens, Premier ministre.- Vousn'avez pas entenduceque j'ai
dit.

M.deWasseige.- Mais si, c'est ce que vous avez dit.

M. Martens, Premier ministre.- Lisez donc mon texte! (Le groupe
PS quitte l'hémicycle.)

DeVoorzitter.- Het woord is aan de heer Windels.

DeheerWindels.- MijnheerdeVoorzitter,de CVPzal de gemoti-
veerdemotie goedkeuren omdat de paragrafen a, b, c en d haar standpun-
tenzeernauwkeurigen zeer volledig weergeven en omdat wij ons niet
kunnen voorstellen dat de regering afbreuk zou doen aan de inhoud van
deze paragrafen. (Applaus op de banken van de meerderheid.)

De Voorzitter.- Ik stelde Senaatvoor zich bijzittenen opstaanuit
tesprekenover de motie van vertrouwen.

De heer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter, ik vraagde naamstem-
mingomdat ikmijhierbevind indepositievaneencorrectparlementslid.

DeheerWindels.- Dat is juist.

De Voorzitter.- Inderdaad. Zijn er tien leden diedevraag om
naamstemming steunen ?

De heerWyninckx.- Ikvraag de leden van de meerderheid mijn
verzoek om naamstemming testeunen, mijnheer de Voorzitter.

DeVoorzitter.- Wordtdevraagom naamstemming gesteund? (De
heren WyninckxenOp 'tEyndestaanop.)

Aangezien denaamstemmingniet reglementair isgevraagd, kan er
niet toe worden overgegaan.

De heer Wyninckx.- Mijnheer de Voorzitter, in die omstandigheden
verlaat ikde zaalen verbreek ikmijnstemafspraak.Ikvindditeenzeer
ernstig incident. Het was niet mijn bedoeling mijn stemafspraak met
collega Gijsniet na tekomen, evenmin alshet de bedoeling van deheer
Op 't Eynde was zijn stemafspraak met de heer Vangeel niet na te komen.
Het is een ernstig incident omdat het onze hele wijze van afspreken bij
de stemming in het gedrang brengt. Wij hebben ons sinds november
correct aan de afspraken gehouden. Ik kan de houding van de meerder-
heid echt niet goedkeuren. Ik verlaat dus nu de vergaderzaal en ik
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verontschuldig mij ten opzichte van collega Gijs. (De heren Wyninckx
en Op 't Eynde verlaten de vergaderzaal.)

De Voorzitter.- Ik kan alleen maar het reglement toepassen en breng
de motie van vertrouwen in stemming.

Je mets aux voix la motion de confiance.

- Die motie, bij zitten en opstaan in stemming gebracht, wordt
aangenomen.

Cette motion, mise aux voix par assis et levé, est adoptée.

MOTIE VAN ORDE - MOTION D'ORDRE

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Wyninckx voor een motie
van orde.

De heer Wyninckx. - Mijnheer de Voorzitter, ik heb- ik richtmij
ook tot de Eerste minister- vijftien jaar ervaring in dit Huis. Wij zijn
tot op heden altijd correctonzestemafspraken nagekomen.Wijhebben
dit gepreciseerd ten opzichte van de voorzitters van de meerderheidsfrac-
ties. Vandaag werd ons medegedeeld dat een lid van de meerderheid in
spijtige omstandigheden in het ziekenhuis is opgenomen. Wij hebben
geen reden om daaraan te twijfelen en hebben onmiddellijk gepaird.
Wij zullen van vandaag af in deze vergadering en onder geen enkele
omstandigheid nog stemafspraken maken. Dat is niet de schuld van mijn
fractie, dat is niet mijn schuld, maar het is hoogst betreurenswaardig,
na vijftien jaar ervaring in dit Huis, te constateren hoedoor demeerder-
heid regels, die in alle parlementen worden geëerbiedigd, met voeten
worden getreden. U mag het mij niet kwalijk nemen, mijnheer Windels,
en ik verontschuldig mij ten opzichte van de heer Gijs. Wij nemen dit
niet, voor mij is het nu gedaan met pairen, ik deel nu het standpunt van
mijncollega'svan dePartisocialiste.

De heer Windels. - Mijnheer de Voorzitter, wij hebben alleen maar
gedaan wat het reglement voorschrijft, ik zie niet in waaraan wij afbreuk
hebben gedaan. Het reglement schrijft voor dat een vraag tot naamstem-
ming door meer dan negen leden moet worden gesteund, zoniet wordt
er gestemd bij zitten en opstaan. Trouwens, mijnheer Wyninckx, u
hebt op datzelfde reglement een beroep gedaan bij het vragen van de
naamstemming. U mag hierin niets persoonlijks zien. De stemafspraken
werden gemaakt ingevolge de ziekte van twee collega's, dat is een zaak,
de toepassing van het reglement is een andere zaak.

De heer Wyninckx.- Wij hebben het recht de naamstemming te
vragen. De leden van de meerderheid hadden zich daarbij kunnen aanslui-
ten, het was een zaak van politieke hoffelijkheid. Voor mij is dit incident
betekenisvol.

QUESTION ORALE DE M. TRUSSART AU SECRETAIRE D'ETAT
AUX PENSIONS SUR « LA GRATUITE DES SOINS MEDICAUX ET
PHARMACEUTIQUES AUX INVALIDES MILITAIRES DU TEMPS
DE PAIX »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER TRUSSART AAN DE
STAATSSECRETARIS VOOR PENSIOENEN OVER « DE KOSTE-
LOZE MEDISCHE EN FARMACEUTISCHE VERZORGING VAN
INVALIDE MILITAIREN IN VREDESTIJD »

M. le Président.- L'ordre du jour appelle la question orale de
M. Trussart au secrétaire d'Etat aux Pensions sur « la gratuité des soins
médicaux et pharmaceutiques aux invalides militaires du temps de paix ».

La parole est à M. Trussart.

M. Trussart. - Monsieur le Président, la loi du 9 mars 1953 accorde,
en plus de la pension de réparation, la gratuité des soins médicaux et
pharmaceutiques aux invalides militaires du temps depaix.

Ne bénéficient cependant de ce régime que les invalides dont les
maladies ou blessures leur valent la pension, c'est-à-dire sont évaluées à
un taux de 10 p.c. au moins.

On peut comprendre qu'une pension de réparation ne soit accordée
qu'à partir d'un certain seuil; on peut difficilement admettre, parcontre,
que la gratuité des soins aux invalides soit liée à l'octroi de la pension.
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Ce lien est d'autant plus inutile que les conditions strictes posées à la
distribution de ces soins écartent manifestement toute possibilité d'abus.

Il est pourtant de la plus élémentaire justice que tous les invalides
militaires, sans exception, dont l'invalidité est imputable à un fait dom-
mageable survenu en temps de paix, durant le service et par le fait
du service, bénéficient au moins de la gratuité des soins médicaux et

pharmaceutiques nécessités par leur état.
En l'occurrence, l'honorable ministrevoudrait-ilmedires'ilexistedes

raisonsquis'opposent à l'extension du régimeactuel en matière de soins
aux invalidesmilitaires du temps de paix ?

M. le Président. - La parole est à M. Mainil, secrétaire d'Etat.

M. Mainil, secrétaire d'Etat aux Pensions, adjoint au ministre des
Affaires sociales.- Monsieur le Président, la loidu9mars1953sur les
pensions de réparation stipule, en son article 5, que les invalides militaires
dont l'invalidité est imputable à un fait dommageable survenu en temps
de paix reçoivent, leur vie durant, aux frais de l'Etat, les soins médicaux
et pharmaceutiques, l'hospitalisation et les appareilsde prothèseetautres
nécessités par les maladies et blessures qui leurvalent leur pension.

Comme pour les invalides du temps de guerre, les invalides du temps
de paix doivent, pour obtenir la gratuité des soins, être reconnus invalides
à 10 p.c. au moins, taux d'incapacité qui leur assure le droit à une
pension de réparation.

Il ne faut pas confondre la cause et l'effet.
Ce n'est pas le fait d'être titulaire d'une pension de réparation qui

détermine le droit aux soins gratuits, mais bien le degré d'incapacité.
L'honorable M. Trussart voudra bien admettre que le coût croissant des
soins de santé n'autorise pas la gratuité absolue lorsque le degré total
d'invalidité est inférieurà10p.c.

QUESTION ORALE DE M. MOUTON A M. DAMSEAUX, MINIS-
TRE DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LE TRAITEMENT
DES AGENTS TEMPORAIRES EN FONCTION DE LA DATE DE
FIN DE L'ANNÉE SCOLAIRE 1985-1986»

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER MOUTON AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER « DE WEDDE
VAN HET TIJDELIJK PERSONEEL GELET OP DE DATUM
WAAROP HET SCHOOLJAAR 1985-1986EINDIGT»
M. le Président.- L'ordre du jour appelle la question orale de

M. Mouton à M. Damseaux, ministre de l'Education nationale, sur « le
traitement des agents temporaires en fonction de la date de fin de l'année
scolaire 1985-1986 ».

La parole est à M. Mouton.

M.Mouton.- Monsieur le Président, M. le ministre Damseaux a
decideque l'annéescolaire1985-1986 se terminerait le27 juin1986.

J'aimerais savoir si les agents temporaires recevront la totalité de leur
traitement au mois de juin et si les 30 jours du mois de juin seront pris
en considération pour le calcul de l'ancienneté de service.

M. le Président.- LaparoleestauchevalierdeDonnea,ministre,
quirépondraen lieuetplaceduministrede l'Education nationale.

M. lechevalier de Donnea, ministre de la Défense nationale et ministre
de la Région bruxelloise.- Monsieur le Président, M.Damseaux, retenu
par d'autres devoirs, m'a demandé de donner la réponse que voici :

« M. Mouton me prête des décisions que je n'ai pas prises.
A aucun moment, en effet, je n'ai décidé que l'année scolaire 1985-

1986 se terminerait le 27 juin 1986.
Les circulaires qui ont été envoyées dans les établissements d'enseigne-

ment indiquent simplementque le 30 juin pourra être considéré comme
jour de congé dans les établissements où cette journée aura été compensée
par deux demi-journées.

Les membres du personnel temporaires qui terminent l'année scolaire
seront donc considérés comme étant restés en fonction jusqu'au 30 juin.

Toutefois, en ce qui concerne la rémunération de ces agents, je rappelle
à l'honorable membre les dispositions de l'article 7, paragraphe 3, de
l'arrêté royal nº 63 du 20 juillet 1982 qui stipule que le nombre total des
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jours payables durant une année scolaire, y compris les vacances d'été,
ne dépassera jamais 360. »

QUESTION ORALE DE M. SONDAG A M. DAMSEAUX, MINISTRE
DE L'EDUCATION NATIONALE, SUR « LES MESURES TRANSI-
TOIRES CONCERNANT L'OCTROI DU DIPLOME D'APTITUDE
A ACCEDER A L'ENSEIGNEMENT SUPERIEUR DANS LE CADRE
DES DISPOSITIONS PROVISOIRES PERMETTANT D'EXECU-
TER L'ARTICLE 53 DE LA LOI DU 1er AOUT 1985 »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER SONDAG AAN DE HEER
DAMSEAUX, MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER « DE OVER-
GANGSMAATREGELEN BETREFFENDE DE TOEKENNING
VAN HET BEKWAAMHEIDSDIPLOMA DAT TOEGANG VER-
LEENT TOT HET HOGER ONDERWIJS IN HET KADER VAN
DE. OVERGANGSBEPALINGEN DIE DE UITVOERING VAN
ARTIKEL 53 VAN DE WET VAN 1 AUGUSTUS 1985 MOGELIJK
MAKEN »

M. le Président. - L'ordre du jour appelle la question orale de
M. Sondag à M. Damseaux, ministre de l'Education nationale, sur « les
mesures transitoires concernant l'octroi du diplôme d'aptitudeà accéder
à l'enseignement supérieur dans le cadre des dispositions provisoires
permettant d'exécuter l'article 53 de la loi du 1er août 1985. »

La parole est à M. Sondag.

M. Sondag.- Monsieur le Président, lacirculaire A/86/3P du 17
février 1986 donnant les dispositions provisoires permettant d'exécuter
l'article 53 de la loi du 1er août 1985 concernant le diplôme d'aptitude à
accéder à l'enseignement supérieur (DAES) pour l'année scolaire 1985-
1986, ne fournit aucune directive pour les élèves quin'ont pas pu
présenter l'examen de maturité en septembre 1985, 2e session 1984-1985,
et donc, n'ont pas pu obtenir le diplôme.

Ces élèves, faut-il le dire, ne sont qu'un très petit nombre et certains
d'entre eux n'ont pu présenter l'épreuve du DAES à la session de
septembre 1985 pour des raisons de santé ou d'ordre familial.

Par ailleurs, ils ne pouvaient pas prévoir alors qu'ils ne seraient pas
autorisés à obtenir le DAES en juin 1986 dans l'établissement qui leur
avait délivré leur certificat d'enseignement secondaire supérieur; en effet,
l'article 53 de la loi du 1er août 1985 n'est pas explicite à ce sujet.

De plus, comme chaque fois qu'intervient une modification de législa-
tion en matière de délivrance de titres, on aurait pu s'attendre à des
dispositions transitoires; or, la circulaire ne les prévoit pas. Cependant,
des mesures transitoires avaient été promises en commission du Sénat,
ainsi que le mentionne le rapport de Mme Tyberghien.

C'est pourquoi je demande à M. le ministre de l'Education nationale
de permettre aux établissements d'organiser l'examen de maturité en
juin 1986 pour les seuls élèves qui n'ont pas obtenu le DAES lors des
deux années scolaires antérieures. Le caractère essentiellement social de
cette mesure transitoirene peut, en effet,échapperàM. leministre.

M. le President.- La parole est au chevalier de Donnea, ministre,
qui répondra en lieu et place du ministre de l'Education nationale.

M. le chevalier de Donnea, ministre de la Défense nationale et ministre
de la Région bruxelloise.- Monsieur le Président, M. Damseauxme
prie de répondre ce qui suit:

« M. Sondag me demande de permettre aux établissements d'organiser
l'examen de maturité en juin 1986 pour les seuls élèves qui n'ont pas
obtenu le diplôme d'aptitude à accéder à l'enseignement supérieur lors
des deux années scolaires antérieures

J'ai l'honneur de faire savoir à l'honorable membre que l'article 53 de
la loi du 1er août 1985 concernant le diplôme d'aptitude à accéder à
l'enseignement supérieur annule les modalités antérieures d'obtention de
ce diplôme et en particulier toutes les notions d'épreuves dans les
établissements scolaires

Les dispositions provisoires permettant d'exécuter cet article de la loi
durant l'année scolaire 1985-1986 font appel à l'appréciation du conseil
de classe.

Dans son appréciation le conseil tient compte des résultats scolaires
de l'élève et spécialement de sa capacité d'exploiter ses acquis, de la
maîtrise de la langue maternelle, des qualités non cognitives présumées

utilespour lapoursuitedes étudessupérieures et decelées chez l'élève
pendant les deux dernières années d'études.

Un conseil de classe spécial se réunit en mars, fixe lesobjetset les
critères quiserontprisen considération etquiseront communiqués
immédiatementaux élèves.

Cependant, à titre transitoire, en 1985-1986, les élèvesquiontobtenu
en 1984 ou 1985 le certificat homologué de l'enseignement secondaire
supérieur pourraient obtenir le diplôme d'aptitude à accéder à l'enseigne-
ment supérieur sur la base de l'appréciation par le conseil de classe de
leur dossier scolaire suivant les modalités prévues pour l'année scolaire
1985-1986.

En outre, ces élèves ont la possibilité de présenter les épreuves organi-
sées par le jury d'Etat en vue de l'obtention du diplôme d'aptitudeà
accéder à l'enseignement supérieur. »

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PATAER AAN DE EERSTE
MINISTER OVER « DE OPVALLENDE AANWEZIGHEID VAN
DE VICE-EERSTE MINISTER EN MINISTER VAN JUSTITIE EN
INSTITUTIONELE HERVORMINGEN OP DE ONLANGS
GEHOUDEN STATEN-GENERAAL VAN DE GENEESHEREN »

QUESTION ORALE DE M. PATAER AU PREMIER MINISTRE SUR
« LA PRESENCE REMARQUEE DU VICE-PREMIER MINISTRE
ET MINISTRE DE LA JUSTICE ET DES REFORMES INSTITU-
TIONNELLES AUX ETATS GENERAUX DE LA MEDECINE QUI
SE SONT TENUS RECEMMENT »

De Voorzitter. - Aan de orde is de mondelinge vraag van de heer
Pataer aan de Eerste ministerover « deopvallendeaanwezigheid van de
Vice-Eerste minister en minister van Justitieen Institutionele Hervormin-
gen op deonlangs gehouden staten-generaal vande geneesheren».

Het woord is aan de heer Pataer.

De heer Pataer.- Mijnheer de Voorzitter, ik neem aan dat de Eerste
minister de minister vanLandsverdedigingen van hetBrusselse Gewest
heeft verzocht om in zijn plaats teantwoorden. Ik betreurdatde Eerste
minister niet zelf zal antwoorden op mijn vraag. Een halfuur geleden
washijhier nog aanwezig; hijvertoeft dus niet in het buitenland. Ik
waardeer nochtans dat de minister van Landsverdediging en van het
Brusselse Gewest deze taak heeft willen overnemen.

De aanwezigheid van Vice-Eerste minister en minister van Justitie en
Institutionele Hervormingen, de heer Gol, op de zogenoemde « staten-
generaal van de Belgische geneesheren » op 31 mei jongstleden heeft
een meer dan gewone politieke betekenis. Door aanwezig te zijn, hoe
kortstondig ook en zelfs zonder daartoe te zijn uitgenodigd, dixit dokter
Wynen,heeft de Vice-Eerste minister ongetwijfeld zijn sympathie, zoniet
zijn morele steun, willen betuigen aan de actie van een beroepsvereniging
die haar oppositie ten opzichte van het beleid van de minister van Sociale
Zaken,en dus van de regering, nooitonder stoelen of banken heeft
gestoken. De Vice-Eerste minister werder zelfsvoor toegejuichtop deze
staten-generaal.

Aangezien de staten-generaal vandokter Wynenmanifest een demons-
tratieve bedoeling had en dus zeker geen zuiver academisch-informatieve
functie, kan Vice-Eerste minister Gol moeilijk beweren- zoals hij naar
verluidt in de Kamerdeed - dathijenkel een informatie-vergadering
heeft willen bijwonen. Zijn aanwezigheid is vergelijkbaar met de aanwe-
zigheid van een minister van ACW-strekking op de betoging van het
ABVV dezelfde dag.

Welk is het standpunt van de Eerste minister in verband met de
aanwezigheid van één van zijn Vice-Eerste ministers op een syndicale
bijeenkomst, waarvan iedereen tevoren kon voorspellen dat ze zou
uitdraaien op een hetze tegen de minister van Sociale Zaken die, volgens
dokter Wynen, « gemanipuleerd wordtdoordemutualiteitenendoorde
christelijkemutualiteiten inhetbijzonder»?

De Voorzitter.- Het woord is aan minister de Donnea, die zal
antwoorden namens de Eerste minister.

Ridder de Donnea, minister van Landsverdediging en minister van het
Brusselse Gewest.- Mijnheer de Voorzitter, Vice-Eerste minister Gol
was van plan hier persoonlijk te komen antwoorden maar hij had deze
namiddag andere verplichtingen.
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In zijn antwoord wou Vice-Eerste Gol letterlijk verwijzen naar het
antwoord dat hij op 4 juni jongstleden in andere omstandigheden heeft
gegeven. Dit luidt letterlijk : « Ik heb inderdaad de staten-generaal,geor-
ganiseerd door de geneesheren, apothekers en tandartsen van het hele
land, bijgewoond. Ik was daar te persoonlijken titel. Ik vertegenwoor-
digde de regering dus niet en was ook niet met een opdracht belast. Ik
heb niet de bedoeling toestemming te vragen om een vergadering bij te
wonen en verslag uit te brengen over de vergaderingen van wettelijke en
niet-subversieve verenigingen die ik bijwoon. »

Tot daar wat Vice-Eerste minister Gol van plan was u vandaag te
antwoorden, mijnheer Pataer.

QUESTION ORALE DE M. PECRIAUX AU MINISTRE DE LA
DEFENSE NATIONALE ET MINISTRE DE LA REGION BRUXEL-
LOISE SUR « LA PRIVATISATION DES SERVICES DE SURVEIL-
LANCE A L'AEROPORT NATIONAL»

MONDELINGE VRAAG VAN DE HEER PECRIAUX AAN DE MINIS-
TER VAN LANDSVERDEDIGING EN MINISTER VAN HET
BRUSSELSE GEWEST OVER «DE PRIVATISERING VAN DE
BEWAKINGSDIENSTEN OP DE NATIONALELUCHTHAVEN »

M. le Président. - La parole est à M. Pécriaux pour poser une
question orale au ministre de la Défense nationale et ministre de la
Région bruxelloise sur « la privatisation des services de surveillance à
l'aéroport national ».

M. Pécriaux. - Monsieur le Président, à partir du 16 juinprochain,
pour une période d'essai de six mois, la fouille des passagers et des
bagagesàmain à l'aéroport national sera confiée à la firme Securitas.

Le personnel contractuel de la Défense nationale chargé de ce travail
se voit contraint d'accepter d'entrer au service de Securitas et de conclure
un contrat de travail avec cette firme, sous peine d'être licencié. Il en va
de même pour les stagiaires en poste à la Régie des Voies aériennes.

Quelle est, monsieur le ministre, la motivation de cette décision ?

Quels seront les pouvoirs dont disposeront les agents de Securitas et
le fondement legal de ceux-là ?

De quelle autorité publique dépendront ces agents et comment
s'exercera le contrôle ?

Qu'adviendra-t-il du personnel passé à Securitas si, au terme de l'essai
de six mois, celui-ci ne s'avère pas concluant ?

M. le Président. - La parole est au chevalier de Donnea, ministre.

M. le chevalier de Donnea, ministre de la Défense nationale et ministre
de la Région bruxelloise.- Monsieur le Président, à la question posée
par l'honorable membre, je répondrai ce qui suit

Depuis le début des années 70, la mission de la fouille des passagers
et des bagages à main à l'aéroport national a été confiée à la gendarmerie.
Cette mission est exécutée avec l'aide de personnel engagé contractuelle-
ment par la Défense nationale, notamment pour la fouille des passagers
féminins.

Pour décharger la gendarmerie, le gouvernement a décidé, le 13 décem-
bre 1985, de faire reprendre cette mission par la Régie des Voies aériennes
du ministère des Communications. Le 9 mai 1986, le gouvernement a
autorisé le ministre des Communications à confier cette mission, à titre
d'essai pour une période de six mois, à la firme Securitas.

Cette période d'essai débutera le 16 juin 1986.

Par sa lettre du 3 juin dernier, le ministre des Communications m'a
fait des propositions pour régler la situation du personnelcivil, engagé
par la Défense nationale et qui, jusqu'à ce jour, est chargé dece travail.

J'ai immédiatement transmis ce document au service compétent de
mon département. Dans l'attente des résultats de cet examen, ce person-
nel- ils'agit de 27 « visiteuses»- continueraà faire letravailpour
lequel il a été engagé.

1373

INTERPELLATION DE M. DE WASSEIGE AU MINISTRE DES
AFFAIRES ECONOMIQUES SUR « LES ARRETES D'EXECUTION
DE LA LOI DU 22 JUILLET 1985 SUR LA RESPONSABILITE
CIVILE DANS LE DOMAINE DE L'ENERGIENUCLEAIRE»

INTERPELLATIE VAN DE HEER DE WASSEIGE TOT DE MINIS-
TER VAN ECONOMISCHE ZAKEN OVER « DE UITVOERINGS-
BESLUITEN VAN DE WET VAN 22 JULI 1985 BETREFFENDE DE
WETTELIJKE AANSPRAKELIJKHEID OP HET GEBIED VAN DE
KERNENERGIE »

M. le Président. - L'ordre du jour appelle l'interpellation deM.de
Wasseige au ministre des Affaires économiques sur « les arrêtés d'exécu-
tion de la loi du 22 juillet 1985 sur la responsabilité civile dans le domaine
de l'énergie nucléaire ».

La parole est à l'interpellateur.

M. de Wasseige. - Monsieur le President, la loi du 22 juillet 1985
entrée en vigueur le 10 septembrede lamêmeannéea,enfin,régléun

problème resté en suspens pendant près de vingt ans, à savoir l'applica-
tion des conventions de Paris et de Bruxelles et de leurs protocoles
annexes sur la responsabilité civile en cas d'accident nucléaire. Jusqu'à
cette date, la responsabilité à l'égard des tiers de l'exploitant d'une
centrale nucléaire était limitée à 500 millions; elle fut portée en 1980 à
un milliard.

Par cette loi, les dommages à l'égard des tiers sont couverts jusqu'à
16 milliards, en trois tranches : de 0 à 4 milliards par l'exploitant de la
centrale, de 4 milliards à 9 milliards par l'Etat belge et de 9 milliards à
16 milliards par les Etats contractants aux conventions précitées. Dans
ce derniercas, lesmontantspeuventêtrevariablescar ilssontcalculés

en droits de tirages spéciaux dont les cours fluctuent.
Je ne m'étendrai pas sur ce sujet qui ne fait pas l'objet de mon

interpellation.
La loi impose aux exploitants de centrales nucléaires de contracter

une assurance dans les soixante jours de la mise en vigueur de la loi,
assurance les couvrant pour un montant de quatre milliards par centrale,
contre un milliard précédemment. On peut penser que cela a été fait,
puisque la loi l'impose sans qu'un arrêté d'exécution soitnécessaire en
cette matière.

Mais il faut cependant, pour obtenir toute la sécurité juridique néces-
saire, que les obligations du ministre des Affaires économiquessoient
remplies.

Première obligation: un arrêté royalde reconnaissance de chaque
exploitant d'une exploitation nucléaire.

Un article de la loi prévoit, il est vrai, que les exploitants reconnus
antérieurement à la publication de la loi continuent, en attendant cet
arrêté, à être considérés comme exploitants. Cependant, aux termes de
la loi, ils doivent être reconnus formellement comme tels par arrêté. A
maconnaissance, aucun n'est paru à l'heure actuelle.

Une deuxième obligation du ministredes Affaireséconomiquesestla
publicationau Moniteur belge de la liste des exploitants reconnus. Bien
que nous nous rapprochions de l'échéance annuelle, puisque la loi est
entrée en application le 10 septembre, aucune liste n'a été publiée à ce
jour

Le ministre des Affaires économiques a également obligation depublier
au Moniteur belge la liste des installations nucléaires dont l'Etat est
exploitant; c'est le cas du réacteur Thétis de l'Université de Gand.

Le ministre - ceci est important - doit veiller à l'établissement d'un
registre tenu à la disposition du public, qui mentionne expressément les
reconnaissances accordées etqui contient un plan de chaquesite pour
lequel un exploitant est reconnu.

M. Egelmeers, vice-président, prend la présidence de l'assemblée

Enfin, le ministre peut augmenter ou diminuer le montant de quatre
milliards en raison soit de l'évolution du pouvoir d'achat du franc belge,
soit de la nature des installations. Il est clair que certaines installations
- un laboratoire de recherche par exemple - reconnues aux termes
des conventions de Paris et de Bruxelles mais qui n'ont pas l'importance
d'une centrale nucléaire, peuvent voir leur montant fixé à un niveau
inférieur à quatre milliards. En ce domaine non plus, le ministre n'apris
aucune décision.
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Tels sont les problèmes pour lesquels il serait souhaitable que le
ministre des Affaires économiques, que j'ai déjà interrogé sur ce sujet en
décembre 1985, remplisse enfin ses obligations, afin d'éviter à l'avenir
toute contestation d'ordre juridique si un accident nucléaire devait, par
malheur, survenir.

Cela dit, un deuxième point est préoccupant depuis le tragique accident
survenu à la centrale de Tchernobyl. Ils'agit de l'importance des retom-
bées en Belgique. Il est sans doute un peu expéditif d'affirmer que celles-
cisont restées en-dessous des limites acceptables. Certains risques ont
certainement été encourus.

Or, la loi en question prévoit en son article 34 que le Roi peut, selon
les règles qu'Il détermine, décider de prendre en charge lesdommages
subis sur le territoirebelgeetcausésparun accidentsurvenu dansun
Etat non contractant aux conventions de Paris et de Bruxelles. C'est le
cas dans lequel nous nous trouvons à la suite de l'accident de Tchernobyl.
Les retombées ont certainement pu provoquer des dommages à la santé
de certains citoyens, dont on ne pourra peut-être se rendre compte que
dans quelques années

Il serait nécessaire, à mon sens, que le gouvernement prenne conscience
de cette situation et décide de couvrir ces risques,quitte à se retourner
contre les autorités, russes en l'occurrence, pour éventuellement obtenir
des dédommagements.

Les risques ne sont pas nuls. En effet, les chiffres cités pour l'atmo-
sphère et pour le lait sont des moyennes de divers points de mesure et
des moyennes dans le temps - par jour ou par heure- mais il n'est
pas du tout certain que, localement,ces valeursn'ontpasété largement
dépassées.

Les chiffres avancés pour la radioactivité de l'atmosphère sont basés
sur les moyennes des endroits où ont été réalisées les mesures, mais dans
l'Est du pays par exemple, notamment sur le plateau de Herve, aucune
mesure de radioactivité de l'atmosphère n'a été prise. Or, cette zone est
proche de l'Allemagne et elle a certainement été plus touchée que d'autres
régions. On peutd'ailleurss'en rendrecomptepardeseffets induits,
puisque la radioactivité du lait y est nettement plus élevée qu'ailleurs.

Il faut donc considérer les chiffres de radioactivité avec la plus grande
circonspection parce que certaines moyennes peuvent,en fait,couvrir
desécartsconsidérablesentredeux pointss'ilsont,parexemple,été
différemment arrosés par la pluie.

J'ai eu en main un rapportsuisse qui mentionnedesécartsde1à5
entre des régions où les pluies ont été rares et d'autres où, au contraire,
elles ont été abondantes.

Deuxièmement, les mesures dont on a parle, ont ete établiespour
l'iode 131dont la demi-vieest de huit jourset quiperd doncassez vite
sa radioactivité. Cependant, l'iode n'intervient que pour 25 à 30 p.c .,
peut-être un peu plus, de la radioactivité totale. On omet de parler du
strontium 90 et du césium 137, deux produits dont la demi-vie estde
trente ans et qui ont la particularité de se fixer dans l'organisme et dans
les plantes, donc, au travers de celles-ci, de rentrer dans les chaînes
alimentaires.

Des risques sérieux ont donc été encourus, mais, sur ce point, on fait
silence.

Par ailleurs, les doses limites dont on parle sont calculées pour un
adulte moyen en bonne santé et comme ne devant pas provoquer un
accroissement de plus de 0,1 p.c. du nombre de cancers ou de leucémies.
Il est à noter - tous les médecins le soulignent- que les jeunes enfants
et les femmes enceintes sont beaucoup plus sensibles que l'adulte moyen.
Là non plus, les risques encourus n'ont pas été nuls.

Après avoir du, à de nombreuses reprises, interroger les autorités
j'emploie ce mot à dessein car il recouvre tant les autorités régionales
que nationales -, j'ai appris qu'on a constaté des retombées de pluto-
nium dont le rayonnement de type alpha est considéré, dans la réglemen-
tation belge et européenne, du point de vue de la protection des travail-
leurs etde lapopulation,commeayantune radiotoxicité trèsélevée.On
sait que la quantité maximum tolérabledans les poumonsestde0,26
millièmedemilligramme.Unepoussière infimepeutdoncdéjàconstituer
la dose limite.

Dès lors, il convient, pour que la loi ait son plein effet, que les arrêtés
royaux de reconnaissance soient pris et publiés au Moniteur belge, que
soit également publiée la liste des exploitants et que soit ouvert le registre
dont jevous ai entretenus. De même, il convient que l'article 34- que
le législateur n'a pas prévu pour la façade et pour la gloire, si je puis
m'exprimer ainsi- soit également mis en œuvre, à savoir que le
gouvernement prenne la décision de couvrir les dommages causés en

Belgique par un accident nucléaire survenu dans unEtat noncontractant
auxconventions- la lois'appliquantautomatiquementdans lesautres
cas- etqu'il definisse les règles suivant lesquelles les victimes eventuelles
pourraient réclamerune réparation des dommages causés. (Applaudisse-
ments sur lesbancssocialistes.)

DeVoorzitter.- Hetwoord isaandeheerAndréGeens.

De heer A. Geens.- Mijnheer de Voorzitter, de heer de Wasseige
heeftzijn uiteenzetting besloten met een verwijzing naar artikel 34 van
de wet.Het waspreciesoverdatartikeldat ik even hetwoord wou
voerenen een paar bijkomende vragen stellen.

Artikel34 is zeer belangrijk; het bepaalt: «De Koning kan, volgens
de regels diehij vaststelt, besluiten dathij devergoeding tezijnen laste
neemt van de schade op Belgisch grondgebied geleden en veroorzaakt
door een kernongeval waarvoor de aansprakelijkheid berust bij de exploi-
tant van een kerninstallatie gelegen op het grondgebied van een niet-
verdragsluitende Staat, wanneer het slachtoffergeen vergoeding voor
zijn schade in die Staat verkrijgen kan. »

Het is een vrij duidelijk artikel
Mijnheer de Voorzitter, het is evident dat het kernongeval in Tsjerno-

byl in ons land voor sommige categorieën van personen aanleiding heeft
gegeven tot reele, voelbare en gevoelige schade. Dat was bijvoorbeeld
het geval voor de groentetelers. Ik herinner mij,sommigen onderu
waarschijnlijk ook, de beelden op de televisie van de op dat ogenblik in
volle bloei zijnde spinazie. Spinazie moet binnen een bepaalde tijd
worden geplukt en kan niet worden bewaard. Het gevolg is geweest dat
deze groente moest worden vernietigd, gezien de « publicitaire », niet
slecht bedoelde en terechte waarschuwing voor het verbruiken op dat
ogenblikvan datsoort groente waaraan het grootste gevaar voor radioac-
tievebesmettingwasverbonden.

Eerste vraag: op welke wijze kunnen deze specifieke en andere perso-
nendieschade hebben geleden een beroep doen op schadevergoeding en
welke maatregelen overweegt de regering om hieraan tegemoet te
komen? Het gaat hierbij om voelbare en tastbare schadegevallen.

Er isook,mijnheerde Voorzitter, mijnheer de minister, een niet te
schatten,onweerlegbare en onmeetbare schade, die pas zal kunnen
worden vastgesteld, of misschien zelfs niet, over een periode van 30 jaar,
hoofdzakelijk ingevolge het caesium 137. Wat de gevolgen zullen zijn
aan menselijke leed kan op ditmoment onmogelijk worden bepaald.
Vandaar mijn tweede vraag: is de Belgische Staat van plan, in verband
metde meetbareen niet-meetbareschade,verhaal in te dienen bijde
Staat waarhet ongeval zich heeftvoorgedaan ?

In de derde plaats wil ik de aandacht vestigen op het schadebedrag
bepaald in de wet op de wettelijke aansprakelijkheid op het gebied van
de kernenergie. Het bedrag waarvoor de exploitant zich moet laten
verzekeren, werd destijds vastgesteld op 4miljard.Erwerd toen in de
Kamer en in de Senaat zeer uitvoerig en indringend gedebatteerd over
de waardevandeze4miljard.

Het moet toch duidelijk zijn, na wat er is gebeurd in Tsjernobyl, in
Three Mile Island, in Harrisburg en, dichter bij ons en bijna vergeten,

met de Mont-Louis, dat bij een ongeval van enige omvang een bedrag
van 4miljard, wanneer men rekening houdt met de menselijke schade
voorzoverdieberekenbaar is, in feite niets betekent.

Hoe goed bedoeld deze wet ook is,- ik zal niet terugkomen op de
argumenten van de heer de Wasseige-,het is toch noodzakelijk dat
men zich opnieuw bezintoverdeze aangelegenheid en nagaat in welke
mate het nog verantwoord is verdere risico's te nemen door de uitbreiding
vanonskernenergiepark

Wij mogen toch niet vergeten dat het door de exploitanten beperkt
verzekeren van mogelijke ongevallen in kerncentralesrechtstreeks of
onrechtstreeks gevoelige lasten afwentelt op de gemeenschap. Zelfs met
hetkernongeval in Tsjernobyl zal dat het geval zijn, om de redenen die
ikbijhetbegin van mijn betoog heb uiteengezet.

Hetafwentelen van de kosten op de gemeenschap na een ongeval,
betekent een vertekening van de basisprijs van de kernenergie, basisprijs
waarmede steeds wordt geschermd om het gebruik van kernenergie
als momenteel de goedkoopste energievorm te verdedigen. De totale
risicoverzekering zou moeten worden doorberekend in de kostprijs om
tot eerlijke vergelijkingen te komen.

Tot slot, mijnheer de Voorzitter, wil ik u vragen dat in de Senaat de
opgerichte onderzoekscommissie ten spoedigste zou vergaderen ten einde
een aantal voorstellen te kunnen formuleren. Ten eerste,watbetreft de
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uitvoeringsbesluiten aangaande de wet waarover de heer de Wasseige
heeft gesproken en, ten tweede, om dringend tot samenspraak te komen,
conclusies te trekken en maatregelen te nemen na wat er in Tsjernobyl
is gebeurd. Wij moeten immers maximale voorzorgen nemen om ons
land voor zover dit mogelijk is, een soortgelijk ongeval te besparen.
(Applaus op verschillende banken.)

M. le Président. - La parole est à M. Maystadt, ministre.

M. Maystadt, ministre des Affaires économiques. - Monsieur le
Président, en ce qui concerne l'exécution qui doit être donnée à la loi
du 22 juillet 1985 sur la responsabilité civile dans le domaine de l'énergie
nucléaire, je voudrais donner les indications suivantes.

J'ai pu m'apercevoir, en préparant la réponse à votre interpellation,
monsieur de Wasseige, du rôle actif que vous-même - ainsi que M.
Pécriaux, qui était rapporteur- avez joué dans l'élaboration de cette
loi, que vous connaissez donc presque mieux que moi.

Ce que vous avez dit de l'article 10 est tout à fait exact : il faut prendre
un arrêté de reconnaissance comme exploitant. Mais ce même article 10
fixe une condition préalable, à savoir que l'intéressé justifie qu'il dispose,
pour faire face à sa responsabilité, d'une assurance ou d'une autre
garantie financière. Je constate que la conformité de l'assurance à la loi
implique donc l'envoi par l'exploitant d'une copie du contrat d'assurance
couvrant sa responsabilité dans le domaine de l'énergie nucléaire.

Or, à ce jour, malgré plusieurs rappels en la matière, tous les exploi-
tants ne m'ont pas encore fait parvenir la version définitive de leur
police. Mon administration ayant estimé qu'il était préférable de prendre
un arrêté royal reconnaissant l'ensemble des exploitants, cela n'a donc
pas encore été possible jusqu'à présent.

Toutefois, j'ai demandé qu'on adresse un dernier rappel, en précisant
que si, pour la fin de ce mois, je n'ai pas reçu toutes les réponses, je
soumettrai à la signature royale un arrêté accordant la reconnaissance à
tous les exploitants qui ont d'ores et déjà communiqué la copie de leur
contrat d'assurance.

Quant à la liste des exploitants reconnus, elle sera publiée ultérieure-
ment.

Toujours en ce qui concerne l'exécution de la loi, reste le problème
du registre qui doit contenir, d'une part, les reconnaissances accordées
conformément à l'article 10 dont je viens de parler,et,d'autrepart,un
plan des diverses installations nucléaires. L'établissement de ce registre
suppose donc que, non seulement les reconnaissances aient été octroyées
par voie d'arrêté royal, maisaussique les discussionsquantà lapresenta-
tion pratique des cartes des sites soient menéesàbien.Commevous êtes
bien informé,monsieurde Wasseige, vous savezqu'ilyadiscussionsur
ce point. Comme nous pensons que ce registredoitêtrepublic...

M. de Wasseige. - Aux termes de la loi.

M. Leemans reprend la présidence de l'assemblée

M. Maystadt, ministre des Affaires économiques.- Vous avez raison,
la loi prévoit que ce registre doit être public. Certains exploitantsestiment
qu'on ne peut indiquer dans ce registre tous les détails des diverses
installations. Ces discussions sur le point de savoir ce qui, de manière
très précise, doitse trouver dans ce registre ne sont pas encore terminées.

Le délai fixé par la loi en la matière est un délai d'ordre, c'est ce que
j'avais déjà répondu à votre question parlementaire du 9 décembre
dernier. Ce n'est pas un délai de rigueur, mais je reconnais que ce n'est
pas une raison pour laisser traîner inutilement les choses.

J'en viens alors au second volet de l'interpellation, dont a également
parlé M. Geens : les suites à donner à l'accident de Tchernobyl, et donc
la question de savoir s'il y a lieu de décider l'application de l'article 34
de la loi.

Je serai bref. Tout d'abord, je ne veux pas prendre le risqued'ajouter
à mon tour des considérations sur les conséquences possibles de l'accident
de Tchernobyl. J'avoue mon incompétence technique. J'ai entendu telle-
ment de choses et lu tellement de considérations contradictoires à ce
sujet, qu'il me paraît préférable, pour le moment, de faire preuve de
modestie, en tout cas en ce qui me concerne, et d'attendre les résultats
des travaux qui sont actuellement menés.

Le Premier ministre nous a promis un rapport complet relatif à cette
question, rapport qui sera soumis au Parlement et notamment à la
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commission évoquée par M. Geens. Il me paraît plus sage d'attendre sa
publication et son examen approfondi au Parlement avant de décider
s'il y a lieu ou non d'appliquer l'article 10.

La réponse, ce jour, n'est pas négative. Je ne dis pas qu'il n'y aura pas
matière à appliquer l'article 34 mais j'estime qu'il estplussage, je le
répète, de disposer de l'ensemble des données promisespour les semaines
à venir, avant toute décision. Je ne puis, à ce stade, vous donner une
réponse plus complète. (Applaudissements sur les bancs de lamajorité.)

M. le Président.- L'incident est clos.
Het incident is gesloten.

ONTWERP VAN WET BETREFFENDE DE VESTIGING VAN
INDUSTRIELE VEETEELTBEDRIJVEN

Algemene beraadslaging en stemmingoverartikelen

PROJET DE LOI RELATIF A L'ETABLISSEMENT D'ELEVAGES
INDUSTRIELS

Discussion générale et voted'articles

De Voorzitter.- Wij vatten de algemene beraadslaging aan over de
nieuwe tekst die de commissie voorstelt in verband met het ontwerp van
wet betreffende de vestiging van industriële veeteeltbedrijven.

Nous abordons la discussion générale du nouveau texte présenté par
la commission, relatif au projet de loi sur l'établissement d'élevages
industriels.

Het woord is aan de rapporteur voor een aanvullend mondeling
verslag.

De heer Smeers, rapporteur. - Mijnheer de Voorzitter, na de goedkeu-
ring van amendementen in de openbare vergadering van 4 juni 1986
werd indecommissievoor de Landbouw en Middenstand het ontwerp
betreffende de vestiging van industriele veeteeltbedrijven opnieuw
besproken. De commissie heeft, zoals gebruikelijk, alleen de geamen-
deerde artikelen 3, 5en6opnieuw onderzocht.

Enkele leden dienden bij artikel 3 een amendement in ertoe strekkend
hetaantalvertegenwoordigers van de landbouworganisaties opnieuw
van twee op drie te brengen. Als reden voerden zij aan dater in elke
provincie verschillende landbouworganisaties bestaan en dat er in het
wetsontwerp sprake is van verschillende bedrijfstakken, zoals pluim-
vee -, varkens- en rundveehouderijen. Het amendement werd eenparig
aangenomen.

Een commissielid diende bij hetzelfde artikel een amendement in ertoe
strekkend een vertegenwoordiger van de middenstandsorganisaties aan
te duiden in plaats van een vertegenwoordiger van het Verbond der
Belgische ondernemers. De staatssecretaris verzekerde dat deze aandui-
ding altijd zal gebeuren na raadpleging van de betrokken organisaties.
Ook dit amendement werd aangenomen met eenparigheid van stemmen.

Artikel 3 in zijn geheel werd eenparig aangenomen.
Met betrekking tot artikel 5 verklaarde de commissie akkoord te gaan

om gunstig advies te geven, indien de provinciale commissie niet binnen
de dertig dagen beslist heeft. De commissie is ook van oordeel dat de
termijn van dertig dagen niet moet worden verlengd. Artikel 5 werd
aldus eenparig aangenomen.

Bij artikel 6 werd een amendement ingediend ertoe strekkend het
tweede lid van hetartikel te schrappen. Het tweede lid beoogt een
nationaal overlegorgaan op te richten waarin alle betrokken geledingen
zitting zouden hebben. De staatssecretaris gaf de verzekering dat er voor
het bepalen van de landbouweconomische en diergeneeskundige criteria
altijd overleg zou plaatshebben met de betrokken ministeries en de
beroepssector. Dit amendement werd eenparig aangenomen.

Ook artikel 6 werd in zijn geheel eenparig aangenomen.
Mijnheer de Voorzitter, als rapporteur wens ik hier ook nog op te

merken dat in de Nederlandse tekst van artikel 9 in de derde alinea
staat : « het eerste boek van het Strafwetboek ». Dit staat niet in de Franse
tekst van het ontwerp. Ik stel voor dit te beschouwen als een materiele
vergissing en bijgevolg de Franse tekst van artikel 9 in die zin aan te
vullen.
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Dit ontwerp van wet werd oorspronkelijk door mevrouw De Vos als
voorstel van wet ingediend in 1982. Het beoogde toen de familiale
landbouwbedrijven te beschermen door een bijkomendevergunningop
te leggen aan de grotere bedrijven. Dit is vandaag nog altijd nodig, want
nog steeds kunnen vele kleine bedrijven de produktie verzekeren.

Vier jaar later kunnen wij echter hieraan nog twee doelstellingen
toevoegen. Dit wetsontwerp isook nog altijd nodig om de produktie,
enerzijds, en het milieu, anderzijds, te beheersen. Voor de produktie van
vlees hebben wij dezelfde voorzieningsgraad bereikt voor België als voor
de Europese Gemeenschap. De verdere uitbreiding mag dus worden
gereglementeerd

Wat het milieu betreft, zullen vele collega's ervan op de hoogte zijn
datwijde jongste tijd veel problemen hebben met mestoverschotten.
Het grote alarm komt momenteel uit de provincie West-Vlaanderen,
doch de andere streken zullen volgen. Om dit probleem te beheersenzou
het goed zijn een bijkomende vergunning op te leggen.

Sommige collega's zijn van mening dat dit ontwerp nogmaals moet
worden geamendeerd. Dit zou echter het gunstige effect van deze wet
verdagen. In de commissie werd uiteindelijk het geamendeerde ontwerp
aangenomen met 12 stemmen voor, bij twee onthoudingen. Er waren
geen stemmen tegen. Wijhopen dat de openbare vergadering hetvoor-
beeld van de commissie zal volgen. (Applaus op de banken van de
meerderheid.)

M. le Président. - La parole est à M. de Clippele.

M. de Clippele. - Monsieur le Président, j'avais examiné ce projet
quelques jours avant qu'il passe en séance publique, le 14 mai, et cet
examen m'a permis de constater certaines anomalies dans le texte. C'est
pourquoi j'ai déposé un amendement quia étéacceptépar leSénat.De
son côté, madame Herman a déposé deux amendements, également
acceptés dans cette enceinte.

Depuis lors, j'ai examiné ce projet de façon plus approfondie. Je
voudrais poser trois questions au ministre.

D'abord, pourrait-il nous dire s'il existe des directives de la CEE à ce
sujet ? En effet, si nous appliquons cette loi en Belgique sans que les pays
environnants fassent de même, une discrimination se créera au détriment
de notre pays.

Or, j'ai appris qu'il existait beaucoup de grosses concentrations d'éle-
vages industriels aux Pays-Bas, en France, notamment en Bretagne, en
Allemagne, plus spécialement en Bavière et dans le Nord, au Schleswig-
Holstein.

Pas plus tard qu'hier, j'ai lu dans La Libre Belgique qu'à Ghlin on
projetait la création d'un poulailler géant qui comporterait trois millions
et demi de poules susceptibles de pondre environ un milliard d'œufs
destinés à l'exportation vers le Proche-Orient. Cetteentreprisecréerait
plus ou moins trois cents emplois.

Personnellement, je demeure assez perplexe face à la création d'un
poulailler de cette importance.

Si la loi s'applique telle quelle en Belgique, ce poulailler géant se
transplantera quelqueskilomètresplus loin,enFrance.Ce transfertne
se fera-t-il pas au détriment de notre économie ?

Deuxième question. J'ai constaté que les élevages industriels se sont
surtout développés dans le Nord du pays, pour à peu près 90 p.c. Par
contre, dans le Sud du pays et dans le Brabant, peu d'élevages industriels
dépassent les normes prévues dans ce projet de loi.

Si l'on applique cette loi, qu'adviendra-t-il, dans ce secteur déterminé,
des provinces wallonnes ainsi que duBrabant ?

Je constate que dans la Région flamande dupays, la politiqueagricole
est extrêmement dynamique. Les agriculteurs flamands disposent d'ins-
tallations beaucoup plus modernes, à la pointe du progrès, que les
agriculteurs wallons et brabançons.

J'ai l'impression qu'une discrimination va s'établir.
Si la loi s'applique, laisserez-vous aux WallonsetauxBrabançons le

temps nécessaire pour combler leur retard, par rapport aux agriculteurs
flamands qui jouissent d'un droit acquis puisqu'ilsneserontpas touches
par cette nouvelle loi ?

Ik heb nog een derde vraag, mijnheer de minister. Inhetverslagvan
de heer Smeers lees ik dat de dierenaantallen waarvoor een vergunning
zou zijn vereist als volgt zouden kunnen worden bepaald: zeugen 300-
400, mestvarkens 4 000, legkippen 50 000 en vleeskippen 100 000

Tijdens de openbare vergadering van 15 mei heeft de heer Vervaet
van op deze tribune uitdrukkelijk gevraagd ofdie cijfers minimum-
dierenaantallen aangeven.Dat zou betekenen dat de wet zou worden
toegepast op wie hogere dierenaantallen zou toelaten. U hebt hier geant-
woord dat dezecijfers alleen bij wijzevan indicatiewerden gegeven

Ik kan dat antwoord niet aanvaarden. Ik vind datu duidelijke taal
moetsprekenenonsde juistecijfersgeven.

Ik heb vernomen dat in West-Vlaanderen afgevaardigden van boe-
renorganisatieshebben gezegddatde cijfers, hier inde Senaat geciteerd,
alleen dienenom onseen rad voordeogen te draaien.

Deze cijfers zouden worden gegeven om ons ertoe te brengen deze
wetgoed tekeuren,maarnadestemming zouden diecijfers worden
teruggebracht tot een derde of tot de helft van wat hier werd vermeld.

Mijnheer de minister, ik wil vernemen of de cijfers in ditverslag
minimumaantallenof alleen maar indicatieve cijfers zijn. Het antwoord
isvangroot belang, niet alleen voormijmaar ook voorandere senatoren,
om te beslissen hoe wijzullen stemmen. Volgens ons gaat het om
minimumcijfers. Ikzougraaghorenofdat ook voor u zo is.

M. le Président.- La parole est àM. Trussart.

M.Trussart.- Monsieur le Président, nous pouvons, dans une large
mesure, exprimer ici notre satisfaction de voir ce projet de loi relatif à
l'établissement d'élevages industriels, transmis par la Chambre en juin
1984, revenir enfin devant notre assemblée afin d'y être discuté - nous
osons l'espérer- pour la dernière fois.

Nous ne pouvons passer sous silence le blocage dont ce projet a fait
l'objetdepuis sondépôten commissionduSénat,de lapartdecollègues
qui entendaient soutenir, de bonne foiet pour des raisonsdéfendables
à priori, l'installation, dans la région de Ghlin-Baudour, d'un énorme
élevage de poules pondeuses.

Il s'agit, vous l'avez deviné, du projet Ovobel, poulailler géant de
quelque 3,5 millions de poules devant pondre unmilliard d'œufsparan.

Ceprojet représentepournous,écologistes, l'archétypede ladémesure
etde lastupiditéen matière d'exploitation agricole.

Nous lecombattonssans réservedepuisqu'ilavu le jour.Ilsemble
qu'ilsoit aujourd'hui enterré. Nous nous en réjouissons.

Nous nous réjouissons également de constater l'évolution des idées
dans le domaine de l'élevage en agriculture. Nous ne nous faisons
toutefois pas d'illusions. Nous sommes bien conscientsde ce que la
pression exercée par les écologistesdepuisdesannéesn'entre paspour
la plus grande part danscechangement

Le facteur principal en est, bien sûr, d'ordre économique : la surproduc-
tionauniveaudu marché agricole européen.

Peu importe, le résultat est là, et l'on peut escompter que, dans un
avenir pas trop lointain, de grands progrès se réalisent en ce quiconcerne
la qualité des produits de l'élevage, entre autres.

Il est, par exemple, réconfortant de lire dans un numero recent d'un
hebdomadaire émanant d'une organisation d'agriculteurs, Le Sillon
belge,unepageentière consacréeaux travauxduprofesseur Paquay, des
facultés Notre-Dame de Namur, sur l'influence des conditions de milieu
sur le comportement des animaux.

Ces travaux scientifiques,commebeaucoup d'autres ayant la même
orientation, montrent à suffisance les nuisances et les effets pervers
induits par l'élevage industriel ou intensif, ce que, entre parenthèses,
les écologistes disent depuis longtemps : les animaux deviennent moins
résistants aux maladies; des troubles dans la reproduction se manifestent
et la fertilité diminue; la mortalité se fait de plus en plus importante
dans les transports; ladiminution du gain enpoidss'accentuepour la
même quantité d'aliments ingérée; les performances sont en régression.

Il faut souligner, en plus, la perte importante de qualité des produits
de l'élevageproposés aux consommateurs.

Nous sommes également très heureux que le Parlement européen ait
adopté,à laquasi-unanimité, le19 févrierdernier, la résolution concluant
le rapport de la Commission européenne de l'environnement, de la santé
publique et de la protection des consommateurs, consacré à la politique
agricolecommune.

Il s'agit, selon nous, d'une véritable révolution teintée de vert.
Les quelques extraits que je vais me permettre de vous citer me

paraissent significatifs à cet égard : « Le Parlement européen,
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Considérant que, dans une période de grands changements dans la
technologie et la production telle que la période actuelle, même l'agricul-
ture ne peut se soustraireàdes changementsprofonds,

Demande une révision de la politique agricole communedansle
sens d'une meilleure intégration des préoccupations etparticularités
écologiques et régionales et d'une politique globale axée à la fois sur des
objectifs quantitatifs et qualitatifs, visant spécialement la production
d'une nourriture de qualité en même tempsqu'en quantité appropriée
aux besoins et à l'approvisionnement des marchésdans le respectdes
règles régissant les échanges internationaux, et aux prix les plus avanta-
geux possible;

Insiste sur la nécessité d'une politique européenne des sols incluant
l'application de la procédure d'évaluation des incidences sur l'environne-
ment à tous les grands projets agricoles, à ceux concernant les infrastruc-
tures pouvant avoir des répercussions sur l'agriculture et aux nouveaux
grands projets de transformation agricole, comme celui du bioethanol;

Insiste sur la nécessité d'une politique européenne agro-alimentaire
qualitative qui tienne compte de la demande des consommateurs visant
à obtenir des produits alimentaires sains et de bonne qualité à des prix
raisonnables;

Estime que cette politique devrait inclure une meilleure information
des consommateurs sur les questions touchant à la santé et à l'alimenta-
tion.

Le Parlement européen estime que l'agriculture « alternative »> mérite
d'être encouragée dans l'intérêt du choix offert au consommateur,des

effets sur l'emploi et sur les sols et qu'il faut lui permettre de se tailler
sa place sur le marché, laquelle s'accroît rapidement, en dépitduprix
majoré auquel se vendent les produits;

Réclame une information permanente et complète sur les méthodes
agricoles appropriées et un effort très important en faveur de la vulgarisa-
tion des pratiques agricoles écologiques et d'une intégration de ces
pratiques dans l'enseignement et la formation professionnelle desagricul-
teurs;

Demande que, eu égard au danger que ces produits- il fait allusion
aux produits phytopharmaceutiques- représentent pour le maintien
d'une agriculture fondée sur la terre et respectant l'environnement, on
reconsidere l'importation en franchise d'aliments du bétail et reclame,
en particulier, une action contre les nuisances liées aux élevages intensifs,
comportant l'évaluation des incidences sur l'environnement pour toutes
les exploitations pratiquant l'élevage intensif; l'interdiction généralisée
des substances d'engraissement à base d'hormones ou d'antibiotiques et
la détermination d'une série de normes contraignantes,compte tenu tant
de la nécessaire protection de la santé publique que de la protection à
assurer aux animaux.»

En bref - je sors ici de la relation des intérêts de cette résolution-,les critères liés à l'environnement, à la qualité des sols et à la qualité des
produits devraient être au centre de la politique agricole qui, générale-
ment aujourd'hui, ignore la dimension écologique.

Cette orientation agricole d'un type nouveau, « agro-écologique », en
faveur de laquelle s'est prononcé le Parlement européen peut, en effet,
se traduire schématiquement par un non aux pesticides dangereux, à
l'abus d'engrais chimiques, à l'élevage hors sol et à l'agriculture intensive,
cause de dégénérescence des races, d'une détérioration de la santé des
animaux et, parconséquent,d'un recours accru aux produits vétérinaires
et, au contraire, par un oui à l'agriculture biologique, à des aides au
revenu fondées sur des critères liés à des méthodes de gestion respectant
l'environnement, à la passation de contrats agricoles écologiques, au
reboisement et à un label pour les produits biologiques.

Revenons-en au projet de loi en discussion.
Notre satisfaction à son égard reste mesurée, ainsi que je l'ai dit au

début de mon intervention. En voici les raisons.
Premièrement, la modification adoptée lors du dernier retour du projet

devant la commission de l'Agriculture et introduisant le principe « qui
ne dit mot consent »> à l'article 5 en ce qui concerne l'avis à donner par
la commission consultative provinciale, est pour nous inacceptable. En
effet, cette modification met en péril tout l'édifice et permet à une simple
négligence ou,- qui sait? - à une intervention occulte, provoquant
l'absence de convocation, d'entraîner la réalisation d'un projet particuliè-
rement désastreux sur les plans économique et écologique.
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Selon nous, si aucun avis n'est transmis dans le délai prévu, l'avis doit
être considéré comme défavorable. C'est la solutionquioffre leplusde
garantie.

le texte initial.
C'estpourquoi nous avons introduit unamendementenvuede rétablir

Pour le cas où l'assemblée désirerait toutefois maintenir l'option prise
par notrecommission, nous faisons remarquer que le fait de substituer
lemot « favorable >> à celui de « défavorable »> transforme l'esprit de
l'article 5 tout entier et, rend inadaptées les dispositions des autres
alinéas, cequinécessite des modifications supplémentaires. Il semble que
cela ait été perdu de vue par la commission.

Nous proposons, par conséquent à titre subsidiaire, d'amender triple-
ment cet article comme suit: au premier alinéa, en ajoutant le membre
de phrase « chacun des membres en est informé sans délai », il s'agit de
la notification de la demande faite par le futur exploitant; au deuxième
alinéa, en remplaçant le nombre « 30 » par «45 », il s'agit du délai imparti
à la commission pour donner son avis;enfin,en inserant apres le
deuxièmealinéa le nouvel alinéa suivant : « Si 20 jours après cette trans-
mission la commission n'a pas été convoquée, chacun des membres peut,
de sa propre initiative, en provoquer la réunion dans les dix jours qui
suivent. »

Ces derniers alinéas que nous proposons offrent le maximum de
garantiedans lecasoù lemot« favorable»serait conservé dans le texte.

Deuxièmement, si d'un côté, l'on peut se réjouir de ce qu'un représen-
tantdesassociationsdeconsommateurs ait finalement été admis au sein
de la commission provinciale, comme nous l'avions proposé dans un
amendement rejeté au premier tour, nous devons, d'un autre côté,
regretter qu'un représentant des associations de protection de l'environ-
nement n'y ait pas trouvé place.

Etant donné, par contre, que nous ne trouvons aucune justification à
la présence d'un représentant des fabricants d'aliments pour le bétail -et pourquoi pas un représentant des fabricants de matériel agricole, de
médicaments à usage vétérinaire, de produitsphytopharmaceutiqueset
j'en passe-,nous proposons, par amendement, de le remplacer par un
représentant de la mouvance écologiste qui a de multipleset bonnes
raisons de faire partie de lacommission provinciale,commevousaurez
d'ailleurspu le remarquer dans lesextraitsque j'aicités de la résolution
de la Commission européenne.

Nous osons croire, mesdames, messieurs, que vous considérerez nos
amendements comme pertinents. Comme le projet de loidoit de toute
manière être renvoyé à la Chambre des représentants, rien ne vous
empêche d'émettre un vote en leur faveur. (Applaudissements sur les
bancs EcoloetAgalev.)

M. le Président.- La parole est à M. Pécriaux.

M. Pécriaux.- Monsieur le Président, il n'entre pas dans les traditions
du Sénat de provoquer en séance publique de nouvelles réactions d'au-
teurs de projets ou de propositions de loi lorsqu'une commission et, dans
le cas présent,celle de l'Agriculture etdes Classes moyennes, s'est
penchéedeux fois sur un dossier, en l'occurrence le projetde loinº 234
relatif à l'établissement d'élevages industriels.

Aujourd'hui, monsieur le ministre, l'agitation politique d'un de vos
collègues,membrede l'exécutif régionalwallon, m'y contraint.

Je le regrette et m'en suis explique, hier, auprès de M. Sondag,
président de la commission de l'Agriculture, qui perçoit mon embarras.

J'en viens au fait. Au cours d'une sortie politique, ce samedi 7 juin en
Hainaut, M. Ducarme s'est exprime publiquement à propos de l'evalua-
tion du dossier Ovobel promu parM. Durieux, député permanent du
Hainaut.

M.de Clippele vient de le rappeler, c'est un dossier porteur de plus
de 200 emplois à créer dans notre zone Borinage-Centre si cruellement
marquée par le chômage.

Il m'apparaît que le membre de l'exécutif wallon chargé de l'Agricul-
ture etde l'Environnementa pris faitetcause à propos du dossier
Ovobel.

Dès lors, monsieur le ministre, le texte du projet de loi porté à l'examen
de notre assemblée, ce jeudi 12 juin 1986, m'apparaît incomplet dans la
mesure où la Région wallonne ne pourrait être consultée lors de l'examen
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du dossier Ovobel dans le cadre de vos prérogatives de ministre national
de l'Agriculture.

En conséquence, j'ai déposé un amendement dont mon collègue
M.Hismans est cosignataire.

Cet amendement permettrait à la Région wallonne d'être associée aux
décisionsà prendre.

Par contre, si l'amendement ne peut être retenu, je considérerais -vous le comprendrez- les déclarations de votre collègue M. Ducarme
comme sans fondement. (Applaudissements sur les bancs socialistes.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer Knuts.

De heer Knuts. - Mijnheer de Voorzitter, allereerst wil ik de heer
Smeers feliciteren voor zijn uitstekend verslag. Aansluitend ook bij het
betoogvandeheerdeClippele,wens ikuvolgendevraagtestellen.

In de commissie voor de Landbouw heeftu bijwijze van indicatie
cijfers medegedeeld die trouwens ook in het verslag zijn opgenomen.
Mag ik u vragen die cijfers hier te bevestigen als zijnde definitief? Het
gaat om 300 zeugen, 4 000 mestvarkens, 50 000 leghennen en 100 000
vleeskippen.

Alle kleine veeteeltbedrijven zullen u daarvoor dankbaar zijn,want
dit zal hun leefbaarheid aanzienlijk verbeteren.Het zou onze fractieook
toelaten dit ontwerp aan te nemen. (Applaus op de socialistische banken.)

M. le Président.- La parole est à M. Sondag.

M. Sondag.- Monsieur le Président, je voudrais tout d'abord féliciter
et remercier M. Smeers de la manière objective dont ila rapporté nos
travaux au cours de nos différentes réunions en commission.

Je souhaite également souligner l'excellente ambiance qui a régné la
semaine dernière, lorsque nous avons réexaminé ce projet et, en particu-
lier, les articles sur lesquels portaientdes amendements adoptés en séance
plénière.

J'ajouterai, après M. Smeers, que les amendements acceptés la semaine
dernière, en commission, l'ont été à l'unanimité

Nous pouvons évidemment regretter de nous trouver à nouveau,
aujourd'hui, saisis d'amendements qui n'ont pas été déposés en commis-
sion, comme ils auraient dû l'être. Je comprends que l'une ou l'autre
réaction puisse se produire en fonction de déclarations, et je songe à M.
Pécriaux. Je le regrette néanmoins, sans vouloir contester,bien sûr, le
droit des membres du Sénat de déposer des amendements à tout moment.

Je voudrais réagir sur deux points à l'intervention de M. de Clippele.
Tout d'abord, il fonde son opposition latente au projet notamment sur

celui d'Ovobel, dont il a été question ce soir et qui justifie partiellement
l'amendement de M. Pécriaux. Je ne veux pas me prononcer sur le fond;
nous n'avons pas à en debattre ici. Je rappelle simplement que le projet
de loi en discussion n'interdit aucun projet de réalisation

Le projet de loi instaure, à partir du dépassementdecertaines normes
de production, une procédure de concertation quant aux incidences
économiques éventuelles sur la production agricole du secteur compte
tenu, bien sur, du marche national, mais aussi du marche europeen.
Nous nous trouvons, en effet, dans un marché commun dont la situation
ne peut être appréciée en fonction de la réalisation d'un projet à tel ou
tel endroit. Même si le projet Ovobel devait se poursuivre- ce dont je
me permets de douter -, il ne serait pas démontré pour autant que, s'il
était finalement refusé, il serait réalisé ailleurs. Nous avons connu,
voici une douzaine d'années, le projet Eastwood qui, à l'époque, devait
s'implanter dans la région de Marche. Il s'est heurté à une vive opposition
des producteurs locaux et a été finalement abandonné. Ilne s'est réalisé
nulle part, contrairement à ce qu'avaient annoncé ses promoteurs.

M. de Clippele a quelque peu simplifié, je crois, l'économie agricole
sur le plan national. Son propos a vraisemblablement dépassé sa pensée
lorsqu'il a considéré que les agriculteurs du Nord du pays étaient très
progressistes, performants, et les agriculteurs wallons en retard. Je tiens
à protester contre cette déclaration. Nous avons entendu, voici quelques
mois, une déclaration du même genre d'un ministre bruxelloisà l'égard
des Luxembourgeois qu'il considérait également comme étant en retard.
Il s'en est excusé.

Les agriculteurs wallons sont, eux aussi, très performants, mais l'éco-
nomie wallonne est toute différente de celle du Nord du pays. Elle
répond à des caractéristiques, à des engagements, à des investissements,
àdes infrastructures etàdes qualificationsdifférents. Les agriculteurs

wallons sont également bien adaptés au progrès et aux technologies
nouvelles.

Je voudrais insister pour que ce projet soit adopté dans les meilleurs
délais. Il vise uniquement des aspects économiques et tend à sauvegarder

le plus grand nombre possible d'entreprises agricoles familiales, de petites
etmoyennes entreprises à caractère familial.

Il vise aussi la qualité, et là je rejoins, en grande partie, l'exposé de
M. Trussart. Il est grand temps que nous nous preoccupionsdavantage
de la qualité de certains types de production. Je ne veux pas condamner
l'ensemble des méthodes de production, loin de là, mais les concentra-
tions, du genre de celles que nous connaissons ou que nous risquons de
connaîtredemain,peuventmettreen périllaqualitédelaproduction
agricole. (Applaudissements sur les bancs de la majorité.)

M. de Wasseige.- Les methodes de production sont les mêmesdans
les petites et les grandes exploitations.

M. Sondag.- Pas nécessairement.

M. de Wasseige.- Quelle différencey a-t-il entre deux etquatre
centsbatteriesdepoules pondeuses ?

M.Sondag.- Lesméthodessonttoutàfaitdifférentes.

De Voorzitter.- Het woord is aan staatssecretaris De Keersmaeker.

De heer De Keersmaeker, staatssecretaris voor Europese Zaken en
Landbouw, toegevoegd aan de minister van Buitenlandse Betrekkingen.
- Mijnheer de Voorzitter, ik wil de rapporteur, de heer Smeers, felicite-
ren voor de korte maar volledige wijze waarop hij verslag heeftuitge-
bracht over deze materie. In de commissie was grotendeels een consensus
gegroeid over de tekst die door deze vergadering wordtbehandeld

Ik heb zorgvuldig geluisterd naar de verschillende sprekers in dit debat.
De heer de Clippele heeft enkele beschouwingen gemaakten vooral
vragen gesteld. Hij vroeg onder andere of er EG-normen zijn voor de
vestiging van bedrijven, vergelijkbaar met deze waaroverhet gaat. Als
dusdanig zijn er geen. Er is een grens bepaald waarbovengeen investe-
ringssteun mag worden verleend. Die grens bestaatalenkele jaren.Ze
is verscherpt in bepaalde sectoren als gevolg van het overschot.

Tussen het structuurbeleid en het markt- en prijsbeleid in de EG -wij moeten een voorzichtig prijsbeleid volgen en produktiebeperkende
maatregelen opleggen zodat de produktie rekening houdt met een gega-
randeerde prijs- moet coherentie bestaan, wat men poogt te bereiken
In depluimveesectormag zelfshelemaal geen steun meer worden ver-
leend.

Erzijnalshetwaregeencijfermatigebeperkingenmaarnormen voor
hetnietmeermogenverlenenvan investeringssteun.

Ik ben bekommerd om de problematiek van de competitiviteit.
Daarom heb ik artikel 1 van het originele wetsvoorstel van de Kamer
geamendeerd. Wij mogen van deze wet geen instrument maken dat de
competitiviteitvan bepaalde sectoren indeEG in gevaar brengt.

Inhetdebathebben leden gevraagd of de regering een indicatie kan
geven door het aanduiden van een orde van grootte van de niveaus
waaropdeze vergunning verplicht is. Ik heb het advies van mijn departe-

indicatief.
ment rebus sic stantibus gevraagd. Deze orde van grootte isvoor mij

Ik kan niet anders want ik kan mij vooraf niet verbinden. Wanneer
deze wet goedgekeurd is, moet en zal ik opnieuw advies vragen aan mijn

departement en de nodige breedvoerige consultaties organiseren om tot
een zo ruim mogelijke consensus te komen. Ik heb mevrouw Herman
trouwens doen opmerken dat ik gewend ben zulks tous azimuts te doen.
Ik zal alleszins de representatieve organisatie consulteren.

Men kan eventueel vaststellen dat er geen consensus wordt bereikt,
maar dan is er de bevoegde minister om zijn verantwoordelijkheid op
zich tenemen.

Voor mij persoonlijk zijn deze cijfers ook betekenisvol. Ik voel er zelfs
voor ze als een minimum te aanzien. Wij moeten ze met realisme
bekijken.Formeel kan ik hierover niet meer zeggen dan dat ze indicatief
zijn.

Ten opzichte van een deel van de eerste vraag van de heer de Clippele
gelden dezelfde bedenkingen als bij de opmerkingen van de heer Sondag.
Beiden spreken over het onderscheid tussen het Noorden en het Zuiden
van het land. Er zijn inderdaad verschillende oriënteringen, maar dit heeft
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te maken met het verleden, de geografische ligging en de klimatologische
omstandigheden, wat zeer vaak de oorzaak is van de keuze van de
sectoren. In het ene deel van het land heeft men een grotere competitiviteit
bereikt in een bepaalde sector; in het andere landsgedeelte liggen de
accenten elders. Zo is bijvoorbeeld in Wallonië de competitiviteit in de
sectoren van de graan- en suikerproduktie groter dan in Vlaanderen.

Dergelijke verschillen komen niet enke! voor in ons land. Door een
structurele handicap in een bepaald gebied, ingevolge de dimensie van
het gebied, de versnippering, de mindere kwaliteit van de grond, was
men verplicht naar specialisatie te gaan. « Veredelingssectoren » heeft
men dit genoemd.

Iets dergelijks komt ook in Nederland voor waar zich in termen van
Noord en Zuid een omgekeerde situatie voordoet: traditioneel grote en
rijke bedrijven in het midden en het Noorden van het land en een armere,
versnipperde, kleinschalige landbouweconomie in het Zuiden. In het
Zuiden van Nederland, dat uiteraard aansluit bij het Noorden van ons
land en daarmee vergelijkbaar is, heeft men een andere specialisatie
moeten ontwikkelen in de tuinbouw en in de varkens- en pluimveeteelt,
omdat er geen alternatieven zijn.

Ik merk op dat Wallonië het bijzonder goed doet in zijn sectoren en ook
in allerhande nieuwe sectoren. De evolutie van de landbouwinkomens is
de jongste jaren in Wallonië zelfs iets gunstiger dan in Vlaanderen. Wat
wij hier doen, mag niet worden beschouwd in termen van concurrentie
tussen de beide landsgedeelten of in termen van achterstand en de
inhaling ervan. Het probleem doet zich horizontaal voor ten opzichte
van de gegevens die perfect werden uiteengezet door de rapporteur.

Ik denk datde tekst van deze wet, zoals hij tijdens de jongste
commissie-vergaderingen werd gesteld, daaraan perfect beantwoordt.

M. Trussart a longuement commenté un rapport rédigé par le Parle-
ment européen, rapport qui a sa valeur.

Vous n'êtes pas sans savoir que la Communauté européenne a fait
très récemment une proposition de mesures sociostructurelles sur laquelle
le Conseil des ministres a pris,à la findumoisd'avril,unedécisionde
principe qui devrait se concrétiser avant le mois d'août.

Dans ce cadre, certains dispositifs mis en place concernentprécisément
le problème de l'environnement en général.

J'en viens à votre amendement et cet avis vaut également pour les
amendements déposés par notre collègue, M. de Clippele.

Nous avons tenté, à la lumière de ce qui a été dit pendant la dernière
réunion en commission de concilier au maximum tous les points de vue.
Je vous demande donc de bien vouloir rejeter ces amendements.

M. Pécriaux m'a rappelé un avis émis par un collègue de l'exécutif
wallon. Je n'ai aucun commentaire à émettreàcetégard.Toutefois, je
tiens à répéter que nous avons longuementdiscutésur le faitdesavoir
s'il fallait associer les Régions à ce projet. J'ai répondu par la négative.
En effet, de par la nature même de ce projet et de par les compétences
telles que réparties par la loide 1980, ils'agit de matières d'ordre
économique exclusivement nationales. Chacun doit prendre ses responsa-
bilités

Certes, on peut contester la pertinence de la loi elle-même; c'est un
débat institutionnel et constitutionnel. J'ai mon opinion à cet égard,
mais là n'est pas notre propos. Les choses étant ce qu'elles sont, nous
avons décidé en commission, à l'unanimité je crois, de laisser les choses
telles qu'elles avaient été réglées par les lois de 1980.

De heer Van In. - Een zwakke regering! Ik meen dat het de regering
is die moet uitmaken hoe dat het best kan werken.

De heer De Keersmaeker, staatssecretaris voor Europese Zaken en
Landbouw, toegevoegd aan de minister van BuitenlandseBetrekkingen.
- Door het feit dat de meeste van deze normeringen meer en meer
Europees zullen worden, moet deze aangelegenheid van algemene econo-
mische draagwijdte ten minste nationaal worden geregeld. Ik betreur
zelfs dat men het niet helemaal op Europees niveau aanpakt. Maar wij
nemen onze verantwoordelijkheid op ons in de omstandigheden die wij
kennen.

Een andere spreker heeft ook vragen gesteld in verband met de waarde
van de cijfers. Ik meen dat ik daarop voldoende duidelijk heb geant-
woord.

Je terminerai en disant que je partage les grandes lignes des commentai-
res de M. Sondag en ce qui concerne la philosophie de ce projetde loi.
J'espère, comme lui, que nous serons à même, dans les plus bref délais,
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de prendre nos responsabilités. (Applaudissements sur les bancs de la
majorité.)

M. le Président.- Plus personne ne demandant la parole dans la
discussion générale, je la déclare close et nous passons à la discussion

des articles.
Vraagt niemand meer het woord in de algemene beraadslaging? Zo

neen, dan verklaar ik zevoorgeslotenengaanwijovertotdebespreking
van de artikelen.

Jesignale qu'une série d'amendements, signéspar moins de trois
membres, ontété présentés à différents articles du projet de loien
discussion.

Ik deel u mee dat een reeks amendementen ondertekend door minder
dan drie leden, zijn ingediend op verschillende artikelen van het in
behandeling zijnde ontwerp van wet.

Puis-je considérer que ces amendements sont appuyés ?
Mag ik aannemen dat deze amendementen gesteund worden ? (Talrijke

leden staanop.)
Aangezien deze amendementen reglementair gesteund worden, maken

ze deel uitvan de bespreking

discussion.
Ces amendements étant régulièrementappuyés, ils ferontpartiede la
L'article premier est ainsi rédigé:
Article 1er. Par établissement d'élevages industriels, on entend l'instal-

lation d'élevages nouveauxou l'extension ou la reconversion d'élevages
existants, même en des endroits différents ou en utilisant plusieurs
bâtiments, la limite fixéepar leRoi étant dépassée.

Est en outre considéré comme l'établissement d'un même élevage
soumis aux dispositions légales :
- L'établissement de plusieurs élevages par la même personne physi-

queou morale;

- L'établissement de plusieurs élevages par différentes personnes
morales ayantentreellesdes liensde droitou defaitau niveau des
personnes et/ou du capital et/ou de la gestions.

Artikel 1. Met vestiging van industriele veeteeltbedrijven wordt
bedoeld de oprichting van nieuwe of de uitbreiding of omschakeling van
bestaandeveeteeltbedrijven,zelfsop verscheidene plaatsen ofdoorhet
gebruikvanmeerdere gebouwen, waarbij de doorde Koning vastgestelde
grens overschredenwordt

Als de vestiging van één veeteeltbedrijf waarop de wettelijke regeling
van toepassing iswordtbovendienbeschouwd:-De vestiging van meerdere bedrijven door dezelfde natuurlijke of
rechtspersoon;

- De vestiging van meerdere bedrijven door verschillende rechtsper-
sonen die in rechte of in feite bindingen hebben op het vlak van personen
en/of kapitaal en/ofbeleid.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 2. Une autorisation préable est requise pour établir des élevages
industriels dont le nombre d'animaux excède une limite fixée par le Roi
sur proposition du ministre de l'Agriculture.

Art. 2. Een voorafgaande vergunning is vereist voor de vestiging van
industriele veeteeltbedrijven waarvan het aantal dieren groter is dan een
door de Koning, op voorstel van de minister van Landbouw, vastgestelde
grens.

- Adopté.
Aangenomen.

M. le Président.- L'article 3 est ainsi rédigé :
Art.3.LeRoicrée dans chaque province une commission consultative

provinciale des élevages industriels, dénommée ci-après commission pro-
vinciale, chargée d'émettre un avis sur les demandes d'autorisation.

Deux commissions provinciales sont créées pour la province de Bra-
bant: l'une pour les arrondissements administratifs de Hal-Vilvorde et
de Louvain et l'autre pour l'arrondissement administratif de Nivelles.
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Pour l'arrondissement administratif de Bruxelles-Capitale, lesdeuxcom-
missions du Brabant siègent conjointement.

La commission provinciale est composée de huit membres. Chaque
membre a un suppléant.

Font partie de la commission provinciale :
- Un fonctionnaire du département de l'agriculture, qui préside la

commission;

- Un représentant du gouverneur de la province;
Un représentant des organisations des classes moyennes;
Un représentant des fabricants d'aliments pour le bétail;
Trois représentants des organisations agricoles;

- Un représentant des associations de consommateurs.
Un membre de la commission provinciale de Liège est d'expression

allemande.
Le ministre de l'Agriculture nomme et révoque les membres et leurs

suppléants.
La commission provinciale établit son règlement intérieur qu'elle

soumet à l'approbation du ministre de l'Agriculture.

Art. 3. De Koning stelt, per provincie een provinciale commissie
van advies voor de industriele veeteeltbedrijven in, hierna provinciale
commissie genoemd, belast met verlenen van advies betreffende de aan-
vragen tot machtiging.

Voor de provincie Brabant worden twee provinciale commissies inge-
steld: één voor de administratieve arrondissementen Halle-Vilvoorde en
Leuven en een voor het administratief arrondissement Nijvel. Voor
het administratief arrondissement Brussel-Hoofdstad houden de twee
Brabantse commissies gezamenlijk zitting.

plaatsvervanger.
De provinciale commissie bestaat uit acht leden. Ieder lid heeft een

Van de provinciale commissie maken deel uit :
- Een ambtenaar van het departement van Landbouw, die de com-

missie voorzit;
- Een vertegenwoordiger van de gouverneur van de provincie;

Een vertegenwoordiger van de middenstandsorganisaties;

-- Een vertegenwoordiger van de veevoederproducenten;
Drie vertegenwoordigers van de landbouworganisaties;

- Een vertegenwoordiger van de verbruikersverenigingen.
Een lid van de provinciale commissie van Luik is Duitstalig.
De minister van Landbouw benoemt de leden en hun plaatsvervangers

en zet ze af.
De provinciale commissie stelt haar huishoudelijk reglement op en

legthet tergoedkeuring voor aan de minister van Landbouw.
M.de Clippele présente les amendements que voici :
« a) Au troisième alinéa de cet article, remplacer le chiffre « huit » par

« neuf ».
b) Remplacer le quatrième alinéa de cet article par la disposition

suivante:
« Font partie de la commission provinciale :
- Un fonctionnaire du département de l'Agriculture, qui préside la

commission;

- Un représentant du gouverneur de la province;
Un représentant de la Fédération des entreprises deBelgique;

- Un représentant des fabricants d'aliments pour le bétail;
Trois représentants de différentes organisations agricoles;
Un représentant des associations de consommateurs;

- Un représentant des organisations des classes moyennes. »

« a) In het derde lid van ditartikel het woord « acht » te vervangen
door het woord « negen ».

b) Het vierde lid van dit artikel te vervangen als volgt :
« Van de provinciale commissie maken deel uit :
- Eenambtenaarvan hetdepartement van Landbouw, die de com-

missie voorzit;

- Een vertegenwoordiger van de gouverneur van de provincie;

- Een vertegenwoordiger van het Verbond van Belgische onderne-
mingen;

- Een vertegenwoordiger van de veevoederproducenten;
- Drie vertegenwoordigers van de verschillende landbouworganisa-

ties;

- Een vertegenwoordiger van de verbruikersverenigingen;
Een vertegenwoordiger van de middenstandsorganisaties. »

Il présente également un amendement subsidiaire ainsi rédigé :
« Au même alinéa 4, remplacer les mots «trois représentants des

organisations agricoles »> par les mots « trois représentants de différentes
organisations agricoles. »

«Dewoorden «drievertegenwoordigers van de landbouworganisa-
ties» te vervangen doordewoorden «drievertegenwoordigersvan de
verschillende landbouworganisaties. »

La parole est à M. de Clippele.

M. de Clippele.- Monsieur le Président, le 14 mai 1986, j'avais
déposéun amendementconcernant lacommission consultative provin-
ciale.

D'après leprojet, celle-ci était composée de sept membres. Par mon
amendement, j'ai tentéde rééquilibrer les catégories socioprofessionnel-
les.LeSénatm'asuividanscettevoie.

Je constate à présent que la commission de l'Agriculture a changé à
nouveau cetarticle etqu'au lieu desept membres, lacommissionconsul-
tative provinciale en comporterait huit. Ce chiffre pair ne permettant
pas de dégager facilement une majorité, j'ai propose le chiffre un peu
plus élevé de neuf.

J'ai propose un amendement subsidiaire au cas où les premiers ne
seraient pas acceptés.

Dans celui-ci, je stipule que les trois représentants des organisations
agricoles devraient faire partie de différentes organisations agricoles, de
façon que l'une d'entre elles ne puisse pas être representee par trois
membres, ce qui lui donnerait une influence trop prépondérantedans
cette commission.

Il faut permettre aux différentes organisations agricoles de s'exprimer.
Cela me paraît tout à fait equitable.

M. le Président.- La parole està M.DeKeersmaeker,secrétaire
d'Etat.

M. De Keersmaeker, secrétaire d'Etataux Affaireseuropéennesetà
l'Agriculture, adjoint au ministre des Relations extérieures.- Monsieur
le Président, ces propositions ont été indirectement discutées lors de la
dernière réunion.

En ce qui concerne le nombre et la composition de la commission-
je l'ai déjà dit-, cet élément ne me paraît pas très important puisque
la commission ne fait que rendre un avis.

La commission provinciale établit son règlement intérieur et le soumet
à l'approbation du ministre de l'Agriculture; par conséquent, ce problème
pourrait être réglé au niveau de la définition de la procédure de décision.

Par ailleurs, il y avait une logique dans la proposition faite par un de
nos collègues d'introduire les organisations des classes moyennes au sein
delacommission.

Je maintiens donc mon point de vue et demande le rejet de ces
amendements.

Par ailleurs, la proposition de remplacer les mots « trois représentants
des organisations agricoles » par « trois représentants de différentes orga-
nisations agricoles » me paraît contre-indiquée, les associations étant
délimitées par province où leur représentativité diffère.

Le texte tel que prévu permet la modulation la mieux adaptée aux
situations respectives des différentes provinces. Dès lors, l'amendement
subsidiaire me paraît inadapté.

M. le Président. - Le vote sur les amendements est réservé.
De stemming over de amendementen is aangehouden.
MM. Pécriaux et Hismans présentent l'amendement que voici :
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« Au quatrième alinéa de cet article, après les mots « un fonctionnaire
du département de l'Agriculture, qui préside la commission » insérer les
mots :«- un fonctionnaire de la région. »

In het vierde lid van dit artikel na de woorden « een ambtenaar van
het departement van Landbouw, die de commissie voorzit » in te voegen
de woorden: «- een ambtenaarvanhetgewest.»

La parole est à M. Pécriaux.

M. Pécriaux. - Monsieur le Président, j'avais demandé qu'à l'ar-
ticle 3 on veuille bien insérer, après la mention « un fonctionnaire du
département de l'Agriculture, qui préside la commission », les mots « un
fonctionnaire de la Région ».

M. le ministre vient de déclarer qu'il mettait notamment l'accent sur
l'aspect économique du projet de loi.

Ma demande de faire participer un fonctionnaire ou un représentant
de la Région se justifie par le fait que le Fonds d'expansion economique
régionale sera participant et devra intervenir lors du financement.

M. le Président. - La parole est à M. De Keersmaeker, secrétaire
d'Etat.

M. De Keersmaeker, secrétaire d'Etat aux Affaires européennes et à
l'Agriculture, adjoint au ministre des Relations extérieures.- Monsieur
le Président, j'estime que nous devons nous en tenir à la logique de
l'avis que j'ai exprimé en commission. Je demande donc le rejet de
l'amendement.

M. le Président.- Le vote sur l'amendement est réservé.
De stemming over het amendement is aangehouden.
M. Flandre présente l'amendement que voici :
« A l'alinéa 4 de cet article, remplacer les mots « un représentant des

fabricants d'aliments pour le bétail » par les mots « un représentant des
associations de protection de l'environnement.»

« In het vierde lid van dit artikel de woorden « een vertegenwoordiger
van de veevoederproducenten » te vervangen door de woorden « een
vertegenwoordiger van de verenigingen voor de bescherming van het
leefmilieu. »

La parole est à M. Trussart.

M. Trussart. - Monsieur le Président, pour cet amendement, comme
pour l'amendement à l'article 5, je me réfère à la justification donnée
dansmon intervention.

M. le Président.- Le vote sur l'amendement et le vote sur l'article 3
sont réserves.

De stemming over het amendement en de stemming over artikel 3 zijn
aangehouden.

Art. 4. La demande d'autorisation est adressée à la députation perma-
nente du conseil provincial par lettre recommandée à la poste.

Le ministre de l'Agriculture détermine les conditions auxquelles un
dossier doit satisfaire pour être complet.

Dès que le dossier est complet, un récépissé est envoyé au demandeur.

Art. 4. De aanvraag tot machtiging wordt gericht aan de bestendige
deputatie van de provincieraad bij ter post aangetekendebrief.

De minister van Landbouw bepaalt aan welke voorwaarden een dossier
moet voldoen om volledig te zijn.

Zodra het dossier volledig is, wordt aan de aanvrager een ontvangstbe-
wijs gezonden.

- Adopté.
Aangenomen.

M. le Président.- L'article 5 est ainsi rédigé :
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Art. 5. Dans un délai de 10 jours à compter de la délivrance du
récépissé, la demande est transmise à la commission provinciale consulta-
tive.

La commission provinciale rend son avis dans un délai de 30 jours
après transmission de la demanded'avis.

Elle s'appuie notamment sur les données quantitatives de la demande
ainsi que sur le degré de liaison de l'exploitation envisagée au sol.

Si aucun avis n'est transmis dans ce délai, il est censé être favorable.

Art. 5. Binnen 10 dagen na afgifte van het ontvangstbewijs wordt de
aanvraag overgezonden aandeprovincialecommissie voor advies.

De provinciale commissie brengt haar advies uit binnen 30 dagen
nadat de aanvraag haar voor advies is overgezonden.

Ze steunt met name op de kwantitatieve gegevens in de aanvraag
vermeld, alsmede op de mate waarin het voorgenomen bedrijfverbonden
is met de grond.

Indien binnen die termijn geen advies wordt overgezonden, wordt het
advies geacht gunstig te zijn.

M. Trussart propose l'amendement que voici :
« Au dernier alinéa de cet article, remplacer lemot« favorable»par

le mot « défavorable. »

«Opde laatste regelvan ditartikel het woord « gunstig» tevervangen
doorhet woord « ongunstig. »

M. Trussart présente également les amendements subsidiaires que
voici

« A. Compléter le premier alinéa de cet article par le membre de phrase
suivant:

« chacun des membres en est informé sans délai ».
B. Au deuxième alinéa de cet article, remplacer le nombre « 30» par

le nombre « 45».
C. Après le deuxième alinéa, insérer un nouvel alinéa, libellécomme

suit :
« Si 20 jours après cette transmission, la commission n'a pas été

convoquée, chacun des membres peut, de sa propre initiative, en provo-
quer la réunion dans les 10 jours qui suivent. »

« A. Het eerste lid van dit artikel aan te vullen met het volgende
zinsdeel:

« ieder lid wordt hiervan onverwijld in kennis gesteld ».
B. In het tweede lid van dit artikel de woorden «30 dagen» te

vervangen door de woorden « 45dagen ».
C. Na het tweede lid een nieuw lid in te voegen, luidende:
« Is de commissie 20 dagen na die overzending niet bijeengeroepen,

dan kan ieder lid, op eigen initiatief, de vergadering binnen de 10
daaropvolgende dagen bijeenroepen. »

Le vote sur les amendements et le vote sur l'article 5 sont réservés.
De stemming over de amendementen en de stemming over artikel5

zijn aangehouden.
L'article 6 est ainsi rédigé :
Art. 6. Le ministre de l'Agriculture détermine lescritères relevantde

l'économie agricole et de la médecine vétérinaire qui régissent l'octroi
ou le refus de l'autorisation.

Art. 6. De minister van Landbouw bepaalt de landbouw-economische
en diergeneeskundige criteria krachtens welke devergunningal dan niet
verleend kan worden.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 7. La deputation permanente statue sur la demande d'autorisation
dans les 60 joursde la remisede l'avisderéception.

La décision est notifiée sans délai au demandeur et rendue publique à
la maison communale.
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Le demandeur ne peut entamer les travaux de construction ou l'exploi-
tation, si des travaux ne sont pas nécessaires, que lorsqu'il a obtenu
l'autorisation.

Art. 7. Binnen 60 dagen na afgifte van het ontvangstbewijs beslist de
bestendige deputatie over de machtigingsaanvraag.

De beslissing wordt onverwijld ter kennis gebracht van de aanvrager
en openbaar gemaakt ten gemeentehuize.

De aanvrager kan de bouwwerken of de exploitatie, indien geen
werken vereist zijn, eerst aanvangen nadat hij de machtiging heeft
verkregen.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 8. Le demandeur et la commission provinciale peuvent, dans les
30 jours de la notification de la décision de la députation permanente,
introduire un recours auprès du ministre de l'Agriculture. Ce recours
doit être introduit par lettre recommandée à la poste.

Le Roi détermine la procédure d'appel
Si la députation permanente ne prend pas de décision dans le délai, le

demandeurpeut luidemander, par lettre recommandée à la poste, de
prendre une décision dans les trente jours. Quand iln'est pas donné
suite à la demande, le demandeur peut introduire le dossier auprès du
ministre de l'Agriculture par lettre recommandée à la poste.

Leministrede l'Agriculturestatue sur ce recours dans les60 jours. Sa
décision est notifiée sans délai au demandeur. Elle est également rendue

publique à la maison communale.

Art.8.Deaanvragerevenals de provinciale commissie kunnen tegen
de beslissing van de bestendige deputatie beroep aantekenen bijde
minister van Landbouw binnen 30 dagen na de kennisgeving van de
beslissing. Dat beroep moet worden ingesteld bijeen terpostaangete-
kende brief.

De Koning bepaalt de beroepsprocedure.
Ingevalde bestendigedeputatiegeen beslissing genomen heeftbinnen

de termijn, kan de aanvrager haar bij ter post aangetekende brief verzoe-
ken een beslissing te nemen binnen 30 dagen. Wanneer aan dit verzoek
geen gevolg wordt gegeven, kan de aanvrager het dossier bij de minister
van Landbouw aanhangig maken bij ter post aangetekendebrief.

De minister van Landbouw neemt een beslissing omtrent het beroep
binnen 60 dagen. Van zijn beslissing wordt onverwijld kennis gegeven
aan de aanvrager. De beslissing wordt eveneens openbaar gemaakt ten
gemeentehuize.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 9. Sont passibles d'un emprisonnement de 8 jours à 15 jourset
d'une amende de 200 francs à 20 000 francs ou de l'une de ces peines
seulement, ceux qui contreviennent aux dispositions de la présente loi.

Sont passibles des mêmes peines ceux qui, sciemment, ont fourni
des renseignements inexacts ou incomplets afin d'obtenir illicitement
l'autorisation d'exploitation.

Toutes les dispositions du livre premier du Code pénal, sans exception
du chapitre VII et de l'article 85 sont applicables auxdites infractions.

Art. 9. Met gevangenisstraf van 8 dagen tot 15 dagen en met geldboete
van 200 frank tot 20 000 frank of met een van die straffen alleen worden
gestraft, zij die de bepalingen van deze wet overtreden

Met dezelfde straffen worden gestraft zij die wetens onnauwkeurige
ofonvolledige inlichtingen hebben verstrekt om op ongeoorloofdewijze
de machtiging tot exploitatie verkrijgen.

Alle bepalingen van het eerste boek van het Strafwetboek, met inbegrip
van hoofdstuk VII en artikel 85, zijn medevan toepassingop bovenbe-
doelde misdrijven.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 10. Sans préjudice de l'application des dispositions pénales, le
tribunal peut ordonner la fermeture totaleou partielle,provisoireou
définitive de l'exploitation.

Art. 10. Onverminderd de toepassing van de strafwet kan de rechtbank
de gehele of gedeeltelijke, voorlopige of definitieve sluiting van het bedrijf
bevelen.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 11. Sans préjudice des pouvoirs des officiers de police judiciaire,
les fonctionnaires et agents délégués par le ministre de l'Agriculture ont
qualité pour rechercher et constater par des procès-verbaux faisant foi
jusqu'à preuve du contraire, les infractions prévues à l'article 9.

Ces fonctionnaires et agents ont accès au chantier etaux bâtiments
pour faire toutes recherches et constatations utiles. Ils peuvent demander
la production de tout document relatif à l'exploitation agricole.

La visite des locauxservant d'habitationn'estadmisequede5heures
du matin à 9 heures du soiretmoyennant autorisationdu juged'instruc-
tion.

Cette autorisationestégalement requisepour lavisite,endehorsdes
heures précitées, de locaux qui ne sont pas accessibles au public.

Sanspréjudicede l'application despeinesplus fortes déterminées aux
·articles 269 et 275 du Code pénal, quiconque aura fait obstacle à l'exercice
du droit de visite domiciliaire prévu ci-dessus, sera puni d'une amende
de 26 francs à 300 francs ou d'un emprisonnement de 8 jours à 15 jours.

Art.11.Onverminderdde bevoegdheden van de officieren van gerech-
telijkepolitie,zijndeambtenarenendebeambten,gemachtigddoorde
ministervanLandbouw,bevoegdom de inartikel9omschrevenmisdrij-
venop tesporenenvast testellendoorprocessen-verbaaldiegelden tot
het tegenbewijs isgeleverd.

Bedoelde ambtenarenenbeambtenhebben toegang totdebouwplaats
en degebouwen om allenodigeopsporingenenvaststellingen teverrich-
ten. Zij kunnen vragen dat hunalledocumenten diebetrekkinghebben
op het landbouwbedrijf voorgelegd worden.

Het bezoek van lokalen die totwoning dienen isslechts toegestaan
van 5 uur 's ochtends tot9 uur 'savondsen met machtigingvan de
onderzoeksrechter

Deze machtiging is eveneens vereist voor het bezoek, buiten die uren,
van lokalendieniet voor hetpubliek toegankelijk zijn.

Onverminderd de toepassing van de strengere straffen die in de artike-
len 269 en 275 van het Strafwetboek zijn bepaald, wordt al wie zich
heeft verzet tegen de uitoefening van het hierboven bedoeld recht van
huiszoeking, gestraft met geldboete van 26 frank tot 300 frank, of
gevangenisstraf van 8dagen tot15dagen.

- Adopté.
Aangenomen.

Art. 12. Les fonctionnaires et agents vises à l'article 11 peuvent
ordonnerverbalement sur place l'interruption des travaux ou de l'exploi-
tation, lorsqu'ils constatent que ceux-ci ne sont pas conformes à l'autori-
sation délivrée ou sont exécutés sans autorisation ou en violation de
l'article 2.L'ordre doit, à peine de péremption, être confirmé dans
les 10 jours par le bourgmestre ou le ministre de l'Agriculture. Les
fonctionnaires et agents susvisés sont autorisés à prendre toutes les
mesures, y compris l'apposition des scellés, afin d'assurer l'exécution
immédiate de l'ordre d'interruption ou de ladécisionde confirmation.

Le procès-verbal de constat et la décision de confirmation sont notifiés
par lettre recommandée à la poste avec avis de réception, au maître de
l'ouvrage et à la personne ou l'entrepreneur qui execute les travaux.

Quiconque aura poursuivi les travaux ou actes en violation de l'ordre
d'interruption ou de la décision de confirmation est, indépendamment

des peines prévues pour les infractions à l'article 9,puni d'un emprisonne-
ment de 8 jours à 15 jours.

Art.12. De inartikel 11 bedoeldeambtenarenenbeambten kunnen
mondeling terplaatsedestaking van hetwerk ofvan de exploitatie
gelasten, wanneer zij vaststellen dat deze niet in overeenstemming zijn
met de verleende machtiging of zonder machtiging worden uitgevoerd
of worden uitgevoerd met overtreding van artikel 2. Het bevel moet
op straffe van verval binnen 10 dagen worden bekrachtigd door de
burgemeester of door de minister van Landbouw. De bovenbedoelde
ambtenaren en beambten zijn gerechtigd tot het treffen van alle maatrege-
len, verzegeling inbegrepen, om te voorzien in deonmiddellijke toepas-
singvan het bevel tot staking ofvan de bekrachtigingsbeslissing.
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Het proces-verbaal van vaststelling en de bekrachtigingsbeslissing
worden bij een ter post aangetekende brief, met bericht van ontvangst,
ter kennis gebracht van de opdrachtgever en van de persoon ofde
aannemer die het werk uitvoert.

Al wie het werk of de handelingen heeft voortgezet in strijd met het
bevel tot staking of met de bekrachtigingsbeslissing wordt, onverminderd
de straffen op de misdrijven bedoeld in artikel 9, gestraft met gevangenis-
straf van 8 dagen tot 15 dagen.

- Adopté.
Aangenomen.

M. le Président. - Il sera procédé ultérieurement aux votes réservés
ainsi qu'au vote sur l'ensembleduprojetde loi

De aangehouden stemmingen en de stemming over het ontwerp van
wet in zijn geheel hebben later plaats.

INTERPELLATIE VAN DE HEER VERVAET TOT DE HEER COENS,
MINISTER VAN ONDERWIJS, OVER «HET ONVERANT-
WOORD GROOT PAKKET BESPARINGEN IN HET ONDER-
WIJS >>

INTERPELLATION DE M. VERVAET A M. COENS, MINISTRE DE
L'EDUCATION NATIONALE, SUR « L'AMPLEUR INJUSTIFIEE
DU TRAIN DE MESURES D'ECONOMIE DANS L'ENSEIGNE-
MENT »

De Voorzitter.- Aan de orde is de interpellatie vandeheer Vervaet
totde heerCoens, minister van Onderwijs, over« het onverantwoord
groot pakket besparingen in het onderwijs ».

Het woord is aan de interpellant.

De heer Vervaet.- Mijnheer de Voorzitter,als volksnationalistwil
ik deze interpellatie aanvatten met een vijftal vaststellingen.

Eerste vaststelling: zes weken Sint-Annaklooster, of als u wil Hertogin-
nedal. Een groep Belgische ministers, omringd met dito conclavisten,
trekt zich terug om achter potdichte deuren onder andere de zogenaamde
overtollige investeringen in opleiding en opvoeding van onze jongeren
in te dijken om uiteindelijk - Belgischer kan het niet, negentiende-
eeuwser evenmin - het VSO te treffen.

Geen sprake van een open, vrije en kritische evaluatie- zoals men
dat trouwens in het VSO doet- met betrokken mensen en groepen.
Vast en zeker is er geen sprake van een grondige dialoog met de twee
volksgemeenschappen, de Waalse en de Vlaamse. Deze zouden dan
vanuit hun eigen aard het belangrijke en boeiende gegeven van opleiding
en opvoeding van jonge mensen toekomstgericht vanuit een nieuwe
maatschappelijke discussie kunnen uiteenzetten. Niks daarvan. Alles
wordt tricoloor weggewapperd. De Belgische portemonnee moet worden
gered, al bestaat hij dan - en dat is het doekje tegen hetbloeden- uit
een Nederlandstaligbudget, liefstRooms,enuiteenFranstaligbudget,
liefst blauw.

Tweede vaststelling: voor deze gelegenheid heb ik de verkiezings-
programma's, oktober 1985, van de twee meerderheidspartijen nog eens
nagelezen, deze dus van de CVP en van de PVV. Welnu, met geen woord
wordt gerept van de invoering van een nieuwe onderwijssysteem, met
name het eenheidstype. Laat staan de afschaffing van het VSO.

Niemand, geen enkele man of vrouw van de meerderheidspartijen,
kan me al was het maar één vouwblad tonen waarin wordt gesteld dat
deze drastische onderwijsbesparing in die respectieve programma's werd
opgenomen.

In een beschaafd land noemen ze dat volksmisleiding. Integendeel, u,
minister, sprak ongeveer als volgt:«Een nieuwe rondebesparingen in
het onderwijs? Ja, maar dan over mijn lijk. »> De resultaten, zijn er.

De heer Egelmeers, ondervoorzitter, treedt als voorzitter op

Derde vaststelling: na zes lange weken van besprekingen en onderhan-
delingen op Hertoginnedal, met als resultaat de 22 miljard besparingen
in het onderwijs, unaniem goedgekeurd door de twee meerderheidspar-
tijen, na twee lange debatten in Kamer en Senaat met hetzelfde resultaat,
valt de onthutsende uitspraak van de PSC-voorzitter Deprez : «Depuis
10 jours, le PSC a procédé systématiquement à la plus large concertation
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avec toutes les composantes de la communauté éducative. Il est arrivé à
la conclusion que les mesures défendues à Val-Duchesse par les ministres
de l'Education nationale sont impraticables : c'est trop et trop vite. »En
La Libre Belgique van 5 juni 1986, waaruit dit citaat komt, voegt er als
ironische duiding aan toe: « comprenne qui pourra >> of « qui m'aime me
suive ».

Maar wat moeten wij, Vlamingen, onze jonge mensen vertellen over
dit land en zijn leiders? Dat de Mouvement ouvrier chrétien zich nog
maar eens combattiever opstelt dan ons eigen ACW en dat de Neder-
landstalige minister - zeg maar Vlaamse minister- daardoor in de
hoek wordt geduwd met een gebroken communautaire lat in de hand?
Ik denk hier- toevallig- aan de uitspraak vanRene Declercq:«Wat
doen wij voor u, arm Diets ?/Veel klagen, veel vragen en verder niets. »

Vierde vaststelling. Ik geef onmiddellijk toe dat deze vaststelling in de
kantlijn van mijn betoog moet worden geplaatst

Ik keer even terug in de tijd. Op 26 maart 1955 stapten honderdduizend
betogers uit de christelijke wereld op tegen de wet-Collard van het
rood-blauwe kabinet van wijlen Premier Van Acker. Vermeylen liet de
goegemeente via de radio weten dat er weinig of geen manifestanten
te bespeuren vielen in de hoofdstad. Vandaar zijn bijnaam Pietje-de-
leugenaar. Eenendertig jaar later, vorige zondag, 8 juni 1986, stapten
vele duizenden christelijke leraren op in Brussel tegen het besparingsplan
van Coens-Damseaux van het rooms-blauwe kabinet van Premier Mar-
tens. U ziet het kan verkeren.

De heer Luyten.- Er liep zelfs een oud nonnetje bijdat nog riep:
« WegmetCollard.>>

De heer Vervaet.- Maar wat ongeveer hetzelfdebleef, was de
berichtgeving hierover door de krant De Standaard van maandag 9 juni
1986, van de pen van LDL. Op de frontpagina stond de kop te lezen:
« Katholiek onderwijs betoogt waardig » en op de eerste binnenpagina
Katholieke betoging ging blozen onder rode vanen. >> De eerste titel is

objectief, de tweede cursief. Ik lees u toch een fragment dat kenschetsend
is voor het geheel van het bericht. « Niet alleen katholieke scholen waren
vertegenwoordigd, ook en vooral mensen uit atheneums, provinciale
scholen en zelfs van de ULB liepen mee, meestal achter de vlaggen van
het FGTB. Geregeld wilden sommigen die rode vlaggen buiten de stoet
halen, maar dat lukte zelden, want de rode vaandrigs zijn betogingen
gewoon en kennen het klappen van de zweep. Zo kon men les Filles de
Marieachter een rode vaan zien lopen met hier en daar een baby in een
kinderwagen,en kon men ook een van de vurigste ijveraarsters voor
abortus kreten ter verdediging van het katholieke onderwijs horen
slaken. »

Aldus levert de meestgezaghebbende krant van dit land op haar beurt
een bericht af, dat de waarheid vertekent; meer nog, zelfs een journalist
LDL ondertekent dit artikel. Ik ken die man niet, maar ik, en vele
overtuigdeen bewuste leraren met mij, hebben de neiging om van deze
initialen Lowieke de Leugenaar te maken. Maar we doen dat niet, we
warener immerszelf opde betoging, en we weten dus beter.

De vijfde en laatste vaststelling hoef ik hier niet meer te ontwikkelen
omdat ik dit uitvoerig heb gedaan bij de bespreking van de regeringsme-
dedelingoverdebesparingsplannen, en ditop 2 juni 1986 in de Senaat.
Toch nog eens in een notedop herhaald : de besparingen inzake onderwijs
zijn niet louter economisch en budgettair, maar vooral ideologisch-
politiek ingekleurd.

Hier eindigen mijn vijf vaststellingen en ik maak, als Vlaams-nationa-
list,de duidelijke conclusie dat als maar scherpere signalen van de
Belgische politieke pastiche de toekomst van ons volk en deze keer vooral
van onze jonge mensen bedreigen.

Nu ter zake.
In hoofdorde wil ik u, minister, een uitspraak voorleggen van vak-

bondsleider Willy Kiekens, te lezen in De Morgen van 9 juni 1986. Ik
citeer deze belangrijke uitspraak: « We zullen nu eerst trachten aan te
tonen, en ik denk dat we dat kunnen, dat de besparingen in hun effecten
veel meer opbrengen dan de 22 miljard waarover de regering het heeft
Zodat er toch enige onderhandelingsruimte vrijkomt. Men heeft bijvoor-
beeld geen rekening gehouden met het dalend aantal kinderen. »

Is deze uitspraak van Kiekens juist? Is het bedrag van de eventuele
meeropbrengst bekend? Hoe groot is het bedrag en wordt dit in minde-
ring gebrachtopdebezuinigingen inhetVSO ?

Nu wil ik tien vragen stellen. Het leerlingenvervoer wordt terecht
overgedragen naar het departement van Verkeerswezen. De besparing
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van 500 miljoen frank is gewettigd. Toch waarschuwt de Volksunie voor
het verstoren van het evenwicht onder de netten. De invoering van een
scholierenkaart voor alle schoolplichtigen die gebruik maken van de
vrije-keuzeschool is hiertoe de aangewezen weg. Eerste vraag: wat denkt
deministerhierover?

Het spaarplan legt vast dat stagiairs - te verminderen met 1,2 pct.
tot 0,7 pct.- zullen worden toegewezen aan de scholen die worden
getroffen door de reductie van de normen van het VSO. Concrete
vaststelling: weinig stagiairs zullen ter beschikking zijn omdat de nor-
maalscholen uitgerekend volgend schooljaar hetderde jaar aanvatten en
volgens de RVA mag een stagiair nog niet hebben gewerkt. Duserzijn
weinig kanshebbers.

Tweede vraag: zullen de geaggregeerden van het lager secundair
onderwijs in de volkswoord « de regenten », nu zowat de helft van de
werkloze leerkrachten, als stagiair ook kunnen worden ingezet in het
hoger secundair onderwijs ?

Derde vraag: Is er reeds onderhandeld in de schoot van de regering
over het type III,het zogenaamde eenheidsmodelofook nog meer
eufemistisch door de minister genoemd « het synthesemodel » ? Wordt -naar ik vernomen heb - dit model ingevoerd per schooljaar 1988-1989?

Deze vraag wil ik meer verduidelijken. Eerst de Guimardstraat, daarna
PSC-voorzitter Deprez en uiteindelijk ook Vice-Premier Golhebben
gesteld dat de besparingen als c'est trop et trop vite moeten worden
gekenmerkt. Ik vrees dat deze collectieve vaststelling niet werd gedaan
uit bezorgheid noch voor het type I, noch voor het type II, wel omdat
het ingroeien van type III,het zogenaamde eenheidstype,zalworden
vertraagd. Hier ligtnaar onze mening het knelpunt, het budgettaire
voorwendsel, de politiek-ideologische ingreep.

Heeft de minister al uitgerekend wat de groei naar type IIIzal kosten ?
Of zal het vooropgestelde scenario kosteloos verlopen ? 1. De afschaffing
van elke verplichting om VSO in te richten, ook voorde Staat;2.De
afschaffing van het verbod om nieuwe afdelingen in te richten van het
type II vanaf het schooljaar 1987-1988. Wat in de plaats komt, zal dat
geen geld kosten? 3. De installatie, zowel in het vrij als in het officieel
onderwijs van het eenheidstype, het type III,of zoals u het in uw
verklarende nota « De regeringsmaatregelen inzake onderwijs » op blad-
zijde 18 noemt, «het nieuwe synthesemodel ».Het gaathier om het
afschaffen van type I, het vrijlaten van type II en het geleidelijk laten
ingroeien van het eenheidstype III.Zal datniet meergeld kosten dan
kon worden voorzien?

Hierdoor wordt 16 jaar onderwijsvernieuwing met een rooms-blauwe
streep vernietigd; type Imaar ook type II worden als terminale patiënten
bestempeld. Om het met de lerarengemeenschap van het Sint-Barbaracol-
lege van Gent te zeggen: deze aanslag kan men alleen maargrofen
cynisch noemen, onder de aanhef « Al uwe minnaars hebben u vergeten »,
Jeremia XXX, 14, conferatur, De vrije tribune, in DeStandaardvan10
juni 1986.

Vierde vraag. Kunnen VSO-scholen, die gebeurlijk zwaar getroffen
worden, bijvoorbeeld de Brusselse en de plattelandsscholen, door het
wegvallen van opties en richtingen, maar die vandaag niettemin ouders
en leerlingen hebben ingelicht door middel van onder andere open-deur-
dagen over de studiemogelijkheden voor volgend schooljaar, erger nog,
die reeds inschrijvingen hebben geboekt, deze informatiedagennogeens
overdoen bijvoorbeeld de eerste week van september 1986, bijhet begin
dus van het nieuwe schooljaar ?

Vijfde vraag. De vastbenoemde leraren betalen - omwille van hun
werkzekerheid - een maandelijkse solidariteitsbijdrage. Als leraren-en dat kunnen vooral jonge leraren zijn - alsnog hun betrekking
verliezen, welk nut heeft de solidariteitsbijdrage dan gehad, temeer
daar het wachtgeld van ter beschikking gestelde leerkrachten wordt
verminderd van 100 pct. het eerste trimester tot 20 pct. het vierde jaar?
Krijgen deze leraren de solidariteitsbijdragen terugbetaald? In het vrij
onderwijs komt hierbij dat leraren nog geen vast statuut bezitten.

Hierbij voeg ik de vraag die ik u aanvankelijk heb gesteld: hoeveel
leerkrachten zullen uiteindelijk hun werk verliezen, rechtstreeks als
gevolg van de voorgenomen besparingen, dus niet ingevolge de denatali-
teit, tegen het einde van het schooljaar 1988, in de verschillende netten
en op de verschillende niveau's ?

Zesde vraag. Mag ik van de minister een duidelijk antwoord verwach-
ten in verband met de pensioenregeling, zowel voor mannen als voor
vrouwen, en ook over het probleem van de vervanging van de zieke
leerkrachten, wat op het ogenblik zeer zwaardoorweegt?

Ik neem aan dat daar tijdens de onderhandelingen de nodige aandacht
aan wordt besteed, en dat er van overal druk wordt uitgeoefend omdat

de voorgestelde oplossing niet strookt met de praktische organisatie van
een schoolgemeenschap.

Zevende en belangrijke vraag in verband met de Brusselse scholen.
Zal een afwijking worden toegestaan op de in te voeren eenheidsomka-

dering voor de scholen in deBrusselse agglomeratie?U weetdathet
rijksonderwijs voor 100 pct. uit VSO bestaat en het vrij onderwijs voor
85 pct.

U zalbegrijpen dat de Vlaamse scholen in Brussel zeer sterk verbonden
zijn met de problematiek van de Brusselse Vlamingen. Graag hierover
een « verlossend » antwoord, want de Vlaamse scholen in Brussel sidderen
en beven op het ogenblik en vrezen het ergst voor volgend schooljaar.

Terloops wil ik u ook vragen de kleine, maar prestigieuze administra-
tieve en economische hogeschool, met name het Hoger Instituut voor
bestuurs- en handelswetenschappen, door de besparingsmaatregelen niet
ten onder te laten gaan, evenmin als het Provinciaal Instituut voor

bestuurswetenschappen te Antwerpen en- waarom niet - het Fransta-
lig instituut Cooremans. Het zou betekenen dat men in België nergens
nog het diploma van licentiaat in de bestuurswetenschappen kan halen.

Achtste vraag. Het verhogen van de normen per afdeling van 30 naar
40 studentenbetekent dat in het hoger onderwijs, buiten de universitei-
ten, quasi alle afdelingen bouwkunde hun deuren moeten sluiten. Isdit
sombergevolg van de besparingsmaatregel te verantwoorden op een
ogenblik dat debouwsector nood heeft aan geschoold personeel ? Druist
deze maatregel niet regelrecht in tegen uw stellingdatondanks rationali-
satiehetzondermeermogelijk moetzijn, toekomstgerichte afdelingen
op te richten, teprogrammeren vooraldan inhethogeronderwijs?

Ik denk hier ook aan de Vlaamse industriële hogeschool in Brussel die
een toekomstgerichte nucleaire afdeling heeft. Zal die afdeling, evenals
de afdeling bouwkunde van deze school, ook worden opgedoekt?

Negende vraag. Wil de minister rekening houden met het VU-voorstel
om denormaalscholenpluralistisch in terichten? Ikgeefu trouwens ter
overweging een, mijns inziens, interessante tekst mee die ik haaldeuit
de Financieel-Economische Tijd van 10 juni 1986, gesteld door J.v.W .:
« De meest structurele van alle structurele besparingen blijft echter buiten
schot. Aan de grootste geldverslinder, het bestaan van volledig parallelle
scholennetten in dit land, wordt met geen vinger geraakt. Van de kleuter-
school tot aan postuniversitaire opleiding, kunnen katholieke dan wel
vrijzinnige jongelui geheel de onderwijszuil van hun filosofische voorkeur
doorlopen.Hetbegint in hetkleinste dorp, waar dikwijls honderden
meters van elkaar, vrije, rijks- en gemeentelijke scholen naast elkaar
bestaan, en eindigt met de grote steden, die elk hun universiteit hebben,
netjesverdeeld volgens filosofische strekking.»

Het zou een nieuw geluid zijn mocht u ons voorstel om de normaal-
scholen pluralistisch in te richten, willen overwegen

Voor de tiende en laatste vraag wil ik uw redenering uit het document
dat u hebt uitgegeven naar aanleiding van de besparingen, gebruiken:
« Om de lat gelijk te leggen tussen Nederlandstalig en Franstalig onder-
wijs werd in het verleden het basisonderwijs tot een volstrekt gelijke
behandelinggebracht.Nu volgenhetsecundair en het hoger onderwijs.
Een proportionele aanpak van FranstaligenNederlandstalig onderwijs
zou nu een bijkomende inspanning van 800 miljoen van het Nederlands-
talig onderwijs hebben gevergd. Door de lat gelijk te leggen, hebben we
dit verhinderd. » Mag ik de minister vragen hoe hij dit concreet zal
uitwerken, rekening houdend met het besparingsplan ? (Applaus op de
banken van de Volksunieen op de socialistische banken.)

De Voorzitter.- Het woord is aan de heer Seeuws.

DeheerSeeuws.- Mijnheerde Voorzitter, ikmeendedeminister
permanent « minister zondervernieuwd onderwijs » te noemen maar ik
doe het niet, want zover zijn we nog niet.

Mijnheer de minister, we zijn blij dat we u vandaag persoonlijk kunnen
aanspreken, want wemistenu tijdensdevoorbije besprekingen overhet
onderwijshoofdstuk van het spaarplan, maar we weten dat u toen al
druk onderhandelde.

Men zegt ons dat u niet akkoord ging met de 22 miljard besparingen
in het onderwijs die u door de regering werden opgedrongen. Maar is
datwelzo,mijnheer de minister?

Einde 1985 zegde u met kracht tijdens de vorige besparingsronde:
«Voor het onderwijs, zeker aan Vlaamse kant, is de besparingsgrens
bereikt! » Later herhaalde u voor de televisie: « Nu nog meer vragen van
ons kan natuurlijk niet. Men kan nu geen wonderen meer doen en ook
de regering vraagt dat niet. In elk geval heb ik duidelijk gemaakt, ook
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in het overleg, dat wij niet verder kunnen gaan dan wat datnu is
vooropgezet. Neen en nog eens neen, men kan mij dan gerust overslaan.
Daar ben ik niet op het appel. »

Bij de regeringsformatie was u wel opnieuw op het appel, mijnheer
de minister, toen de portefeuilles werden uitgedeeld. Nochtans moet u
dan al hebben geweten uit de besprekingen over de regeringsverklaring
welke besparingen en bezuinigingen het onderwijs te wachten stonden.

Daaruit volgen wellicht de heftige reacties toen de eerste besparings-
maatregelen voor het onderwijs werden bekendgemaakt.

Het rijksonderwijs dat het zwaarst werd aangepakt, stond in rep en
roer en in de Schoolpactcommissie kwam het tot een open breuk.

Maar met deze nieuwe besparingen hebben de andere inrichtende
machten, en vooral de katholieke onderwijsorganisaties, zeer duidelijk
de protestvlag overgenomen. De vorige besparingen verzinken in het niet
bij de enorme ravage die nu in het onderwijs wordt aangericht.

Toen u, mijnheer de minister, tot de verkiezingen bleef beloven dat
de limieten van de sanering waren bereikt en nadien als nieuwe slogan
lanceerde dat « men wel op bakstenen,maarnietop mensen kon be-
snoeien », heeft u dat gekund voor iets meer dan de helft van de 22 miljard
besparingen, en dan nog voornamelijk ten nadele van het rijksonderwijs.
Daardoor komt de andere helft des teharder aan,vooralomdater
meteen ten minste 14 000 banenop de helling worden gezet.

Alleen al het Gebouwenfonds voor de rijksscholen leverde 5,5miljard
in en de middelen voor het Fonds voor provinciale en gemeentelijke
schoolgebouwen werden geblokkeerd.

Maar u slaagde erin, mijnheer de minister, langs de weg van het
wetsontwerp 464, dat, als ik goed ben ingelicht, vandaag in de Kamer
werd goedgekeurd, aan het vrij gesubsidieerd onderwijs voor 4,6 miljard
meer leningsmogelijkheden toe te spelen.

En dit is geen besparing, het is een extra uitgave.
Zijn dit dan geen bakstenen ? En hoeveel banen konden daarmee wel

niet worden gered, meer bepaald in het verniewdsecundaironderwijs?
Maar nu krijgt u wel bijzonder veel tegenwind, mijnheer de minister,

en deze keer niet alleen vanwege de socialistische en de andere oppositie-
partijen, maar ook door het heftig verzet vanwege de katholiekeonder-
wijsvakbonden, en vooral vanwege de bijzonder machtige lobby van het
katholiek onderwijs, deze keer ook op straat aangevoerd door Monsei-
gneur Daelemans, zeg maar de permanenteminister van hetkatholiek
onderwijs.

Men had zich blijkbaar niet genoeg rekenschap gegeven van de weer-
slag van de genomen maatregelen in de eigen zuil.

Men heeft zich, schreef ergens een krant, onvoldoende ingedekt tegen
de te verwachten kritiek. Een wat genoemd wordt behoorlijke strategi-
sche vergissing van het kabinet, die bijzonder moeilijk nog goed te maken
is.

Het zou ook interessant zijn de reactie van onze minister te mogen
kennen op de fameuzeuitspraken van zijn collegaDamseaux,die inLe
Soir verklaarde dat de regering in het Sint-Annaconclaaf besliste het
VSO af te schaffen en letterlijk zei: « Le rénové,c'est fini»,endaaraan

toevoegde : «Ook zonder besparingsnoodzaak zou ikdithebben beslist,
omdat mijn bezwaren tegen het VSO niet alleen budgettair, maar ook
politiek zijn. »

En dit is dan inderdaad blijkbaar de rekening dieuaan de liberalen
moest betalen, die u tijdens de vorige legislatuur hadden toegestaan om,
onder het mom van besparingen, vooral van het rijksonderwijsafte
nemen, wat u niet voor iedereen kon of wilde betalen.

Nu dringen de liberalen u een reeks maatregelen op die hun visie op
het onderwijs in de praktijk moeten omzetten. Zij willen inderdaad een
onderwijssysteem waar alleen aan een elite,aan de verstandigen uit
gegoede kringen een betere opleiding wordt gegarandeerd, zonder gelijke
kansen te willen bieden aan degenen dieuitmindergegoedekringen
komen en reeds van bij de start zelf een zware handicap moeten over-
winnen.

Een typisch individualistisch en elitair onderwijsbestel, waar alleen de
beteren nog beter kunnen van worden, maar de anderen aan hun lot
worden overgelaten.

Vandaar ook de reactie wellicht, wat Wallonie betreft, van PSC-
voorzitter Deprez, die plots met zware kritiek kwam over de geplande
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onderwijsbesparingen en die systematisch beweert dater nog niets is
beslist en dat alles nog moet gebeuren aangezien hetbesparingsplan
blijkbaar alleen maar een vodje papier wasom van de parlementaire
meerderheid het vertrouwen in de regering te krijgen.

In dat verband zou de minister ook moeten bevestigen,of ontkennen,
of het waar is wat voorzitter Deprez beweerde, met name dat de PSC-
ministers tijdens het begrotingsconclaaf hun tweecollega'svan Onder-
wijs op de onuitvoerbaarheid van een aantal maatregelen hadden gewe-
zen, maar dat hun pogingen niets hadden opgeleverd, integendeel, dat
de ministers nog meer en nog sneller wilden besparen.

Ditwilnoch min, noch meer zeggen, mijnheer de minister, dan dat u
in de beperkte groep van het conclaaf eigenlijk nog meer wou besparen
maardat u naar buiten toe steeds weer zegt dat het genoeg is en dathet
zelfs te veel is en dat u daaroverwilonderhandelen.

En dat brengt mij dan tot mijn laatste opmerking bij deze interpellatie
overhetbesparingsplan,met name deonderhandelingen zelf.

Wij vernemen dat op initiatief vande Eersteministerde regeringsdela-
gatie « hetonderwijsveld » zoals datheet, ontmoette, waarin vertegen-
woordigers van de inrichtende overheden, en men bedoelt het katholiek,
gemeentelijk en provinciaal onderwijs, evenals de onderwijsvakbonden.

Mogen we dan misschien weten, mijnheer de minister, wie het rijkson-
derwijsals inrichtende macht vertegenwoordigde, aangezien u volgens
mijn informatie, duidelijk tot de regeringsdelegatie behoort.

Blijkbaar had het rijksonderwijs tijdens heel deze bespreking geen
stem en het is ook daarom dat wij- en wijniet alleen - sinds
lang aandringen op de oprichting van een autonome raad voor het
rijksonderwijs, die dan als inrichtende macht zou kunnen fungeren.

Ondertussen vernemen we uit de pers dat men nog niet bereid is om
de onderwijsbesparingen te laten vallen om elders de nodige miljarden
te vinden, tenware de inrichtende machten en de onderwijsvakbonden
kunnen bewijzen dat de maatregelen, die op de Sint-Annapriorij werden
vastgelegd, onuitvoerbaar zijn.

Betekentditdathet kabinet moet inbinden en dat op die wijze een
bres komt in het fameuze spaarplan, waaraan niets essentieel mocht
wordengewijzigd?

Reeds voor de grote betoging van de katholieke onderwijswereld-want het was een grote betoging, mijnheer de minister-,had Monsei-
gneur Daelemans, de sterke man van de Guimardstraat, de krachtproef
met het kabinet gewonnen, zonderdathijdaarom ogenschijnlijk de
regering in moeilijkheden bracht.

Maarhet is duidelijkdat de liberale partners inde regering er een
grote kater aan overhouden.

Zelfs indien men zegt dat er geen inkrimping van de besparingen in
hetonderwijs komt, maar bijvoorbeeld een spreiding over vier jaar in
plaats van over anderhalf jaar, dan nog is dit duidelijk een wezenlijke
uitholling van het spaarplan en kan men twijfelen aan de geloofwaardig-
heid van de liberale partners.

Ditmagons echter nietafleiden van de essentiële vragen die rijzen in
verband met uw positie,mijnheer de minister, ten opzichte van de te
nemen maatregelenvoorhet komende schooljaar. Ik eindig daarom met
enkeleconcretevragen.

Op welke manier zullen, naast de reeds bekende volmachtbesluiten,
deanderemaatregelen krachtvan wetkrijgen: doorandere volmacht-
besluiten, via de begroting, bij wet of bij gewone uitvoeringsbesluiten ?

Wat is op het ogenblik het resultaat van het overleg met de inrichtende
machten en de onderwijsvakbonden? Is het juistwat wij gisteren verna-
men, namelijk dat het advies zou luiden :onaanvaardbaar wegens onuit-
voerbaarheid ?

Wie vertegenwoordigt tijdens deze besprekingen het rijksonderwijs als
inrichtende macht?

Wat gaat er gebeuren in verband met de besparingen in het rijksonder-
wijs, inzonderheid in het vernieuwd secundair onderwijs?

Wat zijn de gevolgen van de besparingen op de organisatie van het
VSO in het gesubsidieerd onderwijs ?

Hoe zal het schooljaar aangevat worden in het rijksonderwijs?De
vakantie staat voor de deur en noch leerkrachten endirectienochouders
weten wat er hun eigenlijk te wachten staat bij de aanvang van het
schooljaar in september.
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Mijnheer de minister, nu mag u niet langer zwijgen, nu moet u luidop
zeggen aan de onderwijswereld en aan de ouders wat er hun te wachten
staat.De onrust- de paniek zelfsbij velen - isal te groot om nog
langer onzekerheid te laten bestaan.

Of u neemt die onrust weg, of u bevestigt niet in staat te zijn, op
enkele weken vóór het groot verlof, te zeggen wat er met het onderwijs
in dit land staat te gebeuren, en dan moet u daaruit de nodige conclusies
trekken. (Applaus op de socialistische banken.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Luyten.

De heer Luyten. - Mijnheer de Voorzitter, de titel van deze interpella-
tie luidt « het onverantwoord groot pakket besparingen in het onder-
wijs ». Het facet dat ik zou willen behandelen, een deelaspect maar nogal
spectaculair, betreft de uitgaven die, mijns inziens, totaalonverantwoord
zijn als men ze in huncontextplaatst.

Mijnheer de minister, ikmaakte daarstraks deopmerking inverband
met dat oude nonnetje dat tijdens de staking nog zou hebben geroepen
« Weg met Collard ». Ik was geen ooggetuige. Ik stond niet op de trappen
van het Beursgebouw toen de eis werd geroepen die wij reeds jaren
formuleren: de lat echt gelijk leggen door federalisme.

Ik was die dag op tocht, wat ik met mijn kiezers in deze lentetijd
dikwijls doe, om terplaatse te gaan kijken naar de vele zaken waarover
we hier jaar in jaar uit spreken. Enkele weken geleden was ik op wat ik
noem mijn taalgrenstocht. Ik vertrok in Edingen en heb daar inderdaad
kunnen vaststellen dat nog 80 pct. van de mensen daar een Brabants-
Vlaams dialect spreken. Dat is nu Waals gebied omdat we het hebben
afgestaan in 1962.

Het einde van mijn taalgrenstocht was het schooltje van Komen. De
dappere mijnheerNoëlDecraemer zegde: nu men erniet meer over
spreekt, is Vlaanderen ons weer vergeten. We zijn nog altijd op de bedel.
Er moet inderdaad nog voor veel zaken wordengebedeld.

Er zijn in dit land eersterangs -, tweederangs- en zelfs derderangsbur-
gers. Vorige zondag was ik bij de derderangsburgers op de toer, namelijk
de Duitse burgers die mij, zoals u weet,naaanhethart liggen,zoalsalle
minderheden trouwens. Ik was er met hetDavidsfonds van Lier.Een
gezapige respectable rechter, voorzitter van het Davidsfonds van Lier,
had het over die onverantwoorde uitgaven die Vlaanderen weer op zijn
nek krijgt voor de school van Voeren die vorige zondag werd ingehuldigd.
De mensen vergeten snel in dit land. Ik heb toen de geheugens wat
opgefrist.

Ik heb die school terecht genoemd, de losprijs- of de chantageschool,
in samenhang met wat in 1984 terecht werd genoemd :de episode van
de Vlaamse Voerenaars rond het bezemhok. In Voeren meende toen een
burgemeester, bendeleider van rexistische afkomst,metdebravoure
van Léon Degrelle, een nummertje te moeten opvoeren en de Vlaamse
kinderen van de kleuterklas in een hok boven de aalput te moeten
onderbrengen. Dat was dus de fameuze bezemhokepisode van de
Vlaamse Voerenaars. De Vlaamse ministers zijn toen weer door de
knieën gegaan voor regeling van dat nieuwe schooltje dat nog altijd in
de mappen stak voor Voeren. Het is een verfransende school ondanks
hetgeen door de CVP werd gezegd, namelijk dat de faciliteiten moesten
dienen als overgang naar de Vlaamse Gemeenschap. De door u betaalde
school van Voeren is nu een verfransingsmachine geworden. De prijs
ervan heb ik niet kunnen terugvinden. In dit verband kreeg ik door de
bemiddeling van een personeelslid een stukje van Het Belang van Lim-
burg. Ondanks de poststaking zijn er blijkbaar uithet verre Limburg
toch een paar kranten toegekomen, hoewel er in onze leeszaal geen
liggen.

In het artikel stond niet meer het bedrag vermeld, maar ik meen dat
de hele verfransingsmachine 27 miljoen heeft gekost. Er stond in dat
artikel echter nog iets anders, mijnheer de minister, en daarover wil ik
u een vraag stellen. Indien het waar zou zijn wat erin wordt vermeld,
dan zou u worden gecompromitteerd. Ik kan het bijna niet geloven want
soms denk ik dat ondanks de context waarin u moet werken, in een
regering van Vlaamse kapituleerders voor Waalse arrogantie,u eigenlijk
nog niet de slechtste bent.

Ik citeer het artikel met als titel « Vlaamse kleuters in Voerense kooi » :
« De achttien Vlaamse kinderen en hun juffrouw zullen in deschool van
Sint-Martens-Voeren genoegen moeten nemen met een veel te klein
klasje. Hun ruim klaslokaal hebben zij aan de Franstalige collega's
moeten afstaan. Te weinig ruimte en een oneerlijke situatie,vinden de
Vlaamse ouders die na de tussenkomst van minister Coens in 1984 geen
moeilijkheden meer hadden verwacht.

Schepen van Onderwijs Lang is een andere mening toegedaan. Die
beweert dat de ministeriële diensten zelf die ruimte aan de Vlaamse
kleuters hebben toegewezen. Lang vindt dat twee vierkante meter per
kind moet volstaan. Een klas van vijfendertig vierkante meter dus voor
negentien Vlaamse kinderen. » Daar moeten dan nog de zandbank, de
poppenkast, de boekenrekken en enkele kasten in worden geplaatst.
Wanneer de burgemeester, de beroemde man van rexistische afkomst,
straks op bezoek komt, dan weet hij niet waar hij moet gaan staan.

Mijn vraag bij een interpellatie over onverantwoorde uitgaven bij
onverantwoorde besparingen is, hoeveel de Vlamingen hebben bijgelegd
voor deze verfransingsmachine. Mijn hamvraag is- ik wil u nog het
voordeelvan de twijfel laten of die schepen zo goed kan liegen als zijn
burgemeester- of uw ministeriële diensten, zoals vermeld, verantwoor-
delijk zijn voor deze tweede discriminatie in het geheel van deze chantage-
oorlog, met alle successen bekroond voor de heer Happart. Ik vind zulk
een verklaring in een CVP-krantuitLimburg belangrijk, mijnheer de
minister. Dat zou wel het toppunt zijn in dat eindeloze verhaal van de
Vlaamse schande dat begon in Komen en dat eindigt in Voeren

Bij deze interpellatie in verband met hetonderwijs had ikgraagvan
u een antwoord gekregen op mijn vraag. (Applaus op debanken van de
Volksunie.)

De Voorzitter.- Hetwoord is aan deheer Pataer.

DeheerPataer.- MijnheerdeVoorzitter, ikbenblijdatwijditdebat
hier kunnen voeren in een vrij intieme sfeer, namelijk omdat de meest
rechtstreeksbetrokkenbewindsman hier aanwezig is. Het is een minder
surrealistisch debat dan dat wat wij hier enkele dagen geleden hebben
gevoerd. Heel wat collega's hebben er precies over onderwijskwesties
gepraat en antwoorden werden er verstrekt door personen die van
onderwijskwesties nog niet zoveel hebben gesnoept.

De indrukwekkende manifestatie van het vrij onderwijs vorige zondag
te Brussel- ik citeer Monseigneur Daelemans maar tegelijkertijd ook
het CVP-partijbureau - « was in geen geval gericht tegen de regeringspo-
litiek en nog minder tegen de regering >>. Ik zou bijna zeggen dat de
spreekwoordelijke humor van hetzelfde soort van de ACV-voorzitter
blijkbaar school heeft gemaakt. Het is natuurlijk jammer voor de inrich-
ters ervan, maar het karakter van dezelfde manifestaties wordt meestal
niet bepaald door wat wordt gedacht of gezegd door de prominenten
die op de eerste rij meestappen doch wel door de beelden en de geluiden
van de massa die daarop volgt. Die lieten aan duidelijkheid niets te
wensen over. Voor de bij deze gelegenheid « rood-groengekleurde onder-
wijsgemeenschap » is de regering glansrijk gezakt, om het in onderwijster-
men te zeggen. Voor de grote meerderheid van de betrokkenen in het
onderwijs staat het als een paal boven water dat de maatregelen van
Hertoginnedal catastrofale gevolgen zullen hebben voor de tewerkstelling
en wellicht, nog belangrijker, voor de kwaliteit van het onderwijs.

Dat is de eensgezinde conclusie van leerkrachten, ouders en inrichtende
machten, zowel van het vrije als van het officiële net. De onderwijsvak-
bonden hebben hard gestudeerd op de regeringsdocumenten en de minis-
tervanOnderwijspuntvoorpuntbewezen- naarwijvernomenhebben
- dat de aangekondigde besparingsmaatregelen onuitvoerbaar zijn,
zoals collega Seeuws daarnet al heeft beklemtoond. Het dagblad La Cité,
blijkbaar goed geïnformeerd door de onderwijsbonden van het ACV,
waszo vriendelijk die analyse voor ons samen te vatten in zijn editie
vangistereneneergisteren.Ik bekendat ik daarin heb gegrasduind om
het mijhier iets gemakkelijker te maken, en om dit debat te kruiden.
Als de besluiten van het conclaaf worden uitgevoerd dan wordt het
nieuwe schooljaar, dixit deze krant en de bonden, een grote pedagogische
chaos, waarbij moet worden gewezen op het cumulatief effect van
bepaalde maatregelen. De minister zal wel weten dat de vakbonden van
het onderwijspersoneel niet gekant zijn tegen bezuinigingen, maar hij zal
intussen wel hebben vastgesteld hoe groot hun weerstand is tegen elk
dooreenhaspelen van enerzijds een pedagogisch project en de discussie
daarrond en een begrotingsoperatie anderzijds. Zo is dehervorming van
het vernieuwd secundair onderwijs, hoe partieel ook, met ingang van
volgend schooljaar totaal onmogelijk, om niet te zeggen absurd. Het.
spaarplan voorziet in een progressieve vermindering van de omkaderings-
normen met gemiddeld 2 pct. in het schooljaar 1986-1987 en gemiddeld
3 pct. voor het schooljaar 1987-1988. Hier moet worden opgemerkt dat
de jongste jaren de tewerkstelling in de onderwijssector en dus de
begroting, is aangegroeid onder meer ingevolge de crisis. Jongeren
worden meer aangemoedigd om een volwaardig diploma te behalen ten
einde hun kansen op de arbeidsmarkt te verbeteren. Ook de verlenging
van de leerplichtdiedooru,mijnheer de minister, werd ingevoerd-
en dat siert u- is hiervan de oorzaak.
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Zo waren er in het schooljaar 1969-1970, 14 646 leerlingen in het vijfde
jaar middelbaar onderwijs. In het schooljaar 1984-1985 waren er dat
24 327. Dat betekent een toename van 66 pct.Bovendien werden voor-
keursnormen gehanteerd voor instellingen die fusioneerden, precies om
het verlies aan arbeidsplaatsen ingevolge de fusie te compenseren.

Om het aantal leerkrachten te verminderen, wil de regering zieke
leerkrachten pas vervangen na een afwezigheid van minstens 21 arbeids-
dagen, of één kalendermaand. In het huidige systeem is de vervanging
mogelijk na 10 dagen afwezigheid. Die termijn wordt nu meer dan
verdubbeld, terwijl statistieken aantonen dat een afwezigheid van langer
dan 10 dagen meestal ook langerduurtdan eenmaand,omdathetdan
gaat om ernstige ziekte of aandoening

Bij ziekte zouden bij voorrang ter beschikking gestelde leerkrachten
als vervangers in aanmerking komen. Hoe zaldatgebeuren ? Descholen
sturen pas omstreeks 20 oktober de documenten betreffende de terbe-
schikkingstelling naar de bevoegde administratie. De reaffectatiecommis-
sie zou naar verluidt die dossiers pas in december behandelen. Iedereen
moet dus wachten op Godot. Een reaffectatie halfweg een schooljaar is
toch voor niemand goed.

De heer Leemans treedtopnieuw alsvoorzitterop

Volgend punt, de beperking van de mogelijkheid om te detacheren.
Dit is nutteloos en nefast. Niemand zal bezwaren hebben tegen strengere
controle - ook niet de onderwijsvakbonden- op mogelijke misbruiken,
onder meer door detachering naar kabinetten. De minister weet evenwel
beter dan wie ook dat er gedetacheerden zijn die sociaal zeer nuttig werk
presteren, onder meer inzake de hervorming van het beroepsonderwijs.

Verder is er de afschaffing van de bonus van één uur voor onderwijs-
mensen diedeeltijds werken in verschillende scholen. Deze bonus moet
worden beschouwd als een billijke vergoeding voor de extra tijd en het
extra werk die uit zo'n opdracht voortvloeien. Ook de bonus voor
moedertaal wegens het extra werk bij de voorbereiding en het nawerk,
vervalt. Valt de motivering die ten grondslag lag aan deze maatregel,
zomaarweg?

Dan is er nog de fameuze eenheidsnorm voor het middelbaar onder-
wijs. Is het niet totaal irreëel en irrealistisch de norm voor het éne type
van onderwijs voortaan geheel af te stemmen op de norm voor het
andere type ? Een lineaire, mathematischegelijkstellingnegeertvolkomen
de eigen pedagogiek van ieder type van onderwijs.

De opheffing van de verplichting om het typeI te organiseren in
het rijksonderwijs, is het ideologische hoogstandje van bijnahethele
spaarplan, zo dierbaar aan minister Damseaux. Vorige zaterdag nog zou
naar verluidt Vice-Eerste minister Gol, in het voetspoor van u zelf,
mijnheer de minister en van de Eerste minister, verklaard hebben dat
wij uiteindelijk naar een type van middelbaar onderwijsmoetenstreven.
In dit verband rijst de vraag hoe zo een ingrijpende operatie op pedago-
gisch verantwoorde wijze in enkele maanden tijdkanwordengerealiseerd
via een rechtlijnige begrotingsoperatie. Dit mag dan ook Joost weten.

Voorts is er nog de opheffing van het verbod nieuwe afdelingen op te
richten in het traditioneel onderwijs van het schooljaar 1987-1988 af,
een aangekondigde maatregel die normaal aanleiding zou moeten geven
tot meeruitgaven in de sector van het onderwijs. Collega Vervaetheeft
daar danookzeer terechtopgewezen.

En dan is er natuurlijk de maatregel die het meest reacties heeft
uitgelokt, namelijk die betreffende het geprogrammeerd verminderen in
twee fasen met 10 pct. van de omkaderingsnormen in het VSO.De
verantwoordelijken moeten hun pedagogischeprojecten navenantaan-
passen, met voorrang, zoals er in de tekstvan hetspaarplan staat,voor
de algemene en polyvalente vorming en het taalonderricht. De mensen
van het vak weten dat daardoor het VSO in zijn grondvesten wordt
aangetast.

Bovendien heeft deze maatregel een directe weerslag op descholen
met een geringere bevolking, vooral gelegen in de landelijke gebiedenen
meer bepaald in het Zuiden des lands. Ik verheug mijer terloopsover
dat er toch nog één senator uit het Zuiden des lands aanwezig is, namelijk
de heer Sondag, om deze woorden te aanhoren. Wanneer die scholen
verplicht worden het aantal lesuren te verminderen, betekent dit de
vermindering van het aantal optiesen van de inhaallessen, waardoor het
aantal leerlingen, dat al vrij gering is, nog meer zal dalen. Was dat de
bedoeling? De landelijke scholen hebben het de jongste tijd alsmaar
moeilijker gekregen. Wat nu dreigt te gebeuren, zal voor sommigevan
hen gewoon fataal worden.
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Mijnheer de minister, wij lezen vandaag in de pers dat uw onderhande-
lingen met de onderwijswereld nog volop bezig zijn en dat zij ten vroegste
morgen in de loop van de dag zullen eindigen. Ik kan mij dus goed
voorstellen datu vanavond weinig concrete antwoorden zult kunnen
geven op de pertinente vragen van interpellant Vervaet en van de andere
sprekers die hem zijn opgevolgd op dit spreekgestoelte

DeheerWyninckx.- Misschienkandeminister beloftevolle antwoor-
dengeven.

De heer Pataer.- Misschien! Voor het welslagenvandezebesprekin-
gen zou ik bijna moeten wensen dat u zo dadelijk met ons alleen een
nieuwe afspraak maakt voor een nieuw debat op een latere datum, maar
dan op basisvan totaalnieuwegegevens.(Applausop desocialistische
banken en op de banken van de Volksunie.)

De Voorzitter.- Hetwoord isaanministerCoens.

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Mijnheer de Voorzitter,
ik richt me tot de senatoren die interesse hebben voor de onderwijsproble-
matiek. Ze zijn hier niet talrijk aanwezig, maar kwalitatief zijn ze
interessant.

De titel van deze interpellatie van de heer Vervaet luidt : « het onverant-
woord groot pakket besparingen in het onderwijs ». Anderen hebben
daar aansluitende beschouwingen aan gewijd.

Ik zal geen gebruik maken van kranteartikels en dergelijke, en ik zal
ookgeen polemiek voeren, in geen enkel opzicht. Ik zal mijn antwoord
opbouwen rond, ten eerste, de filosofie van de besparingen, ten tweede
de concreet gestelde vragen en, ten derde, een slotbeschouwing over

vandaag en morgen, letterlijk.
De filosofie van de besparingen vormt het uitgangspunt van deze

bespreking.
Twintig procent van de lopende rijksuitgaven gaat naar het onderwijs

via de onderwijsdepartementen die samen een begroting beheren van 266
miljard. Om de totale onderwijsuitgaven van het land te kennen moet
ditbedrag nog worden verhoogd metde uitgaven vooronderwijs van
de gemeenschappen en van andere departementen zoalsLandbouw.Van
elke vijf frank die het land uitgeeft gaat er zeker een naar onderwijs. Dit
is en blijft een belangrijke inspanning van de helegemeenschap en
terecht.

Wanneer ons land een besparingsinspanning van bijna 200 miljardwil
leveren, gaat het om 10 pct. van de rijksuitgaven, schulden inbegrepen.
Het is evident dat ook onderwijs een reëel deel moet bijdragen om dat
doel te bereiken.

Niemand betwist dat, zeker niet in principe. Ik weet echter al sedert
lang dat iemand die zegt het in principe ergens mee eens te zijn, het er
in feite nietmee eens is. Dat blijkt als men luistert naar wat alskritiek
wordt geformuleerd.

Aangezien iedereen het erover eens is dat er moet worden bespaard,
kan onderwijs niet buiten de globale inspanningen blijven.

Voor degenen die van oordeel zijn dat een land 20 pct. van rijksuitga-
ven aan het onderwijs moet besteden - ook ik geloof daarin -, vermeld
ik nu reeds, vooraleer in te gaan op verdere vragen, dat ook in 1987
hetzelfde percentage zal blijven behouden.

Nadat ik er jarenlang bijna dag en nacht mee bezig ben geweest, wijs
ik erop dat het onderwijsdepartement niet alleen omvangrijk is maar
ook zeer complex. Het gaat toch over 5 000 scholen, tot in de verst
afgelegen en kleinste leefgemeenschappen van ons land.

Elke school is iets aparts. Er zijn veel niveaus, soorten en vormen van
onderwijs, elk met een eigen karakter en met complicaties. Het systeem
is dus vrij complex en vertoont in se een zekere inertie.

Wanneer men toch wil ingrijpen op de mechanismen die bepaalde
situatieshebben teweeggebracht,moet het gebeuren methet nodige
inzicht en in het besef dat die maatregelen slechts na verloop van tijd
resultaat zullen opleveren. Datmag echter geen excuuszijn om niet in
te grijpen.

Wellicht om reden van de complexiteit en het inert karakter van het
systeem werden in hetverleden- en dan spreek iknietzozeervan de
voorbije jaren, maar wel van de voorbije decennia- zeer weinig structu-
rele maatregelen genomen. Erger nog, vooral in de jaren 60 en 70
veroorloofde men zich ongebreidelde expansies in te voeren en te finan-
cieren en nieuwe pedagogische systemen te lanceren zonder daarbij
prognose te maken voor de verdere toekomst en zonder rekening te
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houden met de budgettaire weerslag van die maatregelen. Ik denk hierbij
vooral aan de scholenbouw en - zonder mij daarbij uit te spreken over
de inhoud- aandebudgettaire implicatiesvanhetVSO.

De heer Van In. - In plaats van te spreken over « men >> zou het
eerlijker zijn te zeggen « wij ».

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Ik bedoel daarmee de
gemeenschap, wij allemaal.

De heer Van In. - U moet de schuld niet op anderen schuiven.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - Dat heb ik niet gedaan.
Ik ben langer in het Parlement dan u, mijnheer Van In. Mijn verantwoor-
delijkheid ter zake is dus groter.

De heer Van In. - Dat is een zeer zwak argument.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - Het is niet mijn gewoonte
de schuld op anderen te schuiven. Indien u goed zou hebben geluisterd,
zou u weten dat ik gezegd heb dat die feiten inherent zijn aan het systeem
en dat in de jaren 60 en 70 maatregelen zijn genomen zonder rekening
te houden met de budgettaire consequenties daarvan. Ik heb dat duidelijk
gezegd.

De maatregelen die zullen worden genomen, moeten gezien worden
in het kader van de budgettaire noodwendigheden waarvan iedereen, in
theorie althans- wellicht geldt dat ook voor u, mijnheer Van In,
maar dit is het verschil tussen oppositie en meerderheid, dat wij de
verantwoordelijkheid op ons moeten nemen-, overtuigd is. De maatre-
gelen moeten ook worden gezien tegen volgende achtergronden die ik
ook ter overweging wil mededelen.

Ten eerste, sedert jaren studeren dubbel zoveel pedagogisch gediplo-
meerden af als er mensen in het onderwijsmetpensioen gaan.Ruim
vijfduizend mensen studeerden de voorbije jaren af in het pedagogisch
onderwijs - en dan spreek ik nog niet over de licentiaten die weliswaar
nietuitsluitend aangewezen zijn op hetonderwijs- tegenover een
natuurlijke afvloeiing van minder dan tweeduizendvijfhonderd leerkrach-
ten inclusief de licentiaten. Wij stonden dus voor een mechanisme dat
in se werkelijk onevenwichtig was.

Ten tweede, de voorbije vier jaar werden bijkomende inspanningen
gedaan om die stroom van nieuwe leerkrachten op te vangen door het
creëren van talrijke stelsels van deeltijds werk.Het aantal voltijdse
jobs in hetonderwijs bleef gehandhaafd, terwijl het aantal deeltijdse
opdrachten toenam. Dit was werkelijk een innovatie. Het onderwijs was
de eerste sector waar de deeltijdse arbeid op grote schaal werd ingevoerd
en dit met de solidariteit van de betrokkenen.

Bijnaeen vierdevanhetonderwijzendkorpswerktdeeltijds.Daar is
de groei van de voorbije jaren. Het aantal personeelsleden, full-time
tewerkgesteld in het onderwijs, is constant gebleven. Dat isbijna een
mirakel. De deeltijdse arbeid is met ruim 20 pct. toegenomen.

Ten derde, de volledige werkloosheid in het onderwijs daalde sinds
februari 1982 van 9 385 tot 7 294 in februari van dit jaar; een daling met
22 pct. Ik spreek natuurlijk uitsluitend over Vlaanderen. Opvallend is
dat de regenten blijvend de helft van de volledig werklozen uitmaken.
Zij vormen dus de meest kritieke groep in het lerarenkorps.

Ten vierde, ingevolge de denataliteit die 30,8 pct. bedraagt voor
Vlaanderen tussen 1965 en 1985, moet structureel rekening worden
gehouden met het feit dat de behoefte aan leerkrachten nog een tijd zal
verminderen.

Nota bene, de denataliteit is groter in Vlaanderen dan in Wallonie in
Brussel. Dat horen de Nederlandstaligen niet graag, maar het is de
realiteit. Er zijn bijna een derde minder geboorten in 1985 dan in 1965.
Dat heeft uiteraard gevolgen voor de schoolpopulatieen dus voorde
leerkrachten.

Ten vijfde, wij werken voort aan de communautaire gelijkstelling
van de onderwijsuitgaven. In het basisonderwijs werd een exact gelijke
omkadering uitgebouwd over het hele land via het lestijdenpakket. Er
blijven belangrijke verschillen in het secundair en het hoger onderwijs.

Een leerling in het Franstalig secundair onderwijs kost gemiddeld
161 886 frank per jaar; een Nederlandstalige slechts 149 424 frank.De
oorzaak van dit verschil kent u. Het VSO is tien, tot dertien, soms
vijftien procent duurder dan het traditioneel onderwijs.Het is eenderde

duurder in de eerste graad, het is minder in de tweede graad, namelijk
4 pct ., en het is 10 pct. duurder indederdegraad.

In Vlaanderen is het VSO niet algemeen. Slechts de helft van de
leerlingen volgen dit onderwijstype.

Inderdaad moet communautaire gelijkstelling worden bereikt. Men
moet daarbij rekening houden metde problematiek van hetVSO. Ik
geef geen oordeel inhoudelijk, wel over het duurderkarakteren het
verschil in verspreiding in beide landsgedeelten.

Deheer Luyten.- Leer ze elkhun eigen potje koken.

De heer Coens,minister van Onderwijs.- Eerst moetdepotqua
samenstelling en inhoud zo gelijk mogelijk zijn.

De heer Luyten.- Dit is juist federalisme.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - In het Franstalig hoger
onderwijs, met uitzondering van de universiteiten,kosteen student
gemiddeld 163 007 frank per jaar;de Nederlandstalige kost slechts
141 297 frank.

Dit is de reden waarom zich aan Franstalige zijde een rationalisatie
van het teveel aan instellingen opdringt, meer nog dan in Vlaanderen.
Mag ik er terloopsop wijzendat een leerling in het secundair onderwijs
per jaargemiddeld evenveel kost als een student in het hoger onderwijs,
buitendeuniversiteiten?

Soms is het secundair onderwijs zelfs duurder dan sommige universi-
taire instellingen. Ikwildaarmede alleen de omvangvan het probleem
onderstrepen.

Ten zesde, de regeringsverklaring en de kwaliteitsverbetering. Men
verwijst naar de regeringsverklaring als toetssteen voor de besparingen.
Naast datgene wat ik reeds heb gezegd, brengt het zogenaamde Sint-
Annaplan de regeringsverklaring op tal van punten in uitvoering.

Ik citeer : het herzien van de omkadering zelf in bepaalde studierichtin-
gen en opties, rekening houdend met de pedagogische keuzen; de rationa-
lisatie van het hoger onderwijs buiten de universiteit, het onderwijs voor
sociale promotie en het leerlingenvervoer; het tot-stand-brengen van één
globale enveloppe van de middelen voor de werking, de uitrusting en de
schoolbehoeften;hetonderwerpen van de scholenbouw aan een objec-
tieve behoeftenstudie en aan de noden; reaffectatie van universitaire
infrastructuur,maarook- en dat is bijzonder belangrijk- een verster-
kingvan demiddelen terbeschikkinggesteld vanhetbasisonderwijs, de
bijscholing van de leerkrachtendiestelselmatigwordtgeorganiseerd, en
de bijdrage tot de voortdurende vorming door het moderniseren van het
onderwijs voor sociale promotie

Kwaliteit van onderwijs is duidelijk geen budgettair begrip. Wij moe-
ten ons hoeden voor de verleiding kwaliteit te meten in termen van
centen of zelfs van omkadering. Het is niet de taak van de minister
van Onderwijs de grote pedagoog tezijn, le maître penseur, die alles
concipieert, evalueert en bijstuurt. Deze houding zou niet eerlijk zijn
tegenover de onderwijsmensen zelf. Qua omkadering verneem ik wel
van de onderwijsmensen zelf dat de kwaliteit van het onderwijs niet in
hetgedrang komt indien 17 leerlingen in plaats van 15 een les volgen.

Kwaliteit heeft ook en bijzonder veel te maken met de kwaliteit, de
inzet en de attitudes van de leerkrachten zelf. Een factor die men hier
nauwelijks heeft vermeld. Aan die kwaliteit hebben wij in het recente
verleden gewerkt; de verlenging van de opleidingstijd van de leerkrachten
van 2 tot3 jaar,met als uitdrukkelijk perspectief dekwaliteit van de
leerkrachten teverhogen doorvooral het uitbreiden van de praktijkerva-
ring tijdens de opleiding. De leerkrachten moeten ook in optimale
psychische en fysische conditie voor de klas kunnen staan. Familiale,
sociale en leeftijdgebonden factoren kunnen deze conditie eventueel
tijdelijk verstoren. Aan deze zorg, complementair aan de bekommernis
jongeren te laten ingroeien in een onderwijsbaan, ook een systeem
datwijhebben geintroduceerd, wordt tegemoetgekomen via tal van
arbeidsverdelende maatregelen. Daaraan worden toegevoegd de half-
tijdse loopbaanonderbreking en de mogelijke vermindering onder gun-
stige financiële voorwaarden van de lesopdracht voor oudere leerkrach-
ten. Aan die kwaliteit wordt ook verder gewerkt. Ook dit staat in het
Sint-Annaplan, maar daarover wordt niet gesproken; des te meer wil ik
het doen. Er wordt een stelsel uitgebouwd van beroepsvervolmaking voor
leerkrachten, een herbronning, een kennismaking met nieuwe methoden,
nieuwe technologieën via een in de tijd beperkte, bijvoorbeeld drie
maanden, terugkeer naar de universiteit, naar de normaalscholen of, en
zelfs speciaal, naar de bedrijven.
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De ervaringen, die wij de vorige schooljaren hebben opgedaan bij het
experimenteel uitproberen, tonen aan dat dergelijke beroepsvervol-
makingsperiode voor de leerkrachten een motiverende factor isom met
meer kracht te werken in hun onderwijs-en opvoedingstaak om de
leerlingen werkelijke toekomstperspectieven te geven. Tot de kwaliteit
van het onderwijs wordt ook bijgedragen, enerzijds, door het vereenvou-
digen van het onderwijsaanbod en, anderzijds, en dit vooral in het
hoger onderwijs en in het onderwijs voor sociale promotie, door het
programmeren en moderniseren van toekomstgerichteafdelingen.Ook
dit zal dringend worden uitgewerkt.

De regering wenst dat onderwijs en vorming zo goedmogelijk voorbe-
reiden op de behoeften van de toekomst. Afdelingen en inrichtingen
zonder toekomst zullen dan ook worden beperkt of afgeschaft, want het
gaat niet aan een onderwijs te organiseren dat leidt tot werkloosheid.
Onderwijs, vorming en opleiding moeten leiden tot beroepsmogelijkhe-
den en tot een zinvolle toekomst voor allen die eraan participeren.

Vervolgens heb ik het over de effecten op de werkgelegenheid in de
onderwijssector. Ik herhaal niet wat ik al zo vaak heb gezegd, hoewel
de herhaling tot het wezen zelf van het onderwijs behoort. Om het
kernachtig en misschien onvolledig uit te drukken: allereerst hebben wij
bespaard op stenen en pas dan op mensen. Meer dan de helft van de
besparingen - tot 60 pct. - slaat op de 15 à 20 pct. niet betrokken bij
de werkgelegenheid. Pas nadien hebben wij, met heel wat zorg, die
maatregelen genomen die wel enig effect hebben op de werkgelegenheid.
Maar deze maatregelen werden niet zomaar genomen. Die maatregelen
hebben effect op het geheel van het onderwijs, maar toch hebben wij
ook op dit vlak onze prioriteiten bewaard. Dit zal u dan ook beoordelen
op dat waartoe finaal werd beslist, namelijk dat basisonderwijs, buitenge-
woon onderwijs en beroepsonderwijs- een belangrijk pakket in het
geheel- in geen enkel opzicht worden geraakt door de besparingen.

Op het effect van de maatregelen op de werkgelegenheid wil ikeven
nader ingaan. Het gevoerde beleid van arbeidsherverdeling, de verdere
ontwikkeling en uitbouw van het VSO, de gelijke behandeling van
alle basisonderwijs en de uitgroei van het hoger onderwijs buiten de
universiteiten, resulteerden de voorbije jaren in Vlaanderen in een fikse
toename van het aantal personen dat in het onderwijs een opdracht op
zich genomen heeft. De daling van het aantal werkloze leerkrachten,
ondanks de enorme jaarlijkse toename van het aantal afgestudeerde
leerkrachten, is daar een bewijs van. Deze maand studeren geen nieuwe
leerkrachten af ingevolge de verlenging van de leertijd van twee tot
drie jaar. Volgend schooljaar worden in Vlaanderen 1 100 ingroeibanen
gepland, dank zij de financiële middelen die expliciet daarvoorworden
uitgetrokken, en blijft het contingent van hetBTK-kader,enkeleduizen-
den leerkrachten, ongewijzigd.

Ik geef toe dat deze tijdelijke banen niet directmogelijkhedenopeen
carrière bieden, maar toch krijgen vele mensen demogelijkheid zich
waardevol in te zetten in het onderwijs.

De heer Vervaet.- Mijnheer de minister, mag ik u vragen waar die
1 100 ingroeibanen zijn gepland ?

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Ik zaldaardadelijk op
antwoorden. Ik ben nog maar aan de algemeenheden toe; ikhebnog
veel te zeggen.

Gezien de complexiteit van de opbouw van onderwijsopdrachten,
de zopas genoemde bijkomende elementen en het feit dat een aantal
maatregelen die betrekking hebben op alle niveaus, kan ik op de vraag
hoeveel leerkrachten per niveau en per net hun job zullen verliezen
slechts antwoorden wat het vernieuwd secundaironderwijsbetreft.

De reductie van de omkadering valt uit te drukken in ingerichte lesuren
en momenteelbetekentdeverminderingvanéénpercentvande lesuren
op de normen 6 901 lestijden. Vertaald in voltijdse ambten geeftdit310
voltijdse ambten en 5 pct. geeft aldus 1 550 voltijdse ambten. Indien wij
dus voor het schooljaar 1986-1987 5 pct. zouden toepassen en de verdeling
maken over de netten, betekent dat 720 voltijdse ambten in hetvrij
gesubsidieerdonderwijs,600 inhet rijksonderwijs en230 inhetofficieel
gesubsidieerd onderwijs.

Voor het Franstalig onderwijs, daarin zult u waarschijnlijkookgeïnte-
resseerd zijn, zou dit in totaal een verlies betekenen van 2 300 voltijdse
ambten tegenover de gestelde 1 400.

Ik wil in detail ingaan op concrete vragen die zijn gesteld. Ten eerste,
wat het leerlingenvervoer aangaat, zult u met mij akkoord gaan dat
dringend besparingen nodig zijn. Ik kan u verzekeren dat de modaliteiten
ter zake verder worden onderzocht en meer bepaald door het departe-
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ment van Verkeerswezen voor het optimaliseren van het openbaar ver-
voer indit verband. In elk geval ben ik van oordeeldat devrije keuze
gewaarborgd moetblijven. Dat is een element inhet geheelvan ons
onderwijsbestel.

Ten tweede, wat de stagiairs betreft- dat sluit aan bij de onderbre-
king dieu daarnet begrijpelijkerwijze heeft gemaakt-, komen er om
te beginnen nu licentiaten uit, wat niet het geval is voor de regenten. Zij
zullen dus hun weg vinden om die meer dan 1 000 mogelijkheden van
ingroeibanen te benutten. Er zijn ook nog regenten. Ik heb erop gewezen
dat zijde meest kwetsbare groep vormen in het lerarenkorps op dit
moment, in zoverre zij natuurlijk in aanmerkingkomen,ditwilzeggen
indien zij nog geen zes maanden werken. Jammer genoeg zijn er nog
heel wat die dus ook in aanmerking komen voor stages, hoewel er nu
geen regenten uitkomen.

Ten derde, over het zogenoemde synthese-model type III, wil ik het
volgende zeggen. Het moet in de eerste plaats groeien uit overleg. Het
is evident dat het niet zomaar nu kan worden ingevoerd. Men heeft er
jaren over gedaan, meer bepaald in het katholiek onderwijs, om een
synthese te vinden.Men iser blijkbaar totop heden niet in geslaagd
Nu verwacht men van ons dat wij dat spoedig realiseren. Het is kenmer
kendvoor de crisis, dat wanneer de betrokken verantwoordelijken, hetzij
op sociaal-economisch of op andere gebieden, in het ene of het andere
niet slagen, men naar de overheid verwijst die het dan moet doen en het
ook financieel moet helpen mogelijk maken.

Ik maak hierbij een onderscheid tussen de structuur, enerzijds, en de
pedagogischeopvulling,anderzijds.Destructuurzal,zoalsvoorhethele
onderwijs, in een globaal kader worden vastgelegd, maardeopvulling
isnatuurlijkeen taakvan pedagogischevrijheidvandebetrokken inrich-
tende machten. Dat is een bijzonder wezenlijk element.

Ikben het niet eens met bepaalde verklaringen die werden afgelegd,
door wie dan ook, met betrekking totde zogenaamde « afbouw » van
het VSO. Enerzijds is iedereen verantwoordelijk voor wat hij zegt.
Anderzijds ishetde regeringdiebeslist in een aantalzaken,waarvoor
deministerscollegiaalverantwoordelijk zijn.

Deheer Luyten.- Monseigneurs mogen niet liegen !
De heerCoens, minister van Onderwijs.- Het gaat hier niet over

monseigneurs. Dat hebt u niet goed begrepen en u bent ter zake slecht
« voorgefluisterd».

U weet toch wat daaromtrent werd gezegd, niet alleen dooru maar
ook door deherenSeeuwsenPataer.Het isevidentdat,enerzijds,de
vernieuwing moet doorgaan evenzeer als de democratisering, maar dat,
anderzijds, orde op zaken moet worden gesteld binnen het secundair
onderwijs.

Mijnheer Vervaet, u hebt ook vragen gesteld met betrekking tot de
Brusselse scholen en de plattelandsscholen. De speciale beschikkingen
worden in elk geval behouden. Onze Nederlandstalige scholen in Brussel
hebben op geen enkel niveau te klagen. Zij zijn alleen bekommerd
omtrent het behoud van het uitzonderlijk gunstig regime, dat trouwens
deFranstalige senatoren- die hier niet bijzonder talrijk aanwezig zijn
alhoewelwijspreken overeen nationale materie- sinds jaar en dag
een doorn in het oog is.Watditbetreft, zijn er niet bijzonder veel
klachten,datkanikuverzekeren.Wijhebbenbestendigoogenoorvoor
de specifiekeproblemen die daar kunnen rijzen.

Deheer Luyten.- Die zouden kunnen rijzen.

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Waar er problemen waren,
werden ze opgelost. Ik zeg u nu duidelijk dat wij verder bijzondere
maatregelen zullen nemen, daaraan gekoppeld evenwel ook de specifieke
beschikkingen voor landelijke scholen, waarmede scholen in dun
bevolktegebieden worden bedoeld.

Niet alleen uw zorg maar ook die van anderen was dat hier dringende
beslissingen moeten worden genomen. Van de noodzaak daarvan ben ik
mijten zeerstebewust. Ikheb dat de voorbijedagen en uren dan ook
vaak in de regeringgevraagd. Omtrent de genomen beslissingen zullen
wijendebetrokkenverantwoordelijken de nodige informatie geven.

In het vijfde punt spreekt u over de betekenis van de solidariteitsbij-
drage voor de vastbenoemden. Ik kan u daaromtrent het volgende
zeggen :het is onze bedoeling, en bij de uitwerking letten wij daarop, de
vastbenoemden volledig en tijdig te reaffecteren en eventueel weer tewerk
te stellen. Immers, degenen die vast benoemd zijn, hebben niet alleen
recht op inkomen maar ook op arbeid. Zij moeten dan ook prioritair
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aan de slag kunnen, voor alle anderen. Dit systeem wordt uitgewerkt.
Vandaar dat heel de problematiek van wachtgeld in mijn ogen niet zo
relevant is. Uit het overleg moet een aanvaardbare en realistische oplos-
sing komen.

Ik ben bijzonder blij met uw zesde vraag want ik heb al tientallen keren
gepoogd daaromtrent duidelijkheid te brengen in de meest eenvoudige
termen.Toch zijn ernog dagelijks vrouwelijke leerkrachten die vragen
of zij nu tot hun 65 jaar moeten werken. Het antwoord daarop iszeer
duidelijk.

Er is niets, maar dan ook niets veranderd aanhetpensioenstelselvan
de leerkrachten. De maatregelen uithetspaarplan inzakepensionering
op 65 jaar hebben betrekking op de prive-sector. Als er iets van hieruit
een ruimere weerklank zou verdienen, dan is het deze vaststelling. Ik
denk immers dat kwaadwillig deze verkeerde informatiewordtverspreid,
met als gevolg dat er nu vrouwelijke leerkrachten in de waan verkeren
dat zij tot 65 jaar moeten werken.

De heer Luyten.- Dat is dan één zaak waarvoor wij kunnen applau-
disseren.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - Maar u doet het toch niet.

De heer Luyten. - Toch wel. (De heer Luyten applaudisseert.)

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Danku wel, mijnheer
Luyten.

Ik heb reeds duidelijk geantwoord op de vraag met betrekking tot de
Brusselse scholen. Indien u zin hebt,kunt u ook hiervoor applaudisseren,
mijnheer Luyten,maar ikzou tochniet overdrijven. Ikben trouwens in
deze dagen geen applaus meer gewoon en zou het misschien niet kunnen
verwerken.

Mijnheer Vervaet, u spreekt over de Vlaamse scholen voor hoger
onderwijs in Brussel.De wet van 1977 heeftvoor deze scholen de
omkadering vastgelegd en mogelijke effecten ingebouwd. De vrije keuze
die op het ogenblik bestaat, blijft in elk geval gewaarborgd. Ik wil er
evenwel op wijzen dat wij voor het hoger onderwijs van het lange type,
dat van universitair niveau is, ook na het realiseren van de maatregelen
overvoldoende leefbare en goede scholen zullen beschikken. Het gaat
hier niet over kleuterscholen of lagere scholen, zelfs niet over middelbare
scholen, maar over onderwijs op universitair niveau.
· De brede waaier van mogelijkheden die opdit vlak bestaat, zal ook

na de rationalisatie ruim genoeg blijven. Brussel isop ditvlak zelfs
overbedeeld en de twee voorbeelden die u aanhaalt, zijn echt niet de meest
gelukkige. In Brussel kan men aan twee Nederlandstalige universiteiten
economische studies volgen.

Daarnaast zijn er in deze stad nog drie volledige, Nederlandstalige
economische hogescholen. In drie van deze instellingen kan men handels-
en financiële wetenschappen en handels- en consulaire wetenschappen
volgen, in twee ervan handels- en bestuurswetenschappen en in een
instelling kan men studies doen van handelsingenieur. Er is dus in Brussel
een overconcentratie van het aanbod, evenals in Antwerpen trouwens.
Indien al deze instellingen leefbaar zijn en kwalitatief goed onderwijs
geven, is dat geen probleem, maar sommige van deze instellingen zijn te
klein en onleefbaar. Over deze laatste gaat het in deze maatregel.

Met betrekking tot het HOBU hebt u uw zorg uitgedrukt over de
afdeling bouwkunde. Ik heb vandaag reeds op een vraag geantwoord
dat in het schooljaar 1981-1982 er530 studenten waren ingeschreven in
de richting industrieel ingenieur,afdeling bouwkunde, en dit schooljaar
nog maar 177. Dit isdus een verhoudingsgewijze vermindering van 3
tot 1. Hoewel er hierdoor een aantal afdelingen voor bouwkunde verdwe-
nen zijn, isde huidige situatie niet de juiste weerspiegeling van de
ineenstorting die zich voorgedaan heeft in deze afdeling. Toch zullen er
ook na de rationalisatie voldoende mogelijkheden ter zake overblijven.
Op het ogenblik bestaat er trouwens ook nog de richting burgerlijk
ingenieur, afdeling bouwkunde, die inderdaad- dat geef ik graag toe
- een specifieke opleiding geeft. De nood die er op het ogenblik heerst
in de bouwsector aan goed geschoolde vaklui, moetechtervooralworden
opgevangen in het secundair beroepsonderwijs en technisch onderwijs.

Via de programmatiemogelijkheden zouden er meer toekomstgerichte
afdelingen tot stand moeten komen. Dat pleit toch wel voor andere
richtingen dan die welke u hebt geciteerd. Ik kan u helemaal niet volgen
als u pleit voor pluralistische normaalscholen. Ik ben voor de vrijheid
van onderwijsen die ontstaat in de normaalscholen zelf.Zo hebben,
bijvoorbeeld, de Steinerscholen- die u toch ergens moeten aanspreken

- gevraagd om hun eigen pedagogie te mogen opbouwen in eigen
normaalscholen. Het pluralisme in de normaalschool willen invoeren,
betekent meteen datu de vrijheid van onderwijs die wij kennen, niet
aanvaardt. Ik ben het dus ook niet eens met de stelling van de Financieel-
Economische Tijd terzake, zoals ik het niet eens ben met nog andere
zaken die in deze en andere kranten worden gezegd. Maar iedereen mag
een mening hebben.

Wat is eigenlijk het probleem? De financiering van de scholenbouw
kost teveel, omdat wij teveel kleine, onleefbare instellingen die inse te
duurzijn,hebben. Het is dusnodig dat wij verder rationaliseren.

Collega Luyten, ik kan uw betoog niet onbeantwoord laten. U ver-
meldde de school van Komen, hoewel u het woordje « rijk >> verzweeg.
Ik wilhet duidelijk hebben over deze rijksschool. Dit is de meest
verwende school in Vlaanderen. (Ontkennend gebaar van de heer
Luyten.)

Ik weet wat ik zeg. Ik volg die school met meer dan gewone aandacht.
Ik kan u daar alles over zeggen.

De heer Luyten.- U hebt mijn redenering niet goed gevolgd.Wij
betalen in Voeren een Franse school en in Komen een Nederlandstalige
school.

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Ik kom zo tot Voeren,
alhoewel ikhet dossier hier niet bij me heb. Wij hebben de aanvaarding
van een project geweigerd waarin ook voor de Nederlandstalige kinderen
niet in de nodige infrastructuur was voorzien. Dat heeft heel wat deining
verwekt, zoals u weet. Ik heb ook het bezoek gekregen van die bepaalde
burgemeester. Ik heb hem van op afstand gezien. Deze school wordt met
nationale middelen gefinancierd,want zowelhet NationaalWaarborg-
fondsalshetFondsvoorprovincialeschoolgebouwen ontvangen natio-
nale gelden. Wij besteden deze gelden in Vlaanderen, dus ook in Voeren,
wantVoeren is Vlaanderen.

Deheer Luyten.- Dat is geen antwoord op mijn vraag. Waarom laat
u die school verfransen?

De heer Coens, minister van Onderwijs.- Dit is een antwoord op
de vraag in verband met de infrastructuur voor de betrokken schoolbe-
volking van het gemeentelijk basisonderwijs. Deze infrastructuur bevat
zowel mogelijkheden voor Franstalige als Nederlandstalige kinderen. Ik
ben geïnteresseerd in de behoorlijke huisvesting van alle kinderen in
Vlaanderen, in alle scholen, totwelke netten zijook behoren. Op het
gebruik van de lokalen willen wij controle uitoefenen en wij hebben in
beschikkingenvoorzien voorde uitbouw van deze klaslokalen.

Volgens bepaalde kranten zouden er problemen zijn maar wij willen dit
de facto via de eigen controlewegen nagaan. Mochten die opmerkingen
gegrond zijn, dan zullen wij stante pede optreden.

Nu richt ik mij tot collega Pataer. Hij heeft een aantal bezwaren ten
aanzien van een aantal maatregelen geformuleerd.

Iets moet u toch weten. In het departement van Onderwijs betalen wij
veelmeer mensendan volgens deorganieke bepalingen vereist. Er is een
enorm surplus. Dat is specifiek voor het onderwijs. Dat surplus bedraagt
meer dan 10 pct.

In het onderwijs kan men bijvoorbeeld onmogelijk een ziek personeels-
lidnietvervangen. In de administratie is dat mogelijk, al zal de adminis-
tratieer misschien onder lijden. Een klaskan men nietzonder titularis
laten. Dat heeft enorme budgettaire gevolgen : men betaalt niet alleen de
titularismaarook de vervanger.

Er zijn ook nog andere feiten waar men niet omheen kan. Ik gaer
vandaagniet indetailop in.

Bij vaste benoeming wordt men volgens een bepaald systeem verder
betaald en desalniettemin worden nieuwe leerkrachten aangesteld. Men
betaalt soms twee mensen voor één betrekking. Er zijn ook de gedeta-
cheerden,vaak nodig, zijhet niet altijd. Dat alles vormt een surplus. Wi
moeten daar iets aan doen, en de geschikte maatregelen zoeken.Het is
niet steeds mogelijk, maar in overleg met de betrokkenen moeten we
nagaan wat er kan gebeuren.

De heer Seeuws heeft gevraagd welke wegen wij zullen volgen. Som-
mige maatregelen zullen bij wet moeten worden uitgevaardigd, andere
bij genummerd koninklijk besluit, andere bij gewoon koninklijk besluit
en nog andere door uitvoeringsbesluiten. Dat hangt af van de maatre-
gelen.
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Ik ben het niet eens met de stelling dat alles onaanvaardbaar en
onuitvoerbaar is. Het overleg van de jongste dagen heeft bewezen dat
dit niet waar is.

Het is evident dat er complicaties zijn en dat het niet eenvoudig is.
Het isniet waar dat men niets kan doen, maar elke maatregel brengt
problemen mee, doch problemen kunnen worden opgelost.

Beweren dat het rijksonderwijs niet zou zijn vertegenwoordigd bij dit
overleg vind ik nogal grof. Wijzelf zijn daaraanwezig als inrichtende
macht,en wij voelen ons verantwoordelijk. Dat geldt ook voor onze
vertegenwoordigers, de ambtenaren die deel uitmaken van de adminis-
tratie.

Om te eindigen, wijs ik erop dat dit plan tegemoetkomt aanonze
essentiële bekommering, namelijk een evenwichtige bezuiniging, begeleid
door maatregelen die ruimte geven voor nieuwe en nuttige initiatieven.

Vandaag kan ik niet in detail ingaan op alle mogelijkheden. Nadat de
maatregelen zijn genomen, zullen wij elkaar nog vaak ontmoeten en
daarover spreken.

Er worden nieuwe initiatieven genomen en nuttige maatregelen
getroffen.

Ten eerste, de bezuinigingen in onderwijs gebeurden via een maximale
bezuiniging op posten die de werkgelegenheid in het onderwijs niet
raken, zoals de gebouwen, de werkingskosten, het leerlingenvervoer.

Ten tweede,de communautaire rechtsgelijkheid wordt niveau na
niveau doorgezet. Vorig schooljaar gebeurde dat in het basisonderwijs. U
weet tot welke moeilijkheden dit heeft geleid, vooral van communautaire
aard. Nu geldt dit voor het secundair onderwijs, voor het hoger onderwijs
en ook voor het universitair onderwijs. Daarover hebben wij nu nauwe-
lijks gesproken, want de tijd ontbreekt ons.

Ten derde, het beperken van niet-toekomstgerichte afdelingen en het
programmeren van nieuwe richtingen wordt mogelijk gemaakt, maar
mits de zogenaamde zwakke sectoren worden beschermd:hetbasison-
derwijs, het beroepsonderwijs en het onderwijs voor gehandicapten.

Ten vierde, arbeidsherverdelende maatregelen en initiatieven tot
beroepsvervolmaking van de leerkrachten zijn essentieel opgenomen in
het plan ten einde een kwaliteitsgericht onderwijsbeleid verder te kunnen
uitbouwenen te waarborgen.

Ten vijfde, wij hebben deze week uitvoerig overleg gepleegd zowel
met de inrichtende machten en met de vakbonden als met de ouders.
Het is uiteraard van zeer groot belang de voorgestelde maatregelen te
toetsen aan de ervaringen van mensen die dagelijks worden geconfron-
teerd met de realiteit van het onderwijs en het schoolgebeuren. Dit
overleg is bijzonder nuttig en vruchtbaar. Het moet ook worden voortge-
zet na de start van het nieuwe schooljaar met het oog op de uitwerking
van de maatregelen. Ik hoop dat allen die bij het overleg betrokken zijn
in de eerste plaats bezield zijn de kwaliteit van het onderwijs te behartigen
en aan te passen aan de noden, de behoeften en de mogelijkheden van
nu en vanmorgen.

Men moet toch beseffen, ook in het Parlement, dat wij het onderwijs
inhoudelijk moeten aanpassen rekening houdend met de prioriteiten en
met de budgettaire mogelijkheden die niet onbegrensd zijn. Ik wil
daarmee niet zeggen dat wij zomaar moeten bezuinigen in het onderwijs.
Ik bedoel daarmee dat ook in het onderwijs effectief moet worden
bezuinigd. Ik weet beter dan wie ook hoe moeilijk het is om dat inde
praktijk te realiseren. Dit vraagt de inzet van zeer velen. Ik vertrouw
daarop, in het belang van onze jeugd en van onze toekomst. (De heer
De Bondt applaudisseert.)

De Voorzitter. - Het woord is aan de heer Luyten.

De heer Luyten. - Mijnheer de Voorzitter, ik wil nog even ingaan
ophet antwoord van de minister waar hij zegt de controle strikt te zullen
toepassen wat de Franstalige school in Voeren betreft. De minister
verklaarde dat hij overal waar scholen en schoolkinderenzijn op Vlaams
grondgebied, zijn verantwoordelijkheid op zich zal nemen. De landsbroe-
ders van dezelfde regering doen dat echter niet voor Vlaamse schoolkin-
deren in Henegouwen of in Wallonië. Wij mogen echter wel de rekening
betalen. Op het einde van mijn taalgrenstocht heb ik kunnen vaststellen
dat in Komen nog 80 pct. van de mensen Westvlaams spreekt. Het is
wellichtde ziekte van deze Staat en dus ook uw ziekte, mijnheer de
minister, dat de ene oordeelt dat het wel, de andere dat het niet zijn
plicht is.

Identiteitsbewustzijn verwachten wij in de eerste plaats vandehoog-
geplaatsten en niet van de sociologisch onderdrukten. Dit is zowel een
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probleem van de Voerstreek als van Komen. (Applaus op de banken van
de Volksunie.)

De Voorzitter.- Het woord is aan minister Coens.

De heer Coens, minister van Onderwijs. - Mijnheer de Voorzitter,
de heer Luyten interpreteert niet correct wat ik heb gezegd. In plaats
van de Vlaamse kinderen in Komen aan hun lot over te laten,heb ik
mij, in de lijn trouwens van wat mijn voorgangers hebben gedaan, tot
welke partij zij ook behoorden, daarmee, meer dan waar ook, ingelaten.
Dat dit incoherent is zal ik niet betwisten. Dat wij ook onze verantwoor-
delijkheid voor de Franstalige kinderen in Voeren op ons nemen is
eveneens correct. Wij zijn correct! De anderen moeten ook hun verant-
woordelijkheid op zich nemen !

De heer Van In.- De bestuurders moeten worden verplicht de wet
toe tepassen.

De heer Luyten.- Wij betalen altijd de dubbele rekeningvan onze
eerlijkheid.

De Voorzitter.- Tot besluit van deze interpellatie heb ik twee moties
ontvangen.

De eerste, ingediend door de heren Van In, Luyten en Van Ooteghem,
luidt:

« DeSenaat,
Gehoord hebbende de interpellatie van de heer Vervaet over het

onverantwoordgrootpakketbesparingen in hetonderwijs.
Gehoord hebbende het antwoord van de heer Coens, minister van

Onderwijs,
Stelt vast dat de aangekondigde besparingen in het onderwijs eerder

ideologisch-politiek zijn geinspireerd dan economisch-budgettair,
Verzoekt de regering de nefaste en dramatische elementen die dit plan

bevat en die het bestaan, zelfs het voortbestaan van het Vlaams onderwijs
indeBrusselse agglomeratie in gevaar brengen, onverwijld te schrappen,

Eistdatde regeringonmiddellijkovergaat tot de volledige federalise-
ring van de onderwijssector, waardoor de lat ook voor Vlaanderen op
het gebiedvan deonderwijsmiddelen gelijk komt te liggen. »

De tweede, ingediend door de heren De Bondt en Sondag, luidt :
« De Senaat,

Gehoord de interpellatie van de heer Vervaet en hetantwoord van
minister Coens,

Gaat over tot de orde van de dag. »
«Le Sénat

Ayant entendu l'interpellation de M. Vervaet et la réponse du ministre
Coens,

Passe à l'ordredu jour.»

Nous procederons ultérieurement au vote sur la motion pure et simple,
qui bénéficie de la priorité.

Wij stemmen later over de eenvoudige motie, die de voorrang heeft.
L'incident est clos.
Het incident is gesloten.

MEDEDELING VAN DE VOORZITTER

COMMUNICATION DE M. LE PRESIDENT

De Voorzitter. - Er werden geen opmerkingen gemaakt betreffende
de inoverwegingneming van de voorstellen van wet waarvan sprake bij
het begin van onze vergadering. Ik veronderstel dus dat de Senaat het
eens is met de voorstellen van hetbureau

Aucune observation n'ayant été formulée quant à la prise en considéra-
tiondes propositions de loi dont il a été question au début de la séance,
puis-je considérer qu'elles sont renvoyées aux diverses commissions
compétentes ? (Assentiment.)

Dan zijn de voorstellen van wet in overweging genomen en naar de
aangeduide commissies verwezen.

Ces propositions de loi sont donc prises en considération et renvoyées
aux commissions indiquées.
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De lijst van die voorstellen van wet, met opgave van de commissies
waarnaar ze zijn verwezen, zal als bijlage bij de Parlementaire Handelin-
gen van heden verschijnen.

La liste de ces propositions de loi, avec indication des commissions
auxquelles elles sont renvoyées, paraîtra en annexe aux Annales parle-
mentaires de la présente séance.

Onze agenda is afgehandeld.
Notre ordre du jour est ainsi épuisé.
De Senaat gaat tot nadere bijeenroeping uiteen.
Le Sénat s'ajourne jusqu'à convocation ultérieure.
De vergadering is gesloten.
La séance est levée.
(De vergadering wordt gesloten te 20 u.40m.)
(La séance est levée à 20 h 40 m.

BIJLAGE - ANNEXE

Inoverwegingneming - Prise en considération

Lijst van de in overweging genomen voorstellen van wet :
Liste des propositions de loi prises en considération:
1. Modifiant la loi speciale du 8 août 1980 de réformes institutionnelles

et portant des mesures d'économie quant au nombre des membres des
exécutifs et des membres de leur cabinet (de M. Valkeniers et consorts);

1. Tot wijziging van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 tot
hervorming der instellingen, houdende bezuinigingsmaatregelen inzake
hetaantal leden van de executieven en hun kabinetten (van de heer
Valkeniers c.s.);

- Renvoi à la commission des Réformes des Institutions.
Verwezen naar de commissie voor de Hervorming der Instellingen.
2. Etendant l'assurance-indemnités au conjoint-aidant dans le régime

d'assurance contre l'incapacité de travail en faveur des travailleurs indé-
pendants (de Mme L. Gillet et consorts);

2. Strekkende om, in de verzekering tegen arbeidsongeschiktheid ten
voordele van de zelfstandigen, de uitkeringsverzekering uit te breiden
tot de echtgenoot-helper (van mevrouw L. Gillet c.s.);

- Renvoi à la commission de l'Agriculture et des Classes moyennes.
Verwezen naar de commissie voor de Landbouw en de Middenstand.
3. Instaurant la consultation des citoyens d'une commune (de MM.

LangendriesetFlagothier);
3.Tothet instellen van de raadpleging van de gemeentebevolking

(van de heren Langendries en Flagothier);
- Renvoi à la commission de l'Intérieur.
Verwezen naar de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.
4. Interdisant la construction sur le territoire belge de centrales

nucléaires, d'usines de retraitement et de surrégénérateursà neutrons
rapides (de M. Gryp et consorts);

4. Houdende het verbod kerncentrales, opwerkingsfabrieken en snelle
kweekreactorstebouwen opBelgisch grondgebied (vandeheerGryp
c.s.);

- Renvoi à la commission de l'Economie.
Verwezen naar de commissie voor de Economische Aangelegenheden.
5. Modifiant l'article 147bis du Code électoral relatif au vote par

procuration (de M. Hismans);
5. Houdende wijziging van artikel 147bis van het Kieswetboek met

betrekking tot de stemming bij volmacht (van de heer Hismans);
- Renvoi à la commission de l'Interieur
Verwezen naar de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.
6. Complétant l'article 67 de la loiélectorale communale (de

M. Vandermarliere et consorts);
6. Tot aanvulling van artikel 67 van de gemeentekieswet (van de heer

Vandermarliere c.s.);
- Renvoi à la commission de l'Intérieur.
Verwezen naar de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.

7. Déterminant, en exécution des articles 90 et 134 de la Constitution,
les cas de responsabilité pénale des ministres du fait des actes accomplis
dans l'exercice de leurs fonctions (de M. Henrion);

7. Strekkende om, ter uitvoering van de artikelen 90 en 134 van de
Grondwet, te bepalen in welke gevallen de ministers strafrechtelijk
verantwoordelijk zijn voor de handelingen verricht bij de uitoefening
van hun ambt (van de heer Henrion);

- Renvoi à la commission de la Justice.
Verwezen naar de commissie voordeJustitie.
8. Instaurant laprestation de servicesen remplacement de la peine

privative de liberté (de M. Vervaet et consorts);
8. Tot invoering van de dienstverlening als alternatief voor de vrij-

heidsstraf (van de heer Vervaet c.s.);
- Renvoi à la commission de la Justice.
Verwezen naar de commissie voor de Justitie.
9. Accordant une réduction de tarif sur les transports publics aux

familles qui comptent deux enfants ou plus (de M. Vervaet et consorts);
9.Tot tariefvermindering voor twee-of-meer-kinderen-gezinnen op

het openbaar vervoer (van de heer Vervaet c.s.);
- Renvoi à la commission de l'Infrastructure.
Verwezen naar de commissie voor de Infrastructuur.
10. Modifiant la loidu 14 juillet1976 relativeauxdroitsetdevoirs

respectifs des époux et aux régimes matrimoniaux (de MmeL. Gillet);
10. Tot wijziging van de wet van 14 juli 1976 betreffende de weder-

zijdse rechten en verplichtingen van echtgenoten en de huwelijksvermo-
gensstelsels (van mevrouw L. Gillet);

- Renvoi à la commission de la Justice.
Verwezen naar de commissie voor de Justitie.
11. Modifiant les articles 1410 et 1412 du Code judiciaire (de

M. Cerexhe et consorts);
11. Tot wijziging vandeartikelen 1410en1412vanhetGerechtelijk

Wetboek (van de heer Cerexhe c.s.);
- Renvoi à la commission de la Justice.
Verwezen naar de commissie voor de Justitie.
12. Accordant le titre de villeà lacommune d'Herbeumont (deM.

Conrotte etconsorts);
12. Waarbij aan de gemeente Herbeumont de titel van stad wordt

verleend (van de heer Conrotte c.s.);
- Renvoi à la commission de l'Intérieur.
Verwezen naar de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.
13. Abrogeant l'article 58 des lois coordonnées sur la collation des

grades académiques et le programme des examens universitaires (de
Mme Panneels-Van Baelen et consorts);

13. Tot opheffing van artikel 58 van de gecoördineerde wetten op
het toekennen van de academische graden en hetprogramma van de
universitaire examens (van mevrouw Panneels-Van Baelen, c.s.);

- Renvoi à la commission de l'Enseignement et de la Science.
Verwezen naar de commissie voor het Onderwijs en de Wetenschap.
14. Portant répartition des crédits du Fonds des communes (de MM.

A. Geens et Van Grembergen);
14. Houdende verdeling van de kredieten van het Gemeentefonds (van

de heren A. Geensen Van Grembergen);

- Renvoi à la commission de l'Intérieur.
Verwezen naar de commissie voor de Binnenlandse Aangelegenheden.
15.Abaissant l'âge de la pension des mères occupant un emploi et

ayant une carrière professionnelle (deM.Valkeniersetconsorts);
15. Tot verlaging van de pensioenleeftijdvoorwerkendemoedersmet

een beroepsloopbaan (van de heer Valkeniers c.s.);

- Renvoi à la commission des Affaires sociales.
Verwezen naar de commissie voor de Sociale Aangelegenheden.
16. Améliorant l'exercice du contrôleparlementaireenmatièrebudgé-

taire (de M. C. De Clercq et consorts).
16. Tot verbetering van de parlementaire controle inzake begrotings-

aangelegenheden (van de heer C. De Clercq c.s.).

- Renvoi a la commission des Finances.
Verwezen naar de commissie voor de Financiën.

39757 - E. Guyot, s. a ., Bruxelles


